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خبر درمانی 
در بازار 
و خودر

هیچ کدام از وعده های وزارت صمت  به طور کامل عملی نشد
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گـره کـور دستمزد  
 در حالی تنها ۱۰ روز به پایان ســال باقی مانده که بنا به گفته 
وزیر کار، جلســات شــورای عالی کار برای بررسی دستمزد سال 
آینده کارگران آرام آرام برگزار خواهد شد و هنوز هیچ عدد و رقمی 
به طور رســمی درباره نرخ ســبد معیشــت اعلام نشده است.در 
آخرین جلسه هفته گذشته کمیته مزد، تنها سبد غذایی جدیدی 
رونمایی شد که به تصویب وزارت بهداشت رسیده بود و البته بنا 
به گفته نمایندگان کارگری، این سبد غذایی قابل پذیرش نیست؛ 
چراکه نه تنها هیچ نظری از شرکای کارگری برای تغییر این سبد 
غذایی نخواســتند کــه حتی میزان کالــری مصرفی اقلام این 
ســبدغذایی کاهش یافته است.به گفته کارگران، کاهش میزان 

کالری اقلام تشکیل دهنده سبدغذایی مصوب وزارت بهداشت، 
به نظر می رســد در جهت ارزان ســازی نرخ سبد معیشت اتفاق 
افتاده است.با این حال، براساس محاسبات کمیته مزد شوراهای 
اسلامی سراسر کشور و طبق آمار منتهی به دی ماه ۱۴۰۲، نرخ 
سبد معیشت در حدود ۲۴ میلیون و ۵۰۴ هزار تومان اعلام شده 
است.  در همین رابطه، حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار 
و فعــال کارگــری در گفت وگو با خبرگــزاری خبرآنلاین با بیان 
این که گره دستمزد در کشور به دست خود کارگران باز می شود، 
می گوید: جامعه کارگری متاسفانه تاکنون نتوانسته از توانایی ها 
و ظرفیت های صنفی خود برای چانه زنی در کشور استفاده کند.

تاکتیک عجیب دولت برای دستمزد ۱۴۰۳

سعید قصابیان
کارشناس اقتصادی

گذار به انرژی های تجدیدپذیر؛ 

چالش ۳ تریلیون دلاری 
شبکه برق

 تهران رقیب تسلیحاتی عربستان، امارات 
و قطر می شود

تشدید  رقابت تسلیحاتی  
در خلیج فارس

بدهی ۱۰ میلیاردی عراق به 
ایران؛  شایعه یا واقعیت؟

رکورد جدید ثبت شد!

رشد مصرف بنزین 
در ۳۰ سال گذشته

لو رفتن سؤالات »آزمون وکالت 
مرکز وکلا« در یک کانال تگرامی

 تکرار تخلف در یک
 آزمون دیگر!

 ۳۰۰ هزار دستگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ در کشور فعال است

دورزدن رجیستری!

خطاهای دردسرساز برای فعالان اقتصادی!

گلوگاه جدید سازمان امور مالیاتی برای مودیان

گروه اقتصادی: در حالیکه گوشی های 
آیفون 14 و 15 به صورت قاچاق وارد کشور 
می شوند؛ شواهد نشان می دهد برخلاف 

ادعای وزیر ارتباطات این گوشی های 
تلفن همراه بدون کوچکترین مشکلی از 

خدمات اپراتوری استفاده می کنند.
بنا بر بخشنامه گمرک در اسفندماه سال 
گذشته، واردات مدل های جدید گوشی 

آیفون به کشور ممنوع اعلام شد.
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جهــان در حال گذار به ســمت انرژی های 
تجدیدپذیر اســت. این گذار، اگرچه ضروری 
تلقی می شود اما با چالش های متعددی روبرو 
است.پیشــرفت ها در حــوزه انرژی هــای 
تجدیدپذیر، با ســرعت سرســام آوری ادامه 
دارد. قــرار اســت ۶۴۴ میلیــارد دلار برای 
ظرفیت جدید در ســال ۲۰۲۴ هزینه شود، 
اما شبکه های برق قدیمی و ناکافی می توانند 

مانع مهمی برای انتقال انرژی باشند.
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آزاد سازی قیمت خودرو 
هیچ وجاهتی ندارد
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مهدیار اسماعیلی
رئیس هیات عامل صندوق ملی مسکن

وژه های  راهکار بهینه سازی پر
نهضت ملی مسکن
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پیام الیاس کردی
 کارشناس بازار سرمایه 

تغییر ماهیت
 حرکت دلار
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  نوبت دوم

بهروز کاویانی - شهردار شهر اندیشه 

شــهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره5/66۹/  د مورخ ۱۴۰2/۰۹/2۱ موضوع 
ابلاغ بند ۳ صورتجلســه شماره ۱۴6 مورخ ۱۴۰2/۰۹/۱۴ شورای اسلامی شهر اندیشه ، نسبت 
به فروش اموال غیر منقول خود از طریق مزایده عمومی به اشــخاص حقیقی و حقوقی واجد 

شرایط اقدام نماید. 
۱.موضوع مزایده : 

عبارت است از فروش یک واحد تجاری واقع در فاز ۴ اندیشه محله 
2 قطعه 2۱۹ ) مجتمع خودنگاه( 
2.مبلغ پایه شرکت در مزایده : 

مبلغ پایه کارشناسی شده )گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره ۰2۰۸2۰٫۱۰ مورخ 
۱۴۰2/۰۸/2۰( به شرح جدول ذیل می باشد :

آگهی تجدید مزایده عمومی 

مساحت همکف 
باحتساب نصف بالکن 

قیمت کل پایه مزایده )ریال( قیمت پایه مزایده به متر مربع )ریال( 

 ۴۱۳٫۱۷
)متر مربع( 

%5۰ نقد + مابقی نقدی 
اقساط ۱2 ماهه 

۳۰% نقد+ مابقی 
اقساط 6 ماهه 

%2۰ نقد+ مابقی 
اقساط  ۴ ماهه  

%5۰ نقد + مابقی نقدی 
اقساط ۱2 ماهه 

۳۰% نقد+ مابقی 
اقساط 6 ماهه

%2۰ نقد+ مابقی 
اقساط  ۴ ماهه  

۱.2۸5.۰۰۰.۰۰۰۱.۳6۷.۸2۸.۴۳۷۱.۳۴6.2۹5.۹۱۳۱.۳۳۴.۷۰۱.۷۰۴5۳۰.۹2۳.۴5۰.۰۰۰565.۱۴5.6۷5.۳۱5556.2۴۹.۰۸2.۳۷۴55۱.۴5۸.۷۰۳.۰۴۱

۳.تضمین شرکت در مزایده : سپرده شرکت در مزایده مبلغ 2۸.25۸.۰۰۰.۰۰۰ می باشد که می 
بایســت تا پایان مهلت تســلیم پیشــنهاد قیمت به یکی از صورتهای ذیل به واحد دبیرخانه 

شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید. 
الف( رســید بانکی واریز وجه مزبور به شــماره حســاب ســپرده ضمانت شرکت در مزایده 

۰۱۱۳۹۹۴۴56۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد 2۴۱۷ 
ب( ضمانت نامه بانکی 

تذکر۱: مدت تضمین فوق باید در زمان بازگشــایی پیشــنهاد قیمت معتبر بوده و برای سه ماه 
دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول 

تنظیم شود. 
تذکر 2: به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر 

داده نخواهد شد . 
۴. مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده : 

متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت 
www.setadiran.ir اقدام نمایند. 

5. مهلت و محل دریافت اسناد مزایده : 
از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ ۱۴۰2/۱2/2۱ و محل دریافت 

آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد. 
6. مهلت و محل تسلیم پیشنهادات : 

متقاضیان می بایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده 
تنظیم شــده اســت را حداکثر تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۹ در سامانه 

تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir بارگذاری نمایند. 
* تذکر: در جلسه بازگشایی صرفاً اسناد دارای امضاء الکترونیکی مورد پذیرش است. 

۷. تاریخ و محل بازگشایی پیشنهادات : 
پایان وقت اداری روز دوشــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۱/2۰ از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت 

www.setadiran.ir می باشد. 
۸.هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده است. 

۹.شهرداری اندیشه در رد یا قبول تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2/۱2/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2/۱2/2۰

چاپ دوم

صفر تفاخر - شهردار پیرانشهر

شــهرداری پیرانشهر بر اساس مصوبه شماره ۱2۰ مورخه ۱۴۰2/۱۱/25 شورای محترم 
اســلامی شهر پیرانشــهر و تائیدیه شــماره ۱۴۰2/۱5/۸۸2۱ مورخه ۱۴۰2/۱2/۰5 
فرمانداری محترم شهرستان پیرانشهر در نظر دارد عملیات جمع آوری و رفت و روب 
زباله شهر پیرانشهر برای سال ۱۴۰۳ را از طریق مناقصه بر اساس فهرست بهای سال 
۱۴۰2 به شــرکتهای خدماتی واجد شــرایط با قیمت پایه کارشناســی ســالیانه 
2۷6۰۸۹۱۹۱56۰ ریال )برابر فهرست بهای واحد پایه رشته پسماند سال ۱۴۰2( و برابر 
کارشناســی صورت گرفته به شماره 2۳2۰2 مورخه ۱۴۰2/۱2/۰2  واگذار نماید. کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه از ارائه پیشــنهاد مناقصه گران تا بازگشایی پاکتها از طریق 

 WWW.setsdiran.ir درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت 
نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیک را جهت شرکت در مناقصه 
محقق سازند. لذا صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی 
مورد پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکت های )ب( و )ج(، اسناد فیزیکی )کاغذی( 
و استاد فاقد امضای الکترونیکی )دارای مهر گرم( به هیچ وجه مورد پذیرش نیست«. 
داوطلبان میتوانند کلیه اطلاعات)تاریخ شــروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی 

مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.irکسب نمایند.

آگهی مناقصه نوبت اول خدمات پسماند شهری )جمع آوری زباله و رفت و روب( 
سال ۱4۰۳ شهرداری پیرانشهر 

شماره 2۳5۱2/۰۱ 
تاریخ ۱۴۰2/۱2/۰۷ 

چاپ دوم

صفر تفاخر - شهردار پیرانشهر

سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری پیرانشهر به استناد بند۳ از مصوبه شماره 
6 مورخه ۱۴۰2/۰۷/۰۴ شورای سازمان در نظر دارد رستوران ترمینال )طبقه اول( 
به مساحت تقریبی 2۰۰ متر مربع شامل یک سالن غذاخوری، انباری، آشپزخانه و 

سرویس بهداشتی را به متقاضیان واجد شرایط بصورت اجاره واگذار نماید. 
۱- قیمت پایه مزایده واگذاری اجاره رســتوران برای یک ماه 2۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال و 
جمعا برای یکسال 2۴۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال است که داوطلبان میبایستی ۱۰ درصد مبلغ 

 مذکور را بابت ســپرده شرکت در مزایده بشماره حساب  ۷۸۱2-۱۱-۷۹5۳6۸۸-۳
بنام ســازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری پیرانشهر نزد بانک مهر ایران شعبه 

پیرانشهر واریز و فیش مربوطه را ضمیمه برگه پیشنهاد خود نمایند. 
2- مدت قرارداد از تاریخ انعقاد قرارداد بمدت ۱2 ماه )یک سال( شمسی میباشد. 
۳- سپرده نفرات اول تا سوم در صورت انصراف و عدم انعقاد قرارداد به نفع سازمان 

ضبط خواهد شد. 
۴- به پیشنهادات مشروط و مخدوش و فاقد فیش سپرده و عدم ارائه مدارک احراز 

شرایط ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
5- سازمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 

6- برنده مزایده موظف است ظرف مدت یک هفته نسبت به عقد قرارداد اقدام و 

ســازمان 5۰ درصد کل اجاره یکساله مبلغ پیشنهادی را از برنده مزایده در زمان 
عقد قرارداد اخذ و مابقی را در پایان هرماه تا اتمام یکسال وصول می نماید. 

۷- رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولتی و کشوری برای کلیه متقاضیان الزامی 
می باشد. 

۸- برنده مزایده موظف به خرید وسایل موجود مستاجر فعلی در رستوران مذکور 
به قیمت کارشناسی یا تفاهم فیمابین می باشد. 

۹- متقاضیان میتوانند پیشنهادهای خود را از تاریخ نشر آگهی تا زمان مندرج در 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ثبت نمایند. )اطلاعات تکمیلی در سامانه ستاد 

درج گردیده است.( 
۱۰- متقاضیان می توانند کلیه اطلاعات مربوطه از جمله زمان بازگشایی را از طریق 
) www.setadiran.ir ســامانه ستاد )سامانه تدارکات الکترونیک به آدرس

مشاهده، یا با شمار تلفن ۴۴2۴۱۱۱۳-  ۴۴2۳5۴۳۴ تماس حاصل نمایند. 
 )setadiran.ir( ۱۱-  اطلاعات زمانی: تاریخ انتشــار و دریافت اسناد از سامانه

قابل پیگیری می باشد. 
۱2- کلیه پیشنهادات با حضور اعضای کمیسیون مالی باز و قرائت خواهد شد. 

۱۳-  هزینه کارشناسی، چاپ و نشراگهی بر عهده برنده مزایده می باشد. 

آگهی مزایده )نوبت دوم( اجاره رستوران ترمینال شهرستان 

شماره 2۳۹۱۱/۰۱
تاریخ ۱۴۰2/۱2/۱۰

 )نوبت چهارم( چاپ دوم

سعیدی -  شهـردار اشنـویه

شهرداری اشنویه در نظر دارد به استنادمصوبه  شماره 2۷۰  مورخه ۱۴۰2/۰۷/۰۳ شورای اسلامی محترم شهراشنویه و تائیدیه شماره ۱۴۰2/۱۰/56۳6 
مورخه ۱۴۰2/۰۸/2۳فرمانداری محترم اشنویه  ونامه شماره۱۴/۱۴۰2/5۹22۹ مورخ ۱۴۰2/۰۸/22 معاون هماهنگی امور عمرانی و دبیر هئیت حل اختلاف و رسیدگی 
به شــکایات شــوراهای اســلامی استان استانداری آذربایجان عربی تعداد  ۱ قطعه زمین  با کاربری مسکونی  واقع در گلشهر زمین  های سنجاقی  ، از طریق مزایده به 

متقاضیان واجد شرایط برابر جدول ذیل واگذار نماید.
شرایط:

۱- متقاضییان باید 5 درصد قیمت پایه را بعنوان سپرده به حساب سیبای شماره ۰۱۰6۷۹2۴۱۴۰۰۱ نزد بانک ملی به نام شهرداری واریز و فیش مربوطه و یا ضمانت نامه 
بانکی با اسناد خزانه را دریافت  و ضمیمه پیشنهاد خود نمایند

2- به تقاضاهای  مخدوش ،فاقد سپرده ومبهم و مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
۳- فروش به صورت نقدی بوده و برنده مزایده باید ظرف  هفت روز از تاریخ اعلام نتیجه مزایده نسبت به پرداخت قیمت قطعی ملک اقدام در غیر این صورت با نفر بعدی 

تانفرسوم به ترتیب اولویت قرارداد منعقد و سپرده نفرات انصراف دهنده 
به نفع شهرداری ضبط خواهد شد و به هیچ عنوان مسترد نخواهد شد

۴-شهرداری در رد یا قبول کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
5-کلیه هزینه های چاپ و نشر آگهی ، کارشاسی ،ثبتی دفترخانه ای ، 

نقل وانتقال ،دارایی و غیره ...بر عهده برنده مزایده می باشد
6-بهای املاک مورد مزایده به صورت یکجا پس از برده شدن متقاضی 

دریافت می گردد.
۷-متقاضیان میتوانند جهت شــرکت در مزایده از تاریخ ۱۴۰2/۱2/۰۳ 
لغایت ۱۴۰2/۱2/۱۳  از طریق سامانه)www.setadiran.ir (نسبت 
به ثبت نام  و اطلاعات مربوطه اقدام نمایند. و درخواســتهای واصله در 

مورخه ۱۴۰2/۱2/2۴ روز پنجشنبه بازگشایی و قرائت خواهند شد. 
۸- متقاضیــان میتوانند همــه روزه در وقت اداره به منظور راهنمایی و 
هرگونه اطلاعات به واحد املاک شهرداری یا با شماره های ۴۴6222۱۱-

۴۴62۴۹6۷ تماس حاصل فرمایند.

آگهی مزایده فروش زمین مسکونی  شهرداری اشنویه
 شماره  : ۱۸۹۰5

تاریخ :    ۱۴۰2/۱2/۰۱

آدرس5% قیمت پایه هر قطعهجمع قیمت کل )ریال(قیمت پایه هرمترمربع ریالمساحت مترمربعشماره قطعهردیف
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پکن در دوراهی غزه
رفتار دوگانه چین برایش مشکل ساز می شود؟

گروه بین الملل: نماینده دائمی چین در دفتر سازمان ملل متحد در ژنو و 
ســایر سازمان های بین المللی در سوئیس بر درخواست پکن برای اعلام 
آتش بس فوری در غزه تاکید کرد. چن شــو در پنجاه و پنجمین جلســه 
اعضای شورای حقوق بشر سازمان ملل متحد درباره موضع چین نسبت 
به مســئله فلســطین و رژیم اســرائیل اظهار داشت: »حال که نوار غزه با 
بحران انسانی بی سابقه ای مواجه است، آتش بس، تقاضای فوری جامعه 
جهانــی و لازمــه دســتیابی به صلح اســت.« وی تاکید کــرد که رژیم 
صهیونیســتی باید اقدامات موقت دیوان بین المللی دادگســتری را به 

درستی اجرا کند.
چن شو گفت که چین همواره از دلیل موجه مردم فلسطین برای بازیابی 
حقوق ملی مشروع خود حمایت کرده و با انتقال اجباری فلسطینیان و 
اشغال قلمرو فلسطین به شدت مخالف است. وی بیان کرد: »راه حل دو 
دولتی اجماع کلی جامعه بین المللی و روشــی واقع بینانه برای تحقق 

نهایی همزیستی مسالمت آمیز فلسطین و اسرائیل است.«
گفتنی است چندی پیش نیز سخنگوی وزارت امور خارجه چین در مورد 
حملات اسرائیل به رفح موضع گیری کرد. مائو نینگ در این مورد اظهار 
داشت: »پکن با هر اقدامی که به غیرنظامیان آسیب می رساند یا قوانین 

بین المللی را نقض می کند، مخالف است و آن را محکوم می کند.«
وی افزود:  »ما از اسرائیل می خواهیم که به این حملات، هرچه سریع تر 
پایــان دهــد و تمام تلاش خود را برای کاهش تلفات غیرنظامیان بی گناه 
انجام دهد. این موضوع نباید به یک بحران انسانی جدی تر تبدیل شود.«

روابط چین با فلسطین و اسرائیل ��
اســرائیل در ســال ۱۹۵۰ اولین کشور خاورمیانه بود که جمهوری خلق 
چین را به رسمیت شناخت با این وجود تا سال ۱۹۹۲ روابط دیپلماتیک 

میان این دو کشور برقرار نشد. دو کشور در سال ۲۰۱۷ روابط خود را به 
مشــارکت جامــع نوآورانــه ارتقا دادند از آن زمــان پکن و تل آویو روابط 
تنگاتنگی بخصوص در حوزه تجارت و فناوری دارند و همین مساله آمریکا 

را از غلتیدن اسرائیل به دامان چین بسیار نگران کرده است.
اما روابط چین با فلسطین هم تاریخی دیرینه دارد. در دوران مائو سیاست 
خارجی چین حمایت از جنبش های آزادی بخش ملی در کشــورهای 
جهان سوم بود به همین دلیل پکن از گروه های متعددی که برای آزادی 
فلســطین مبارزه می کردند حمایت می کرد. در سال ۱۹۸۸ چین دولت 
فلســطین را مورد شناســائی قرار داد؛ اما روابط دوجانبه با این کشــور در 
سال ۱۹۶۵ آغاز شد. چین از ایجاد یک کشور مستقل فلسطینی بر اساس 

مرزهای سال ۱۹۶۷ حمایت می کند.
تلاش چین برای بهره برداری از بحران غزه ��

پکن در مورد جنگ غزه تلاش دارد تا از بروز یک جنگ منطقه ای وسیع 
جلوگیری کند. تقریباً یک میلیون شهروند چینی در خاورمیانه زندگی 
و کار می کنند و چین تلاش می کند تا اوضاع منطقه به گونه ای باشد که 
آنها در معرض خطر قرار نگیرند. مهم تر از آن، چین جریان نفت از خلیج 
فارس به ســواحل خود را جزو منافع اســتراتژیک و حیاتی خود می داند. 
علاوه بر این، چین میلیاردها دلار سرمایه گذاری در قالب طرح کمربند 
و جاده در منطقه دارد و تجارت کلی آن با جهان عرب در ســال ۲۰۲۲ 
بیش از ۴۳۰ میلیارد دلار بوده است بنابراین چین برای حفاظت از این 

سرمایه گذاری ها و روابط تجاری به ثبات منطقه ای نیاز دارد.
اما در عین حال باید در نظر داشــت که چین ســعی دارد تا از بحران غزه 
بــه نفــع خود بهره برداری کند. چیــن از زمان حمله حماس در ۷ اکتبر 
سیاست محتاطانه ای را در مورد جنگ اسرائیل در نوار غزه ترسیم کرده 

است. چین در عین اینکه سیاست بی طرفی در پیش گرفته است بنا دارد 
تا با کشورهای عربی همسو باشد. در مقابل، انتظار دارد که از حمایت آنها 
در سازمان های بین المللی در مورد موضوعات استراتژیک مانند تایوان، 

استان سین کیانگ و الگوی حکمرانی جهانی چین برخوردار شود.
درست به همین دلیل است که چین در ۳۰ نوامبر، آخرین روز ریاست 
دوره ای خود در شــورای امنیت ســازمان ملل، یک بیانیه در مورد 
مناقشــه اسرائیل و فلسطین منتشر کرد. که شامل درخواست برای 
آتش بس و کمک های بشردوســتانه برای فلســطینی ها و همچنین 
میانجیگری و حل و فصل سیاسی مسئله فلسطین با اتکا به راه حل 
دو دولتــی بــود. در ۱۵ اکتبر، وزیر امــور خارجه چین، وانگ یی، از 
بمباران غیرنظامیان توســط اســرائیل انتقاد کرد و گفت که اقدامات 
اســرائیل فراتر از دفاع از خود بوده اســت و کارزار اسرائیل را مجازات 

دسته جمعی توصیف کرد.
همچنیــن در ۲۰ نوامبــر، وانگ یی گفت: »چین دوســت و برادر خوب 
کشــورهای عربی و اســلامی اســت و ما همواره از حقوق و منافع مشروع 
کشــورهای عربی و اســلامی قاطعانه دفاع کرده ایم و همواره قاطعانه از 

آرمان عادلانه مردم فلسطین حمایت کرده ایم.«
اما این سیاست یک و بام و دوهوای چین که از یک سو موضع بی طرفی 
در پیش گرفته است و از سوی دیگر سعی دارد تا به نحوی رفتار کند که 
رضایت جهان اسلام را به دست آورد برای این کشور مشکلاتی را به همراه 
خواهد داشــت چرا که این رویکرد باعث شــده از یک طرف کشــورهای 
منطقه به واســطه عدم موضع گیری صریح در قبال بحران غزه به چین 
چندان خوش بین نباشند و از طرف دیگر آمریکا و اسرائیل پکن را بدلیل 

عدم محکوم کردن حماس مورد بازخواست قرار دهند.

لوایح بودجه و برنامه تا آخر سال در مجلس تعیین تکلیف می شود؟

محسن زنگنه عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی درباره آخرین وضعیت بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۳ در مجلس گفت: اصرار هیات رئیسه بر این است که با استفاده از اختیارات آیین نامه مجلس شورای اسلامی، 
تا قبل از پایان ســال جداول در مجلس شــورای اســلامی تصویب شــود تا کار به بودجه چند دوازدهم نرسیده و در 
نهایت بودجه تا آخر سال برای اجرا ابلاغ شود.زنگنه تصریح کرد: این که چقدر مجلس شورای اسلامی بتواند موفق 
شود معلوم نیست چون هفته گذشته سه مورد ایراد شورای نگهبان در لایحه بودجه با اصرار مجلس بر مصوبه قبلی 
خود به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد این ایرادات ناظر بر اصل ۷۵ مربوط به تحمیل بار مالی به دولت 
اســت.وی اظهار کرد: با توجه به این که مجلس در جریان بررســی بخش اول لایحه بودجه، ســقف و کف بودجه را 
بسته است عملًا اعمال هر تغییری در جداول بودجه منوط به کم و زیاد شدن ردیف ها است. با توجه به این که هر 

ردیف ذینفعانی دارد احتمالاً تغییرات خیلی کم بوده و بعید است تغییرات جدی اعمال شود.

اعضای یک گروهک تروریستی برای خرابکاری قصد ورود به ایران داشتند

فرمانده مرزبانی انتظامی گفت: اعضای یک گروهک تروریستی که قصد ورود به کشور برای اقدامات خرابکارانه داشتند 
توســط مرزبانان هنگ مرزی نهبندان زمین گیر و از آنان مقادیر قابل توجهی تجهیزات انفجاری کشــف شد.ســردار 
احمدعلی گودرزی در تشــریح این خبر، گفت: مرزبانان هنگ مرزی نهبندان با اشــراف و تســلط اطلاعاتی در مرزهای 
اســتان خراســان جنوبی، از قصد یک گروهک تروریســتی برای ورود به داخل کشور و اقدامات خرابکارانه مطلع شدند.
فرمانده مرزبانی انتظامی افزود: مرزبانان دلیر و شجاع با هوشیاری مناطق شناسایی شده را تحت کنترل گرفتند و طی 
یک درگیری مسلحانه با اقتدار ضربه مهلکی را به این گروهک تروریستی وارد و از ورود آن ها به کشور جلوگیری کردند.
این مقام ارشد مرزبانی فراجا با بیان اینکه در این عملیات تعدادی از اعضای این گروهک زخمی و به سمت خاک کشور 
همســایه متواری شــدند، اظهار داشــت: از این گروهک مقادیر قابل توجهی تجهیزات انفجاری شامل مین جنگی، مین 
فلزی )tm(، انواع فرستنده و گیرنده ریموت کنترل، مهمات جنگی، دوربین دید در شب و سایر اقلام همراه کشف شد.
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نمایشگاه 
دفاعی دوحه 
تنها فستیوال 
دفاعی در 
منطقه خلیج 
فارس نیست. 
ماه گذشته 
میلادی 
پادشاهی عربی 
سعودی میزبان 
نمایشگاه 
جهانی دفاع در 
شهر ریاض 
بود. در این 
نمایشگاه نیز 
115 هیات 
خارجی طی 
یک هفته 
اقدام به عرضه 
آخرین 
محصولات 
دفاعی خود 
کردند
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اتمام حجت بغداد با واشنگتن

 سرنوشــت ۲ هزار و ۵۰۰ نیروی ائتلاف چندملیتی در 
عراق همچنان نامشــخص است زیرا مذاکرات جاری در 
چارچــوب کمیته عالی هماهنگی عراق و ایالات متحده 
در مورد آینده آنها جریان دارد. به باور ناظران، در حالی 
که در باب پایان فعالیت ائتلاف ضد داعش در ســاختار 
کنونی توافق وجود دارد، هر دو طرف موافق هستند که 
نیاز به کمک های نظامی مداوم اما در چارچوبی دوجانبه 
ادامه یابد. یکی از بازیگران کلیدی در این بحث، مشاور 
امنیت ملی عراق، قاسم الاعرجی، مقام قدیمی فعال در 
تشکیلات امنیتی عراق است. او قبل از بازگشت به عراق 
در ســال ۲۰۰۳ علیه رژیم صدام حسین جنگید. پس از 
تهاجم ســال ۲۰۰۳، الاعرجی یکی از اولین چهره هایی 
بود که توســط آمریکایی ها بازداشــت و سه ماه بعد آزاد 
شــد، اما دوباره در ســال ۲۰۰۷ بازداشــت شد و تا سال 
۲۰۰۹ در کمپ بوکا نگهداری شــد. این چهره در ســال 
۲۰۱۴ به پارلمان راه یافت و در ســال ۲۰۱۷ به عنوان 
وزیر کشور عراق و در سال ۲۰۲۰ به عنوان مشاور امنیت 

ملی منصوب شد.
تهدید مشترک ��

ریسپانســیبل استســت کرفت نوشــت، علیرغم روابط 
نامطلوب الاعرجی با ایالات متحده قبل از سال ۲۰۱۷، 
فعالیت هایش به عنوان وزیر کشــور و مشاور امنیت ملی 
مورد تحسین مقامات نظامی و دیپلماتیک خارجی قرار 
گرفتــه که به حرفــه ای بودن و تمایل او برای همکاری، 
در حــوزه امنیتی« اشــاره می کننــد. الاعرجی در باب 
چالش های امنیتی عراق گفت، از زمان شکست داعش، 
مــواد مخدر بزرگترین چالش برای این کشــور اســت. 
دخالت ســایر کشــورها تهدید دیگری برای ثبات عراق 
محســوب می شــود. رهبران عراق معتقدند که نباید در 
امور دیگر کشــورها دخالت شــود و از دیگر کشورها نیز 

چنین انتظاری دارد.
 الاعرجی در باب رویکرد همســایگان این کشــور در باب 
دو تهدید فوق الذکر نیز یادآوری کرد، قاچاق مواد مخدر 
یــک چالــش جهانی اســت، بنابراین نیــاز به همکاری 
منطقــه ای و بیــن المللی، نه تنها با همســایگان، بلکه با 
تمــام جهــان دارد. در حال حاضــر درجاتی از همکاری 
وجود دارد، اما من فکر می کنم که ما می توانیم کارهای 
بیشــتری انجام دهیم، زیرا مواد مخدر تهدید مشترکی 

برای ثبات و رفاه همه کشــورها است.
الاعرجــی در باب تهدیــد داعش و میزان آمادگی عراق 
برای مقابله با این گروه تروریســتی هم گفت، نبرد ما با 
داعش در درجه اول یک نبرد اطلاعاتی است. اطلاعاتی 
که ما داریم این اســت که داعش جنگجویان زیادی در 
عراق ندارد، اما باید با شــرکای دیگر در تبادل اطلاعات 
و مبارزه و شکست دادن داعشی های باقی مانده همکاری 
کنیــم. ما معتقدیــم تهدید اصلی ده هــزار جنگجوی 
خارجی داعش از کشورهای مختلف به اضافه جنگجویان 

عراق و سوریه است.
 الاعرجی در ادامه خاطر نشان کرد، جنگجویان باقیمانده 
داعش در عراق تهدید قابل توجهی برای عراق نیســتند 
اما همچنان یک تهدید هستند. عراق به تنهایی قادر به 
مقابله با داعش است، اما باید با دیگران همکاری کند تا 
حمایت مالی و ســایر منابع برای این گروه تروریســتی از 
بین برود. ســال گذشــته حدود ۲۳ یادداشــت تفاهم با 
همســایگان و سایر کشــورها برای مقابله با داعش امضا 
کردیم. همچنین فکر می کنم کمپ آل هول یک تهدید 

مهم است. 
مــا بایــد راهی برای حــل و فصل اوضاع در آل هول پیدا 
کنیــم، در غیر این صورت داعش به تأمین افراط گرایان 

برای داعش ادامه خواهد داد.
الاعرجی در باب پس لرزه های جنگ در غزه و تأثیر این 
بحــران بــر عراق گفت که جنایات جنگی در غزه بر ثبات 

کل منطقه تأثیر خواهد گذاشت.
 بشــریت آنچه را که اکنون در غزه اتفاق می افتد برنمی 
تابد. سیاست گرسنگی، سیاست کشتار، و سیاست آواره 
کردن مردم، همه جهان را تحت تأثیر قرار داده و من در 
شــگفتم کــه چرا جامعه بین المللــی قادر به توقف این 
جنگ نیســت. او همچنین در باب نیروهای مقاومت در 
عراق نیز خاطر نشــان کرد که آنها در زمان اشــغال عراق 
توسط نیروهای آمریکایی شکل گرفتند. هر کشوری که 
احســاس کند توســط کشور دیگری اشغال شده، شاهد 

شکل گیری گروه های مقاومت است.
 پس از خروج نیروهای آمریکایی از عراق در سال ۲۰۱۱، 
این کشور علیرغم مشکلات امنیتی با ثبات بود. اما زمانی 
کــه داعــش بیش از یک ســوم خاک ما را اشــغال کرد، 
گروه های مقاومت برای شکســت داعش تشکیل شدند. 
آنچــه اکنــون در غزه اتفاق می افتد موجب شــده تا این 
گروه هــا فعالیت های خود را از ســربگیرند. الاعرجی در 
پاسخ به این سؤال که ایا خروج نیروهای ائتلاف به رهبری 
ایالات متحده فرا رســیده یــا دلیل قانع کننده ای برای 
مانــدن آنها وجود دارد، گفــت، نیروهای عراقی قادر به 
مقابله با داعش و سایر چالش های امنیتی هستند و این 

را ائتلاف جهانی درک می کند. 
روابط بین عراق و ائتلاف جهانی مثبت است و ما مشتاقانه 
منتظر حفظ این روابط دوســتانه هستیم. اما پس از ۱۰ 
ســال، عراق حق دارد شــرایط این حضور را ارزیابی کند. 
کمیته عالی هماهنگی عراق و آمریکا وجود دارد و حضور 

آمریکایی هــا و ائتلاف در عراق را ارزیابی خواهد کرد.

تشدید  رقابت 
تسلیحاتی  در 
خلیج فارس

 تهران رقیب تسلیحاتی عربستان، 
امارات و قطر می شود

گــروه بین الملل: در راســتای رقابت تســلیحاتی- 
نمایشگاهی کشورهای حوزه خلیج فارس در روزهای 
چهارم الی ششم مارس ۲۰۲۴ نمایشگاه و کنفرانس 
بین المللی دفاع دریایی دوحه )DIMDEX( در هفت 
ســالن به مســاحت ۳۵ هزار متر مربع برگزار شد. در 
جریان نمایشگاه امسال قریب به ۱۱۰ هیات خارجی 
برای عرضه محصولان خود در دوحه حاضر شــدند. 
خالــد بن محمد العطیــه وزیر دولت در امور دفاعی 
امیرنشین قطر هدف اصلی از برگزاری این نمایشگاه 
را به اشــتراک گذاشتن اطلاعات، تبادل تجربیات، 
ایجاد مشــارکت های جدید و اتحاد در جهت ایجاد 
امنیت، ثبات، رفاه اقتصادی و اجتماعی ملت ها عنوان 
کرد اما به نظر می رســد فارغ از شعارهای کلیشه ای 
نمایشگاه ها دفاعی دوحه در کنار ریاض- ابوظبی به 
دنبال تبدیل شدن به قطب تجارت اسلحه در منطقه 
خاورمیانه و شــمال آفریقا اســت. به عنوان مثال در 
جریان نمایشگاه امسال قریب به ۳۹ شرکت ترک با 
هدف عرضه تسلیحات و محصولات دفاعی همچون 
پهپادهای هوشمند، خودروهای زرهی، سیستم های 
جنگ الکتریکی، مهمات، شــبیه سازها و تجهیزات 
لجستیکی در قطر حضور یافتند. ایران نیز در جریان 
هشتمین دوره نمایشگاه DIMDEX اقدام به عرضه 
انواع تســلیحات راهبردی همچون موشــک های 
هدایت شونده، پهپادهای نسل جدید و سامانه های 
دفاعی کرد. برخی کارشناســان معتقدند تهران نیز 
پس از اتمام مهلت تحریم های تســلیحاتی سازمان 

ملــل به دنبــال بازاریابی و حضــور پررنگ در بازار 
محصولات دفاعی است.

نمایشــگاه دفاعی دوحه تنها فســتیوال دفاعی در 
منطقه خلیج فارس نیســت. ماه گذشــته میلادی 
پادشاهی عربی ســعودی میزبان نمایشگاه جهانی 
دفاع در شــهر ریاض بود. در این نمایشــگاه نیز ۱۱۵ 
هیات خارجی طی یک هفته اقدام به عرضه آخرین 
محصولات دفاعی خود کردند. به گزارش العربیه در 
جریان این نمایشــگاه بیش از ۴ میلیارد دلار میان 
کشــورهای حاضر در نمایشــگاه قــرارداد فروش 
محصولات نظامی به امضا رســید. ســعودی تحت 
رهبری محمد بن سلمان قصد دارد تا سال ۲۰۳۰ با 
ســرمایه گذاری گســترده در حوزه صنایع نظامی 
نزدیک به ۵۰ درصد نیازهای دفاعی خود را در داخل 
این پادشــاهی تولید نماید. در گام دوم ریاض قصد 
دارد تا از یکی بزرگ ترین فروشــندگان تســلیحات 
راهبردی در منطقه غرب آســیا گردد. نکته جالب 
توجه آن اســت که در ســال های گذشته عربستان 
سعودی به دلیل فقدان بازداندگی اتمی یا حضور در 
اتحاد نظامی )مانند ناتو( مجبور بوده اســت تا بالاتر 
از تمام کشورهای اروپایی و برزیل اقدام هزینه برای 
خرید، آموزش و خدمات پس از فروش تســلیحات 
نظامی کند. به عنوان مثال در سال ۲۰۲۳ سعودی 
بــا اختصاص ۶۹ میلیــارد دلار تبدیل به چهارمین 

کشور جهان در حوزه بودجه دفاعی شد.
نمایشــگاه جهانی دفاع در عربستان سعودی-  ��

2۰2۴
دیگر نمایشگاه معتبر نظامی در منطقه خلیج فارس 
IDEX متعلق به امارات عربی متحده است. براساس 
آمار منتشــر شــده از سوی موسسه تحقیقات صلح 
بین المللــی اســتکهلم امارات طــی یک دهه اخیر 
توانسته بیش از ۴۰ واردات تسلیحات را کاهش داده 
و از جایگاه ســوم به نهمین وارد کننده محصولات 
دفاعی تنزل پیدا کند. به نظر می رسد محمد بن زاید 
آل نهیــان بــا درس گرفتن از تجربه »بهار عربی« و 
»جنگ سرد با ایران« تصمیم گرفته است تا از اتکای 
صرف به روابط نظامی با قدرت های خارجی دســت 
برداشــته و به ســمت گزینه بومی سازی تسلیحات 
دفاعی حرکت کند. هم اکنون »اسپارت خاورمیانه« 
هجدهمین صادرکننده بزرگ ســلاح در بازارهای 
بین المللی است. یکی از ویژگی های برجسته حکام 
ابوظبی در نمایشگاه IDEX خرید گسترده محصولات 
دفاعی از شــرکت های اماراتی است. به عنوان مثال 
در جریان دوره پیشــین این نمایشگاه دولت امارات 
بــا انعقــاد ۵۰ قــرارداد ۶.۳ میلیارد دلار ســلاح از 
شرکت های اماراتی همچون گروه EDGE خریداری 
کرد. برخی کارشناسان معتقدند به دلیل پروژه های 
مشــترک EDGE با IAI به نوعی خرید محصولات 

دفاعی ساخت اسرائیل نیز محسوب می شود.
امارات به دنبال خودکفایی در زمینه محصولات  ��

دفاعی
کشــورهای عرب حــوزه خلیج فــارس به دلیل 

همســایگی با قدرت های منطقه ای همچون ایران، 
ترکیه و اســرائیل از یک ســو و از سوی دیگر آسیب 
پذیری در برابر جنبش های رادیکال ناسیونالیستی- 
اســلامی ســرمایه گذاری در بخش های نظامی- 
امنیتــی را در صدر اولویت های خود قرار دادند. به 
عبارت دیگر پیچیده تر شدن »معمای امنیت« در 
منطقه غرب آسیا و نفوذ پذیری بالا خلیج فارس از 
سوی قدرت های بزرگ ایجاب می کند تا کشورهای 
عربــی علاوه بر انعقاد قراردادهای تســلیحاتی با 
قدرت های نوظهور، به سمت سایر ابزارهای دفاعی 
مانند حمایت از گروه های شبه نظامی یا خودکفایی 
در محصــولات دفاعی راهبــردی حرکت نمایند. 
تجربــه شکســت های پی درپی نظامــی از ارتش 
اســرائیل، امــواج ضد محافظه کارنه ناصریســم و 
بعثیســم، بهار عربی و در نهایت آسیب پذیری بالا 
در برابر نیروی نامتقارن محور مقاومت سبب شده 
است تا کشورهای عربی به درستی این نکته را درک 
نمایند که در هنگام خطر، آمریکا، روسیه، چین یا 
هند شــریک مطمئنی برای دفــاع از آنها در برابر 
خطرات پیرامونی نیستند. در نظر کارشناسان حوزه 
دفاعی کشــورهای عربی برای رســیدن به نقطه 
»بازدارندگی« همزمان با سرمایه گذاری در حوزه 
دفاعی باید سیاســت »موازنه مثبت« را در روابط 
دوجانبــه با قدرت های منطقــه ای و فرامنطقه ای 
دنبال نمایند تا از این طریق سطح تهدیدات خارجی 

به حداقل کاهش پیدا کند.

محمد بیات
روزنامه نگار

حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی رئیس کمیسیون حقوقی 
و قضایی مجلس شورای اسلامی در گفتگو با فارس از ارسال 
لایحه عفاف و حجاب برای بار ســوم به شــورای نگهبان خبر 

داد.
امــا احمــد علیرضا بیگی، درباره صحبت هــای یک نماینده 
مجلس در خصوص جریمه بی حجابی و برداشت این جریمه 
به صورت خودکار از حساب شخصی افراد گفت: بالاخره این 

بنیان غلطی بود گذاشته شد و موضوع قانون حجاب در واقع 
لایحــه اش بــه جای این که در صحن علنی مجلس بررســی 
شود، رفت و اصل هشتاد و پنجی شد که پیش بینی هم می شد 

چنین تبعاتی را به بار بیاورد.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: این که بدون در نظر 
گرفتن واقعیات جامعه موادی به عنوان قانون تصویب شــود، 
از یک ســو به هیچ عنوان زمینه اجرایی پیدا نخواهد کرد و 

بعد هم دستمایه سوءاستفاده بیگانگان برای تخریب روحیه 
مردم قرار خواهد گرفت، از ســوی دیگر این اقدامات ســبب 
تنش های اجتماعی در کشــور خواهد شــد و این تبعات میوه 
آن درختی است که »من غیر حق« در مجلس یازدهم کاشته 
شد و الان چنین ثمراتی را به بار می آورد که حتماً در شرایط 
پیش رو کشــور از جهت مشــکلات عدیده اقتصادی در رنج 

است، این موضوع نمکی بر زخم ملت خواهد بود.

لایحه حجاب بازهم به شورای نگهبان رفت



خطاهای دردسرساز برای فعالان اقتصادی!
گلوگاه جدید سازمان امور مالیاتی برای مودیان

 زهرا محمودی
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: سامانه مودیان خطاهای بسیاری دارد که این موضوع 
فعالیت فعالان اقتصادی را با مشــکل مواجه کرده اســت؛ این گفته 
بسیاری از مودیان است. به عقیده آنها، سامانه جدید سازمان امور 
مالیاتی، ایرادات بسیاری دارد و در شرایطی از آن رونمایی و مؤدی 
ملزم به اســتفاده از آن شــده که شرایط و زیرساخت های استفاده 

فراهم نبوده است.
یکی از کاربران این ســامانه به اقتصاد آنلاین می گوید: شــما وقتی 
صورتحســاب را برای ســامانه مودیان ارســال می کنید، خطاهای 
بسیاری می دهد و وقتی خطا را اصلاح می نمایید، اعلام می کند که 
با توجه به خطاهای داخلی ســامانه مودیان، امکان نمایش وجود 
ندارد؛ ضمن اینکه بسیاری از اوقات اصلًا اطلاعات را پردازش نکرده 

و کد مالیاتی را برای ما ارسال نمی کند.
او ادامه می دهد؛ مشکل دیگری که در سامانه با آن مواجهیم، حد 
مجاز فروش است. بر این اساس، »حد مجاز اولیه ماده ۶ قانون سامانه 
مودیان، یک روز قبل از شروع دوره مالیاتی، فروش اظهار شده دوره 
مشابه سال قبل که مالیات آن به سازمان پرداخت یا ترتیب پرداخت 
گردیده از طریق سرویس های مرتبط فراخوان می گردد. با عنایت 

بــه ماده ۹ لایحه تســهیل، در صــورت پرداخت یا ترتیب پرداخت 
مالیــات ابــرازی، ۵ برابر فروش موصوف به عنوان حد مجاز اولیه در 
کارپوشه مؤدی قابل نمایش خواهد بود. در صورتی که مالیات مشابه 
سال قبل به طور کامل پرداخت نشود به نسبت آن میزان از مالیات 
پرداخت شده، ۵ برابر حد مجاز فروش محاسبه و در کارپوشه نمایش 

داده می شود.«
مودیان می گویند این مساله سبب شده که اگر بخواهند اعتبار خود 
را افزایش دهند، مجبور باشند تا مالیات بر ارزش افزوده فاکتوری 
که هنوز دریافت نکرده اند را زودتر پرداخت کنند. بر این اســاس، 
یکی از مودیان می گوید می خواستم ۳ میلیارد اعتبار خود را افزایش 
دهــم کــه برای افزایش ۳ میلیاردی اعتبار، باید چیزی حدود ۲۷۰ 
میلیــون به ســازمان پرداخت می کردیــم و زمانی که اعلام کردیم 
امــکان پرداخــت نقدی را نداریم، گفتند ۲۰ درصد را نقد بدهید و 

مابقی را یک چک برای ماه آینده صادر کنید.
در پی این موضوعات به سراغ، موحدی بک نظر، سخنگوی سازمان 
امور مالیاتی رفتیم. بک نظر در پاسخ به این سؤالات با تاکید براینکه 
از ابتدای دی ماه تعداد صورتحساب های ارسالی به این سامانه از ۷ 
میلیون صورت حســاب به بالای ۲۰ میلیون رســیده است، گفت: 
افزایش تعداد صورتحساب های ارسالی بدین معنا است که کد هم 

صادر می شــود؛ اما به هرحال پردازش تعداد بالای صورتحســاب ها 
زمــان می بــرد و طبیعی اســت کــه به دلیل تعداد بــالا، برخی از 
صورتحساب ها در صف پردازش قرار بگیرند؛ از سمتی دیگر، گاهی 
ممکن است سیستم در حال به روز رسانی باشد و این موارد بدین 
معنا نیست که قرار است فاکتوری صادر نشود. اما به هر صورت ما 
نیــز باید طوری مدیریت کنیم که صورتحســاب ها، بهتر پردازش 

شوند.
او افزود: البته مســاله عدم دقت خود مؤدی هم وجود دارد و گاها 
خود مؤدی دقت لازم در ارسال فاکتور را ندارد و همین مساله سبب 

می شود، کدمالیاتی برایش صادر نشود تا خطاها را رفع کند.
موحدی بک نظر همچنین در خصوص سقف ۶ برابری فروش اظهار 
داشــت: این ســقف پیش تر ۳ برابر بوده و اکنون به ۶ برابر افزایش 
یافته است؛ با این وجود شرایط را ایجاد کردیم که با پرداخت مالیات 
علی الحساب، فروش افزایش یابد؛ ضمن اینکه علت قرار دادن سقف 
برای فروش، جلوگیری از تخلفاتی چون فاکتورفروشــی و یا صدور 

فاکتور جعلی است.
او در پایان با اشاره به اینکه سازمان همچنین یکی دیگر از دغدغه های 
مودیان را رفع کرده، تاکید کرد: فرصت ارسال صورتحساب، از یک 

هفته به ۲۱ روز افزایش یافته است.

عرضه آجیل عید به قیمت پارسال

غلامرضا خدامی رئیس اتحادیه فروشــندگان خشــکبار و آجیل تهران در گفتگو با تســنیم، اظهار داشت: برای 
آجیل شب عید نمی توان قیمت مشخصی را اعلام کرد زیرا بر اساس اختلاط مغزهای مختلف و کیفیت، نرخ های 

متفاوتی دارد اما در مقایسه با سال قبل افزایش نداشته ایم و حتی نرخ برخی از مغزها کاهش یافته است.
وی افزود: قیمت پسته در مقایسه با سال قبل ۲۰ درصد کاهش یافته است همچنین قیمت تخمه جابانی شور 

نیز شاهد افت قیمت هستیم و نرخ تخمه کدو و مغز بادام تغییری نداشته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان خشکبار و آجیل تهران ادامه داد: پسته بر اساس سایز و اندازه قیمت های مختلفی 
اما در هشت گروه این محصول شاهد کاهش قیمت در سال جاری هستیم به طوری که پسته اکبری در نمایشگاه 

بهاره تهران از ۳۰۰ هزار تومان تا ۷۷۰ هزار تومان قیمت گذاری شده است.
وی تصریح کرد: مغز بادام نیز بر اســاس ســایز و کیفیت خود قیمت متفاوتی دارد به طوری که در نمایشــگاه 

حداکثر ۶۵۰ هزار تومان و حداقل ۴۷۰ هزار تومان )سایز ۲۷( قیمت گذاری شده است.
خدامی گفت: قیمت هر کیوگرم فندوق با پوست ۴۷۰ هزار تومان تا ۵۳۰ هزار تومان به فروش می رسد که در 

مقایسه با سال گذشته با کاهش قیمت این محصول رو به رو هستیم.
رئیس اتحادیه فروشــندگان خشــکبار و آجیل تهران گفت: قیمت هر کیلوگرم تخمه جابانی ممتاز ۳۲۰ هزار 
تومان و تخمه جابانی اعلام ۲۵۰ تا ۲۷۰ هزار تومان قیمت گذاری شده است تخم کدوی ممتاز نیز ۲۷۰ هزار 

تومان تا ۲۸۰ هزار تومان به فروش می رسد.
وی اظهار داشت: در نمایشگاه بهاره قیمت آجیل چهار مغز نیز ۶۰۰ هزار تومان تا ۷۰۰ هزار تومان به به فروش 
می رسد همچنین آجیل سلامت نیز ۲۸۰ هزار تومان به فروش می رسد که شامل اقلامی مانند شاهدانه، نخود 

چی و مغز تخمه است.

دستمزد فعلی پاسخگوی تأمین غذای کارگران هم نیست

محمدرضا تاجیک، نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه رئیس سازمان 
برنامه و بودجه ارتباط بین دستمزد و تورم را بیان کرده بود گفت: در تعیین دستمزد، تورم انتظاری سال مورد 
نظر لحاظ نمی شود، مبلغ واقعی دستمزد کارگران، عددی نیست که به عنوان دستمزد تعیین و به کارگر پرداخت 

می شود. در واقع حقوق کارگران همیشه یک سال نسبت به تورم عقب تر است.
عضو کمیته دستمزد شورایعالی کار گفت: ساختار دستمزدها باید به صورت اساسی اصلاح شود. هدف از اجرای 
تعیین مزد این است که مزد تعیین شده بتواند معاش خانواده کارگر را پوشش دهد درصورتی که دستمزد فعلی 

نمی تواند اقلام خوراکی خانوار کارگران را پوشش دهد و روش تعیین فعلی دستمزد می بایست تغییر یابد.
این فعال کارگری ادامه داد: به نظر می رســد در ســال های اخیر در کمیته دســتمزد شــرکای اجتماعی بدنبال 
کوچک کردن سفره کارگران و کم کردن جمع هزینه های زندگی هستند نه اینکه برای یک زندگی استاندارد 

و مطلوب، نظر کارشناسی ارائه یا به جمع بندی مناسب برسند.
تاجیک با تأکید براینکه نمایندگان کارگران به دنبال افزایش درصدی مزد نیســتند گفت: مبلغ دســتمزد ۵ 
میلیون و ۳۰۰ هزارتومان و بسیار کوچک است. حتی اگر حقوق ۱۰۰ درصد هم افزایش یابد, باز هم نمی تواند 
تأمین کننده هزینه ها و نیازهای جامعه کارگری باشد. به همین دلیل به دنبال این هستیم در راستای ماده ۴۱ 

قانون کار، دستمزد بتواند هزینه های سبد معیشت را تأمین کند.
وی با اشاره به اینکه میانگین یک خانوار کارگری ۳,۳ است گفت: دریافتی ۷ میلیون تومان شاید تنها هزینه های 
خوراکی را پوشش بدهد ولی در بحث مسکن کارگر با مشکل مواجه می شود، چون هزینه های مسکن و اجاره بها 
بالاست و در کنار آن هزینه های آموزش و تحصیل و بهداشت و درمان هم هست. بنابراین از شرکای اجتماعی 

توقع داریم هر عددی که برای دستمزد مدنظرشان است چارچوب هزینه کرد هم برایش داشته باشند.
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بدهی ۱۰ میلیاردی عراق به ایران؛ 
شایعه یا واقعیت؟

ایلنا: یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
عراق، گفت: توقف و از ســرگیری فعالیت بانک ملی ایران در 

عراق اتفاق جدیدی در روابط دو کشور قلمداد نمی شود.
وی افزود: بانک ملی ایران پیش تر در عراق فعالیت داشت اما 
به دلیل تنش هایی که میان ایران، امریکا و عراق بر سر معامله 
با دلار وجود داشت، محدودیت هایی برای فعالیت های بانکی 
ایران در عراق به وجود آمد و بانک ملی ایران نمی توانست در 

این کشور به دلیل همین محدودیت ها چندان فعال باشد.
آل اسحاق ادامه داد: از یک سال پیش پیشنهاد عراقی ها این 
بــود کــه چون بانک ملی ایران در عراق فعالیت چندانی ندارد 
پس بهتر است تعطیل شود، این اتفاق البته در حد کسب نظر 
از طرف ایرانی و پیشــنهاد مقامات عراقی باقی ماند تا اینکه 
اخیراً باز هم تداوم فعالیت بانک ملی ایران اعلام شد، هر چند 

فعالیت آن همچنان محدود است.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق اظهار کرد: با این 
حــال کیفیــت فعالیت بانک ملی ایران در عراق تاکنون هیچ 

تاثیری بر تجارت بازرگانان دو کشور نداشته است.
وی تصریح کرد: همچنین در حذف دلار از تجارت دو کشور 
گشــایش هایی ایجاد شده اســت؛ بخش خصوصی فعال در 
تجارت دو کشــور که هیچ مشــکلی در انتقالات ارزی ندارد با 
این حال در مبادلات بخش دولتی با عراق مشــکلاتی وجود 
دارد که البته این مشکلات عادی است و در حال انجام مذاکراتی 

برای تسهیل نقل و انتقالات مالی بین دولت ها هستیم.
آل اســحاق بدهی ۱۰ میلیارد دلاری دولت عراق به ایران را 
رد کرد و گفت: رقم بدهی ها در نوســان اســت اما این رقم را 

تأیید نمی کنم.

احتمال افزایش ۴۰ درصدی قیمت بلیت 
اتوبوس در نوروز ۱۴۰۳

تسنیم: طی سال های اخیر همزمان با آغاز سفرهای نوروزی 
قیمت بلیت اتوبوس به دلیل تردد یک سرخالی افزایش قیمت 
را تجربه کرده است. سال گذشته از ۲۵ اسفندماه قیمت بلیت 
اتوبوس ۲۵ درصد افزایش یافت و برخلاف ســال های قبل از 

ان با اتمام طرح نوروزی قیمت ها به روال قبلی بازنگذشت!
امسال اما شرایط مقداری نسبت به گذشته متفاوت تر است. 
رئیس اتحادیه شرکت های تعاونی مسافربری که همواره درباره 
تغییر نرخ بلیت اتوبوس اطلاع رسانی می کرد در جلسه ای که 
به همین منظور در ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 

برگزار شد به گفته خودش، غیاب بود!
در ادامه به نقل از وی اعلام شد که احتمال افزایش ۲۵ درصدی 
قیمت بلیت اتوبوس برای ایام نوروز وجود دارد. احتمالی که 
البته رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای ۲۴ ساعت 

بعد آنرا تکذیب کرد.
 داریوش امانی در حاشیه نشست تخصصی رؤسای پلیس راه 
و مدیران کل راه و ترابری و حمل ونقل جاده ای کشور با تکذیب 
اظهارات منســوب بــه رئیس اتحادیه شــرکت های تعاونی 
مســافربری، گفت: بحث افزایــش ۳۰ تا ۴۰ درصدی قیمت 
بلیت اتوبوس برای ایام نوروز مطرح است که این موضوع باید 

در ستاد تنظیم بازار تصویب شود.
وی تاکید کرد:  ما تابع تصمیمات ستاد تنظیم بازار در حوزه 

قیمت بلیت اتوبوس هستیم.
حــال بایــد دید همزمان با آغاز طرح نــوروزی، قیمت بلیت 
اتوبوس چه میزانی افزایش می یابد؛ ۲۵ درصد، ۳۰ درصد یا 

۴۰ درصد؟

افزایش قاچاق سازمان یافته لوازم خانگی
مهــر: محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزیر صمت 
در مورد مقابله با لوازم خانگی قاچاق، اظهار کرد: متأسفانه به 
صورت سازمان یافته قاچاق لوازم خانگی و عرضه محصولات 
تقلبــی در ماه هــای اخیــر افزایش یافته کــه موجب گلایه 

تولیدکنندگان شده است زیرا امسال رشد تولید داشته ایم.
وی با بیان اینکه طی یک ســال گذشــته قیمت لوازم خانگی 
افزایش نیافته است، افزود: با هماهنگی تولیدکنندگان تلاش 
کردیم که در قالب جشــنواره های مختلف و با ارائه تخفیف 
نقدی و تســهیلات فروش و… زمینه را برای فروش بیشــتر 
فراهم کنیم تا مردم کالاهای اصل با ضمانت بخرند و مجبور 

به خرید کالاهای قاچاق بدون ضمانت نشوند.
برادران ادامه داد: ما همه تلاش خود را برای فروش بیشــتر 
محصولات داخلی به کار بسته ایم اما مردم هم باید توجه کنند 
خرید کالایی که ضمانت ندارد و ممکن است کالای تقلبی به 
نام اصلی باشد ولو اینکه قیمتش کمتر باشد متضاد با حقوق 

مصرف کننده است.
وی تاکید کرد: شبکه فروش لوازم خانگی بسیار گسترده است؛ 
این کالاها قیمت مصوب دارند، در قالب جشنواره های مختلف 
عرضه می شــوند، خدمات نصب دارد و در مجموع می توانند 

رضایت مستمر مشتری را جلب کنند.
معاون وزیر صمت به کلاهبرداری های صورت گرفته در فضای 
مجازی اشــاره کرد و افزود: متأســفانه جای گلایه دارد که در 
فضای مجازی مدیریت درستی در خصوص تبلیغات صورت 
نمی گیــرد و برخــی تبلیغاتــی که انجام می شــود در حکم 

کلاهبرداری است.
وی گفت: در برخی از این تبلیغات مشاهده می شود که حتی 
هزینه پســت از قیمت کالا بالاتر اســت! و یا اینکه برخی از 
قطعات جنبی گران تر از خود کالاســت. متأسفانه در فضای 
مجازی نتوانستیم یک نظام نظارتی بر انواع تبلیغات را حاکم 

کنیم.
گفتنی است، چند روز پیش نیز انجمن صنایع لوازم خانگی 
در نامه ای به رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، ضمن 
گلایــه از جــولان لــوازم خانگی قاچاق در بازار، نســبت به 

جمع آوری این قبیل کالاها اعلام آمادگی کرد.

 آنتن دهی 
موبایل های 
قاچاق؛ دورزدن 
رجیستری!

  ۳۰۰ هزار دستگاه آیفون ۱۴ و ۱5 
در کشور فعال است

گروه اقتصادی: در حالیکه گوشــی های آیفون ۱۴ و 
۱۵ به صورت قاچاق وارد کشــور می شــوند؛ شواهد 
نشــان می دهد برخلاف ادعــای وزیر ارتباطات این 
گوشی های تلفن همراه بدون کوچکترین مشکلی از 

خدمات اپراتوری استفاده می کنند.
بنا بر بخشــنامه گمرک در اســفندماه سال گذشته، 
واردات مدل های جدید گوشی آیفون به کشور ممنوع 
اعلام شد. بر اساس این تصمیم، گوشی تلفن همراه 
با نشان تجاری اپل مدل ۱۴ و کلیه مدل های بعد از 
آن، از فهرست کالاهای مجاز همراه مسافر و پستی 
ورودی به کشور خارج شد؛ پیش از این ثبت سفارش 

و واردات تجاری این گوشی ها نیز امکان پذیر نبود.
»ارزبری بالا« و »عمل متقابل نســبت به تحریم ها« 
از جمله مهم ترین دلایلی اســت که مسئولان برای 
ممنوعیــت واردات آیفون ۱۴ به بالا مطرح کرده اند. 
با این تفاســیر، کلیه گوشــی های آیفون ۱۴ و ۱۵ 
موجــود در بازار، مصــداق کالای قاچاق بوده که به 

صورت غیرقانونی وارد کشور شده اند.
هر چند ممنوعیت واردات مدل های جدید آیفون با 
اعتراض برخی از کاربران فضای مجازی و فعالان بازار 
تلفن همراه مواجه شده، اما شواهد نشان می دهد که 
این ممنوعیت تاکنون موجب صرفه جویی ارزی بیش 

از ۵۰۰ میلیون دلاری شده است.
البته برخی از کارشناسان اقتصادی در همان مقطع، 
مدیریــت مصــارف ارزی در حوزه تلفــن همراه را 
به تمامی گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار بســط داده 
بودند، به عقیده این افراد تا زمانی که کلیه تلفن های 
همــراه بالای ۶۰۰ دلار با ممنوعیت مواجه نشــود، 
عمــلًا مدیریت مصــارف ارزی در حوزه این کالا، به 

طور کامل تحقق پیدا نمی کند.
آمارها بیانگر آن بوده که تا پایان دی ماه بیش از یک 
میلیارد دلار انواع اپل )اغلب آیفون ۱۳( به کشــور 
وارد شــده اســت همچنین در ســال جاری واردات 
تلفن های همراه بالای ۶۰۰ دلار نیز رشــد عجیبی 
داشــته است، در واقع مطابق با اعداد و ارقام اعلامی 
از ســوی گمرک، واردات این نوع گوشــی ها با رشد 
۶۰۰ درصدی همراه بوده است، به بیانی درآمد ۱۷۰ 
میلیارد تومانی دولت در ســال ۱۴۰۱ به بیش از ۱, 
۰۰۰ میلیارد تومان در سال جاری رسیده است که 
خود حکایــت از مدیریت غیرصحیح مصارف ارزی 

دارد.
۳۰۰ هزار دستگاه آیفون ۱۴ و ۱5 در کشور فعال  ��

است!
اما نتیجه عجیب تر در بازار تلفن همراه کشــور، به 

فعال بودن بیش از ۳۰۰ هزار دســتگاه آیفون ۱۴ و 
۱۵ مربوط می شود، در واقع مطابق با ادعای یکی از 
فعــالان بازار تلفــن همراه، تاکنون حدود ۳۰۰ هزار 
دستگاه معادل ۴۰۰ میلیون دلار از مدل های جدید 
آیفون به دســت خریداران رســیده که بعضاً بدون 

کمترین مشکلی در حال استفاده از آن هستند.
بررسی ها نشان می دهد که تغییر تنظیمات مدل های 
آیفون ۱۴ و ۱۵ در مقاطع زمانی ۲۰ تا ۳۰ روز، موجب 
می شود که آنتن دهی با مشکل مواجه نشود، درواقع 
با وجود اینکه تلفن های همراه رجیستر نشده، تنها 
قادر به فعالیت در یک بازه زمانی ۳۰ روزه هســتند، 
اما اینگونه تنظیمات ســبب می شــود، مشکلی در 

آنتن دهی ایجاد نشود.
همچنین دســتگاه های مبدل ســیم کارت کننده 
)آیــکاس IQos(، نیز به عنــوان یکی از اصلی ترین 
شــیوه های دورزدن طرح رجیســتری تلفن همراه 
شــناخته می شــود، نکته عجیب اینجاست که این 
دســتگاه ها به صــورت کامــلًا علنــی در تمامــی 
فروشــگاه های اینترنتی و حتی سطح بازار به فروش 

می رسد.
وزیــر ارتباطات: ســامانه رجیســتری دور  ��

نمی خورد!

البته عیســی زارع پــور، وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات در هفته های گذشــته، فعال بودن برخی از 
گوشــی های آیفون ۱۴ و ۱۵ را مقطعی عنوان کرده 
بود. وی در این خصوص اظهار داشــت: برخی افراد 
در استفاده از تلفن همراه خود از سیم کارت جایگزین 
یا تجهیزات سیم کارت خور دیگری استفاده می کنند 
و ایــن مســئله در حال پیگیری اســت؛ به عبارتی 
نمی توان گفت سامانه رجیستری دور زده شده است.

از زمان رونمایی از آیفون ۱۴ یعنی شــهریور ۱۴۰۱ 
تا به امروز حدود ۱۸ ماه سپری شده و با فرض اینکه 
وزارت ارتباطــات تــا چندین ماه از شــیوه دور زدن 
رجیستری آیفون با خبر نبوده است، اما تعلل یک ساله 
پیرامون مقابله با این شیوه به هیچ وجه قابل توجیه 

نیست.
متأسفانه، بی توجهی به این امر شرایطی را در آینده 
ایجاد خواهد کرد که قاچاقچیان انواع مدل های تلفن 
همراه را در بازار کشور توزیع کنند، تلفن های همراهی 
که بدون مشکل فعال هستند، با این تفاسیر، افزایش 
تقاضــا در بــازار ارز آزاد و وفور کالای تقلبی در بازار 
تلفن همراه چندان دور از انتظار به نظر نمی رســد، 
موضوعی که به طور حتمی بر واردات رســمی تلفن 

همراه نیز اثرگذار خواهد بود.

بازتاب

محمدحسین سیف 
اللهی مقدم
روزنامه نگار

دبیر انجمــن تولیدکنندگان واردکنندگان و صادرکنندگان 
محصولات دخانی با اشــاره به اینکه سیگارهای الکترونیک و 
ویپ ها واردات مجاز و قانونی ندارد، تصریح کرد: اما مشاهدات 
میدانی نشــان دهنده اقبال جوانان به این نوع ســیگارها و 

افزایش مصرف آنهاست.
مصطفی کربلایی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نوع نگاه 
مســئولان بهداشــتی در وزارت بهداشت همیشه صفر و یک 

اســت، تصریح کرد: اما بهتر از مســئولان بهداشتی سری به 
بازار مولوی تهران بزنند و به این ســؤال پاســخ دهند که آیا 
می توانند چشم شان را به روی این حجم از سیگارها و ویپ های 
غیرقانونی و جعلی ببندند. از طرف دیگر وزارت بهداشت نباید 
استاندارد دوگانه داشته باشد؛ برای مثال وقتی همواره بر بالا 
بودن مالیات ســیگار در اتحادیه اروپا تاکید می کند باید به 
این نکته هم توجه داشته باشد که سیگار الکترونیک در کل 

اتحادیه اروپا مجاز است.
وی تصریــح کرد: ســیگارهای الکترونیــک با دود زیاد، ضرر 
بیشتری از سیگارهای سنتی دارد، اما سیگارهای حرارتی که 
فیلتر دارند و بدون احتراق نیکوتین را به بدن می رســاند از 
ســیگارهای ســنتی ضرر کمتری دارند. اما همه آنچه از انواع 
ســیگارهای الکترونیک و حرارتی که در ایران است، جعلی و 

ضرر آن ها بیشتر است.

همه سیگارهای الکترونیک در بازار تقلبی هستند

»ارزبری بالا« 
و »عمل 

متقابل نسبت 
به تحریم ها« 

از جمله 
مهم ترین 

دلایلی است 
که مسئولان 

برای ممنوعیت 
واردات آیفون 

14 به بالا 
مطرح 

کرده اند. با این 
تفاسیر، کلیه 

گوشی های 
آیفون 14 و 15 

موجود در 
بازار، مصداق 
کالای قاچاق 

بوده که به 
صورت 

غیرقانونی وارد 
کشور شده اند



برخورد قاطع پلیس با فروشندگان مواد محترقه در فضای مجازی

تسنیم: رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات پایتخت در خصوص خرید 
و فروش و آموزش ساخت مواد محترقه در فضای مجازی هشدار داد.

ســرهنگ داود معظمی گودرزی اظهار کرد: بر اســاس قانون، خرید، فروش و 
آموزش ساخت مواد محترقه و منفجره در فضای مجازی ممنوع بوده و پلیس 
با افراد متخلف قاطعانه برخورد می کند.این مقام مسئول با اشاره به اینکه فضای 
مجازی منشــأ خسارات جبران ناپذیری است که در شب چهارشنبه سوری در 
کوچه و خیابان رخ می دهد، اظهار کرد: این افراد شیاد برایشان مهم نیست که 
گروه هدف کودکان و نوجوانان هستند یا با فروش آنها جان انسانی را به خطر 
می اندازند و با ایجاد ســایت ها و صفحاتی در زمینه خرید و فروش و آموزش 
نحوه تهیه و ســاخت بمب و مواد محترقه فعالیت می کنند که متاســفانه بارها 
شاهد وقوع اتفاقات و حوادث ناگوار در این خصوص بوده ایم، لذا خانواده ها باید 
دقت داشــته باشــند تا کودکان آنها با استفاده از این سایت ها به دنبال خرید و 
ســاخت مواد محترقه خطرناک نباشــند و در دام کلاهبرداران و ســودجویان 
گرفتار نشوند.سرهنگ معظمی گودرزی با اشاره به اینکه مجرمان از هر بستری 
برای رسیدن به اهداف مجرمانه خود استفاده می کنند، ادامه داد: تاکنون تعداد 
زیادی از افرادی که در خصوص خرید، فروش و آموزش ساخت مواد محترقه 
در فضای مجازی فعالیت داشــتند دســتگیر و طبق قانون با آنها برخورد شده 
است اما در این بین مجرمان اینترنتی فرصت طلب نیز بیکار نمی نشینند و با 
تبلیغات دروغین تحت عناوین مختلفی اقدام به کلاهبرداری می کنند، تعدادی 
در پوشش فروش مواد محترقه و آتش بازی با طراحی درگاه پرداخت جعلی، 
اطلاعات کارت بانکی کاربران را ســرقت کرده و اقدام به برداشــت غیرمجاز از 
حســاب بانکی آنها می کنند و عده ای نیز بعد از دریافت وجه کاربران را بلاک 
کرده و دیگر پاسخگوی آنها نیستند.رئیس پلیس فتا تهران بزرگ با اشاره به 
بازداشــت چندین فروشــنده مواد محترقه در فضای مجازی توسط پلیس فتا 
پایتخت به شهروندان توصیه کرد: توصیه های پلیس را در این خصوص جدی 
بگیرند زیرا خســارت های مالی قابل جبران اســت اما صدمات جسمی و تلفات 
جانی قابل جبران نیســت و همواره مراقب ترفند کلاهبرداران و ســودجویان 
باشند و در صورت مشاهده موارد مشکوک و صفحاتی که درخصوص خرید و 
فــروش مــواد محترقه فعالیت می کنند موضــوع را از طریق مرکز فوریت های 
 ســایبری با شــماره تماس ۰۹۶۳۸۰ و یا ســایت رســمی پلیس فتا به نشانی

 www.cyberpolice.gov.ir اعلام کنند.

ثبت ۴۱۴5 مزاحمت برای اورژانس استان تهران 
طی یک هفته!

تسنیم: ابوالفضل ماهرخ افزود: اخیراً یک بلاگر یک چالش اینستاگرامی را در 
صفحه مجازی خود منتشــر کرد که از ایجاد مزاحمت برای اورژانس تهران 
حکایت دارد. در این چالش، بلاگر به یک نفر می گوید که اگر با فردی تماس 
بگیرد که در تماس اول، پاسخ او را بدهد، به او مقداری پول هدیه خواهد داد. 
فرد نیز با اورژانس ۱۱۵ تماس می گیرد و برای اورژانس مزاحمت ایجاد می کند 
و برنده جایزه می شــود!ماهرخ بیان کرد: این چالش، به نوعی بازی کردن با 
جــان بیمارانی اســت که نیاز به دریافت خدمــات درمانی دارند.مدیر روابط 
عمومی اورژانس استان تهران همچنین از پیگیری قانونی این اقدام ناپسند 
خبر داد و گفت: اورژانس استان تهران به طور جدی در حال پیگیری قانونی 
موضــوع مزاحمــت تلفنی برای اورژانس اســت تا با فرد مذکور برخورد لازم 

صورت بگیرد.

بازتاب

یکی از شرکت 
کنندگان در این 
آزمون در گفتگو 
با فارس بیان 
کرد: پیش از 
ورود به جلسه 
آزمون، دیدیم 
شرکت 
کنندگان آزمون 
همه گوشی با 
دست هستند، 
پس از پرس و 
جو متوجه شدم 
گویا ساعت 30: 
11 یک کانال 
تلگرامی همه 
سؤالات و 
پاسخ های 
درست را 
منتشر کرده 
است

 تکرار تخلف 
 در یک
 آزمون دیگر!

لو رفتن سؤالات »آزمون وکالت 
مرکز وکلا« در یک کانال تگرامی

گــروه اجتماعی: آزمــون فوق العاده 
آزمون وکالــت عصر روز جمعه ۱۸ 
اســفندماه ۱۴۰۲ برگزار شد. در این 
آزمون ۱۱۳ هزار نفر )۵۳ هزارنفر زن 
و ۶۰ هزار نفر مرد( ثبت نام کردند.

اما از چند ســاعت پیش از برگزاری 
ایــن آزمون، زمزمه هایی مبنی بر لو 
رفتن ســؤالات به گوش می رسید؛ 
زمزمه هایــی که پــس از برگزاری 
آزمــون ایــن زمزمــه، در صفحات 
مجازی رنگ و بوی جدی تری به خود 

می گیرد.
یک کانال تلگرامی ابتدا دو ســؤال را 
منتشر کرد و سپس با گذاشتن آدرس 
کانال تلگرامی دیگر مدعی شــد که 
تمامی ســؤالات آزمــون فوق العاده 
آزمــون وکالــت را به همراه پاســخ 
ســؤالات منتشــر کــرده اســت؛ 
شــرکت کنندگان در آزمون نیز این 

سؤالات را تأیید کردند!
یکی از شــرکت کننــدگان در این 
آزمــون در گفتگو با فارس بیان کرد: 
پیش از ورود به جلسه آزمون، دیدیم 
شرکت کنندگان آزمون همه گوشی 
با دســت هستند، پس از پرس و جو 
متوجه شدم گویا ساعت ۳۰: ۱۱ یک 
کانــال تلگرامــی همه ســؤالات و 
پاســخ های درســت را منتشر کرده 

است.
وی ادامه داد: به نظر می رســد؛ افراد 

بسیاری با استفاده از سؤالات منتشر 
شــده در آزمون شرکت کردند، این 
موضوع باید پیگیری شــود چرا که 

حق هزاران نفر مطرح است.
همچنیــن یکــی دیگر از شــرکت 
کننــدگان در این آزمون در واکنش 
بــه خبر لــو رفتن ســؤالات آزمون 
فوق العــاده وکالــت در صفحــه 
مجــازی اش نوشــت: بیش از دو ماه 
اســت که روزانه بیش از ۱۲ ساعت 
درس می خوانم تا در این آزمون قبول 
شوم؛ امروز با شنیدن لو رفتن سؤالات 

خستگی به تنم ماند.
تعــداد دیگری از ایــن داوطلبان در 

صفحات شخصی شــان، خواســتار 
ابطــال ایــن آزمــون و برخــورد با 

منتشرکنندگان سؤالات شدند.
هرچند بررســی خبرنگار فارس نیز 
نشــان می دهد سوالاتی که پیش از 
برگزاری آزمون منتشــر شــده، با 
ســؤالات آزمــون وکالت همخوانی 
داشــته اما این موضوع باید از سوی 
مراجع قضایی ذی صلاح مورد تأیید 

قرار بگیرد.
از ســوی دیگــر تاکنون هیچ یک از 
مسئولان مربوطه در این رابطه اظهار 

نظر نکرده اند.
در همین رابطه تســنیم هم نوشت: 

در حالی روز جمعه ۱۸ اسفند آزمون 
وکالت مرکز وکلا برگزار شد که یک 
کانال تگرامی چند ســاعت پیش از 
برگزاری این آزمون، اقدام به انتشــار 
ســؤالات ایــن آزمــون بــه همراه 

پاسخ های آن کرد!
تعــدادی از داوطلبان این آزمون در 
تماس با تسنیم با تأیید یکسان بودن 
سؤالات انتشار یافته در این کانال با 
ســؤالات آزمون آنها که توسط مرکز 
وکلا در ســاعت ۱۵ برگــزار شــد، 
خواســتار پیگیری ایــن موضوع و 
پاسخگویی مسؤلان مربوطه در مرکز 

وکلا شدند.
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معاون وزیر علوم:
تحویل رایگان مدرک دانش آموختگان 

در صورت بیکاری
گروه اجتماعی: »هاشــم داداش پور« معاون وزیر علوم و رئیس ســازمان 
امور دانشــجویان در گفت وگو با ایلنا در پاســخ به این ســؤال که وقتی 
دانشــجوی روزانــه پس از فارغ التحصیلــی باید هزینه تحصیل خود را 
پرداخــت کنــد، در آن صورت معنای تحصیــل رایگان مبتنی بر قانون 
اساســی چیســت؟ گفت: قانونی در ســال ۱۳۵۳ مصوب شده است که 
مبتنی بر آن اعلام شــده که آموزش رایگان اســت. یعنی تحصیل کسی 
که در دانشگاه های دولتی کشور درس می خواند، رایگان است، اما مشروط 
بر اینکه یک تا سه برابر مدت تحصیل خود بسته به منطقه ای که در آن 
قبول می شود که می تواند منطقه یک، دو یا سه باشد، خدمت ارائه دهند.

رئیس ســازمان امور دانشــجویان تصریح کرد: چنانچه دانشجویی فارغ 
التحصیل شد و قرار بود که هزینه تحصیل رایگان خود را به دولت برگرداند، 
این امر از طریق خدمتی که به کشــور ارائه می دهد، صورت می پذیرد. 
حالا چنانچه دانشجویی فارغ التحصیل شد، اما تمایلی به کار در کشور 

نداشت و قصد داشت، به طور مثال در خارج از کشور ادامه تحصیل دهد 
و کار کند، معنایش این است که شرط ارائه خدمتی که در قانون تحصیل 

رایگان وجود دارد را رعایت نکرده است.
داداش پور افزود: این دسته از دانشجویان اگر خدمتی را ارائه نکرده باشند، 
مبلغی که برای تحصیل وی در دانشگاه هزینه می شود را باید به دانشگاه 

ارائه دهد و در نهایت بعد از تسویه حساب، مدرکش را می گیرد.
وی یادآوری کرد: از طرفی برای دانشجویان گواهی موقت صادر می شود 
تا به محل کار ارائه کنند و مشــغول به کار شــوند. به مدت ۴ ســال البته 
مبتنی بر مقطع تحصیلی پس از طی این زمان و اثبات شاغل بودن در 

این مدت می تواند به دانشگاه مراجعه کرده و مدرکش را بگیرد.
داداش پور در پاسخ به این پرسش که چرا باید چنین رویه ای اتفاق بیفتد؟ 
اظهار کرد: این موضوع، قانون مصوب مجلس اســت. در این رابطه بین 
مدرک تحصیلی و تحویل آن و دانشجو سه حالت وجود دارد؛ یا دانشجو 
فارغ التحصیل شده و کار پیدا می کند که در این حالت به مدتی که قانون 
تعیین کرده در قبال تحصیل رایگان آموزش عالی کار می کند و پس از 

آن مدرک خود را می گیرد.
رئیس ســازمان امور دانشــجویان خاطرنشان کرد: البته یک نکته خیلی 

مهم دیگر هم وجود دارد؛ اگر ظرف مدت ۶ ماه تا یک سال دستگاه های 
اجرایی کشور که مشخصاً مربوط به قانون کار و وزارت کار مربوط می شود 
نتوانند شــغل مورد نظر یک دانشــجو را تأمین کند، بعد از ۶ ماه تا یک 
ســال از طریق وزارت کار اعلام بیکاری خود را می گیرد و مصوبه ای که 
در خصــوص دریافــت مدرک تحصیلی در ازای ارائه خدمت برای چنین 

فردی وجود دارد، در چنین حالتی منتفی می شود.
وی افزود: یعنی فرد فارغ التحصیل ۶ ماه تا یک سال بعد از فارغ التحصیلی 
چنانچه مشخص شود که وی همچنان بیکار است و نتوانسته هیچ جایی 
مشغول به کار شود، می تواند مدرک تحصیلی خود را به صورت رایگان 
دریافت کند. این امکان در همه مقاطع تحصیلی برای دانشجویان فراهم 

است.
داداش پــور بیــان کرد: البته دانشــجوی روزانه ای که هم اکنون در حال 
تحصیل است و همزمان کار هم می کند یک دانشجوی تمام وقت محسوب 
می شود و نمی تواند مشغول به کار بودن قبل و حین از فارغ التحصیلی 
را به عنوان ارائه خدمت به کشور مطرح کند تا منجر به دریافت مدرک 
تحصیلی خود شود بلکه ملاک عمل کار کردن افراد بعد از فارغ التحصیلی 

است.
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تحویل ۱۰ هزار واحد مسکن مهر به زودی

سرپرســت شــرکت عمران شــهرهای جدید گفت: از ۴۰ هزار واحد 
باقی مانده مســکن مهر، حدود ۱۰ هزار واحد در روزهای آینده تحویل 
می شود. سعید غفوری در خصوص برنامه شرکت عمران شهرهای جدید 
برای تکمیل واحدهای باقی مانده مســکن مهر تحت مســئولیت این 
شرکت اظهار کرد: حدود ۴۰ هزار واحد مسکن مهر در شهرهای جدید 
باقی مانده است که از این ۴۰ هزار واحد حدود ۱۰ هزار واحد که عمدتاً 
در پردیس و مهستان است قبل از اتمام سال افتتاح و تحویل متقاضیان 
می شود. غفوری ادامه داد: برای ۳۰ هزار واحد مساکن مهر باقی مانده 
در شهرهای جدید نیز هدف گذاری کرده ایم ۲۴ هزار واحد را تا قبل از 
تیرماه ۱۴۰۳ تکمیل و تحویل دهیم. وی توضیح داد: در خصوص ۶۰۰۰ 
واحد باقی مانده مسکن مهر نیز در برنامه است تا پایان سال ۱۴۰۳ این 

تعداد واحد به اتمام برسد و تحویل متقاضیان شود.

طلسم آزادراه منجیل - رودبار شکست

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه آزادراه منجیل - رودبار روز 
دوشــنبه افتتاح می شــود، گفت که این آزادراه بخشی از آزادراه قزوین 
- رشت است و افتتاح آن گلوگاه ترافیکی بین پایتخت و استان گیلان 
را رفع می کند. در این راستا خیراله خادمی - مدیرعامل شرکت ساخت 
و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور- از افتتاح آزادراه منجیل-رودبار 
در روز دوشــنبه بــا حضور رئیس جمهور خبــر داد و گفت:  این آزادراه 
به عنوان سومین وعده دولت در افتتاح مسیرهای آزادراهی کشور پس 
از افتتاح آزادراه شیراز-اصفهان به عنوان طولانی ترین و منطقه دو آزادراه 
تهران-شــمال به عنوان ســخت ترین پروژه های آزادراهی کشور آماده 

بهره برداری است.

اخذ عوارض به صورت الکترونیکی در تمامی 
آزاد راه ها

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: از ۲۵ اسفند باید تمامی آزاد راه های 
کشور مجهز به سیستم برای پرداخت الکترونیکی شوند.خیرالله خادمی 
معــاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: به دنبال الکترونیکی کردن تمام 
عوارضی آزادراه ها هســتیم و اعلام کرده ایم تا ۲۵ اســفند ماه باید تمام 
عوارضی ها الکترونیکی شــوند.به گفته وی زیرساخت تمامی آزادراه ها 
برای دریافت الکترونیکی عوارضی تکمیل شده اما در اتصال به شبکه 
مشکلاتی وجود دارد و موضوع مهم این است که برخی از سرمایه گذاران 

آزادراهی هم دغدغه پرداخت عوارض الکترونیک را دارند.

بازتاب

اظهارات اخیر 
علی آبادی را 
باید به معنای 
سیگنال جدید 
به بازار خودرو 
هم دانست. 
بازاری که در 
ماه های اخیر 
در انتظار ورود 
خودروهای 
کارکرده 
خارجی تا 
حدودی آرام 
بود حالا باید 
تکلیف خود را 
یک سره بداند. 

خبر درمانی در 
بازار خودرو

هیچ کدام از وعده های وزارت 
صمت  به طور کامل عملی نشد

پــس از ناامیــدی بــازار از ورود 
خودروهای خارجی به کشور، دولت 
و وزارت صمــت بــا خبــر واردات 
خودروهای کارکرده بازار را آرام نگه 
داشــتند. بــا اینکه تا کنــون موانع 
مختلفی همچون مافیا مانع ورود، اما 
اظهــارات اخیر وزیر صمت نشــان 
می دهــد گویی عبــاس علی آبادی 
بشــخصه بزرگ تریــن مانع واردات 
خودروهای کارکرده به کشور است.

چنانکــه او اخیــراً اعــلام کرد که با 
شنیدن عبارت »واردات خودروهای 
کارکرده« کهیر می زند و شأن مردم 
ایران بالاتر از این است. حال باید این 
پرسش را خطاب به وزیر صمت مطرح 
کرد که آیا او با مشــاهده پرایدی که 
در محدوده ۴۰۰ میلیون تومان قرار 
گرفته کهیر نمی زند؟ یا خودروهایی 
که به رغم نداشــتن استاندارد از خط 
تولید خارج نمی شــوند منجر به عود 

آلرژی وی نمی شود؟
سیگنال وزیر صمت به بازار خودرو ��

اظهارات اخیــر علی آبادی را باید به 
معنای سیگنال جدید به بازار خودرو 
هم دانست. بازاری که در ماه های اخیر 
در انتظــار ورود خودروهای کارکرده 
خارجی تا حدودی آرام بود حالا باید 
تکلیف خود را یک سره بداند. چراکه 
به نظر می رسد برنامه ای برای واردات 

خودروهای دست دوم وجود ندارد.
اکنــون واردات خودروهای کارکرده 
وارد هشــتمین ماه ابلاغ خود شده و 
دولت به عنوان نهاد اجرای این طرح، 
بیش از هشــت ماه تعلل کرده است. 
بــا توجــه به اظهــارات وزیر صمت 
می تــوان متوجه شــد کــه دولت از 
تصمیــم خود مبنی بر اجرای واردات 
خودروهای کارکرده منصرف شــده 

است.
کارکرده  �� خودروهــای  واردات 

منتفی شد؟
از اواخر ســال گذشته در پی افزایش 
شدید قیمت خودرو در بازار، مسئولان 
دولتی ســعی کردند تا با روش های 
مختلف جلوی افزایش عجیب وغریب 
قیمت هــا را بگیرند. یکی از راه های 
ممکــن، خبــر آزادســازی واردات 
خودروهای نو و کارکرده پس از حدود 
چهار سال بود که می توانست دلیلی 
بــر کاهش تقاضا در این بازار تشــنه 

باشد.
نیمــه دوم ســال گذشــته رضــا 
فاطمی امیــن، وزیر ســابق صمت با 
اســتناد به ثبت ســفارش ۴۰ هزار 
خــودرو، وعــده واردات ۱۰۰ هزار 
دســتگاه خودروی وارداتی را تا پایان 
سال ۱۴۰۱ داد. در مرحله دوم اعلام 
شــد که میزان ثبت ســفارش به ۹۰ 
هزار دســتگاه رســیده که رقم قابل 
توجهــی بود، امــا نتیجه آن واردات 
حدود ۲۰۰ دســتگاه تا پایان ســال 

۱۴۰۱ بود.
نکته جالب اینکه در اسفند ماه همان 
ســال امید قالیباف، سخنگوی وقت 
وزارت صمت، اعلام کرد که ۹۰ درصد 
وعده گفته شده ظرف سه ماه آینده 
و مابقی آن طی شش ماه وارد کشور 

می شود.
درست در فروردین ماه ۱۴۰۲ وزارت 
صمــت لایحــه واردات خودروهای 
کارکــرده را به صورت دوفوریتی به 
هیئت دولت ارسال کرد و پس از تأیید 
هیــأت وزیران، ســرانجام در تیرماه 
۱۴۰۲ در صحــن علنــی مجلس به 
تصویب رســیده و قانون شد؛ به این 
ترتیب، دولت باید هرچه ســریع تر 

نســبت به اجرای ایــن قانون اقدام 
می کرد.

اجــرای ایــن قانــون از همان زمان 
تصویب توسط مجلس و بازگشت به 
هیــأت دولت بــرای ابلاغ، همواره از 
ســوی دولت و شــخص معاون اول 
ریاست جمهوری تعلیق شده و ابلاغ 

نمی شود.
در حالــی که ۳۰ مهر ۱۴۰۲ عباس 
علی آبادی با حضور در مرکز ارتباطات 
مردمی ریاست جمهوری اعلام کرد: 
امکان واردات خودروی خارجی نو و 
واردات خودروهــای دســت دوم 
خارجــی فراهم شــده که آیین نامه 
مربوطه تصویب و ظرف یکی دو روز 

آینده ابلاغ می شود!
آذر ماه ســال جــاری نیز علی آبادی 
گفــت: آیین نامه واردات خودروهای 
دســت دوم در دولت مصوب شده و 
هیأت دولت هم باید آن را ابلاغ کند 

و ابلاغ کننده وزارت صمت نیست.
حال اما پس از گذشت هشت ماه وزیر 
صمت با حضور در میان خبرنگاران و 
در کمــال آرامش اعــلام کرد که از 
واردات خودروهــای کارکرده کهیر 

می زند و این امر در شأن مردم ایران 
نیســت. در حالی که ادامه تولید پژو 
پارس پس از ۲۰ سال را در شأن مردم 
می بینند و مشکلی از این بابت ندارند.

کنترل بازار با خبردرمانی واردات  ��
خودرو

همانطور که ابتدای گزارش نیز اشاره 
شــد، خبر جــدی شــدن واردات 
خودروهای کارکرده در حالی از سوی 
دولت اعلام شد که بازار خودرو یکی 
از ملتهب تریــن روزهــای خود را در 
اواخر ســال ۱۴۰۱ سپری می کرد و 
وعــده واردات ۱۰۰ هزار دســتگاه و 
۲۰۰ هزار دستگاه، تماماً خبردرمانی 

بوده است. 
اما اگر هدف دولت از پیگیری واردات 
خودرو تنها کنترل بازار باشــد، چرا 
برای تصویب آن به صورت دو فوریت 
عمــل کــرد؟ آیا می توانــد به دلیل 
قراردادهای پشت پرده با خودروسازان 
باشد و سپس با دریافت امتیاز مربوطه 
از این شرکت ها و با بهانه های مختلف 
از ابلاغ آن شــانه خالی کند؟ سوالی 
که باید وزیر صمت یا شخص رئیس 

جمهور دولت آن باشد.

فرحان پورسلیم
روزنامه نگار

راهکار بهینه سازی پروژه های نهضت 
ملی مسکن

براساس قانون جهش تولید مسکن، صندوق ملی 

مســکن مکلف اســت به طرق مختلف نسبت به 
تخصیص و تجهیز منابع مربوط به ساخت و نهضت 
ملــی مســکن اقدام کنــد؛ یکــی از روش های 
بهینه ســازی در عملیات ســاخت، خرید فولاد و 
ســیمان در مقیاس بــالا به منظور بهره مندی در 
پروژه های نهضت ملی مســکن محسوب می شود 
به نحوی که علت اجرای این مســئله را می توان 
نخســت کوتاه ســازی چرخه و زنجیره از معدن تا 
مســکن به منظور حذف واســطه ها و در گام بعد 
جلوگیــری از افزایــش نرخ محصــولات مذکور 

دانست.
به همین منظور صندوق ملی مسکن وارد مرحله 

عملیاتی شد و در گام نخست پس از هماهنگی با 
شــرکت ملی ذوب آهن مقرر شد به مبلغ دو هزار 
میلیارد تومان میلگرد از طریق بورس کالا عرضه 
کنــد، بــا توجه به آنکه این عرضه ها و تقاضاها یک 
امــر دوجانبه مثبت اســت بــه همین دلیل مورد 

استقبال تولیدکنندگان قرار گرفته است.
دیگر نگران انبارداری هم نیســتیم زیرا اقدامات و 
مذاکرات لازم با طرف قرارداد صورت گرفته است؛ 
سال آینده نیز آمادگی داریم تا روند خرید محصول 
مذکور را از طریق بورس کالا ادامه دهیم، زیرا این 
امر موجب اشتغال آفرینی، تسریع در روند تکمیل 

پروژه ها و... خواهد شد.

ســال آینده نیز خرید ســیمان را نیز با هماهنگی 
کارخانه هــای مربوطــه از طریق بورس کالا ادامه 
خواهیــم داد.کاهش دلالی، واســطه ها و کنترل 
قیمت مسکن مزیت »صندوق زمین و ساختمان 
و املاک و مستغلات« است  صندوق ملی مسکن 
در تلاش اســت تا ظرفیت هــای تولید دربخش 
مســکن افزایش یابد. همچنیــن، طی مکاتبات 
صورت گرفته، صندوق ملی مسکن برای همکاری 
با سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام آمادگی کرده 
تا در صورت امکان هشتمین تابلوی فرابورس را با 
بهره گیری از این دو صندوق و سایر ابزارهای مالی 

راه اندازی کند.

واردات خودروهــای کارکــرده به 
بزرگ تریــن ضربه گیر بازار خودرو 
در ماه های اخیر تبدیل شده است. 
بــا این حال وزیر صمت در آخرین 
اظهار نظر خود اعلام کرد از شنیدن 
واردات خودروهای کارکرده کهیر 
می زند. حال ســؤال را باید مطرح 
کرد که آیا عباس علی آبادی احیاناً 
با مشــاهده پرایــد ۴۰۰ میلیون 
تومانی و خودروهای غیراستاندارد 
ایرانی کهیر نمی زند؟ در حالی که 
دو ســال از آزادســازی واردات 
خودرو می گذرد، هنوز حتی یک 
درصــد هم از وعده واردات ۳۰۰ 
هــزار دســتگاهی خــودرو هم 

برآورده نشده است.

مهدیار اسماعیلی
رئیس هیات عامل 
صندوق ملی مسکن



رئیس هیئت رییسه سندیکای بیمه گران ایران تاکید کرد:
 ضرورت انسجام و همدلی برای حل مشکلات

 و ارتقای جایگاه صنعت بیمه

نقش اقتصــاد: علی رضا یزدان دوســت در 
مراســم پنجاه و هشتمین سالروز تأسیس 
ســندیکای بیمه گران ایران ضمن تبریک، 
به بررسی چالش ها و فرصت های پیش روی 
صنعت بیمه کشــور پرداخت.رئیس هیئت 
رییســه سندیکای بیمه گران ایران در این 

مراســم که با حضور علی استادهاشــمی رییس کل و اعضای 
هیات عامل بیمه مرکزی، محسن پورکیانی دبیرکل سندیکای 
بیمه گران و مدیران عامل شرکت های بیمه و دبیران و اعضای 
برگزیده ســندیکا برگزار شــد، با اشــاره به مشــکلات برخی 
رشــته های بیمه ای مانند بیمه شــخص ثالث و درمان، گفت: 
ریشه این مشکلات نه در داخل صنعت بیمه، بلکه در تصمیمات 
و سیاست های خارج از این حوزه نهفته است.وی به عنوان مثال 
به عدم تناســب تعرفه های درمانی با هزینه های واقعی اشــاره 
کرد و افزود: این موضوع به ضرر شرکت های بیمه و در نهایت، 
بیمه گزاران تمام می شود. برای حل این مشکل، نیازمند توجه 
بیشــتر به بحث مدیریت ریســک و همچنین نظارت دقیق بر 
مناقصات و قراردادهای بیمه تکمیلی درمانی هستیم.مدیرعامل 
بیمه ملت در ادامه با تاکید بر ضرورت انســجام و همدلی بین 
نهادهای تصمیم گیر و فعالان صنعت بیمه، گفت: هدف گذاری 
مشــترک در میان این نهادها می تواند راهگشــای بســیاری از 

مشکلات باشد.

افتتاح فاز یک مجتمع کشت و صنعت پاک 
چوب با حمایت مالی بانک سپه و با حضور 

رئیس جمهور

نقش اقتصاد: دکتر ســیدابراهیم 
رئیســی به همراه جمعی از وزرا 
و دکتــر آیــت الــه ابراهیمی 
مدیرعامل بانک سپه صبح جمعه 
در اولین بخش از برنامه های سفر 
به اســتان خوزستان با حضور در 

شهرستان شوش، فاز اول مجتمع کشت و صنعت گروه صنعتی 
پــاک چوب، به عنوان بزرگترین واحد تولید ورق های فشــرده 
چوبی در غرب آسیا، ا افتتاح کرد.فاز اول این مجتمع در مدت 
۲ ســال و با حمایت مالی بانک ســپه و سرمایه ای معادل ۴۳ 
میلیون یورو اجرا شــده و از ظرفیت تولید ســالانه ۴۰۰ هزار 
مترمکعب برخوردار است.رئیس جمهور در جریان این مراسم 
از بخش های مختلف کارخانه و مزرعه کشــت چوب این واحد 
بازدید کرد و با توضیحات دست اندرکاران از جزئیات فعالیت های 
آن مطلع شد.با بهره برداری از این مجتمع حداقل هزار فرصت 
شــغلی مســتقیم و ۸ هزار فرصت شــغلی غیرمستقیم ایجاد 
و ضمن تأمین مواد اولیه تولید انواع محصولات فشــرده چوبی 
بدون آســیب و لطمه به محیط زیســت، از منابع طبیعی نیز 
صیانت شده و باعث جلوگیری از خروج ارز برای واردات و ایجاد 

رونق اقتصادی در منطقه خواهد شد.
گــروه صنعتی پاک چــوب یکی از بزرگترین تولید کننده های 
انــواع ورق های MDF و نئوپان ملامینه، پانل های هایگلاس، 

صفحات لب گرد و کاغذ آغشته ملامینه است.
این مجموعه در راســتای تولید و ایجاد اشــتغال و به منظور 
حفاظــت از جنگل هــا و محیط زیســت، صیانت از منابع ملی 
و فراهــم کردن بســتری مطمئن برای جوانــان جویای کار، 
جلوگیــری از خــروج ارز و خودکفایی در خصوص تأمین مواد 
اولیه، طرح زراعت درختان جنگلی با ســرعت رشــد بالا را در 
قالب شــرکت کشــت و صنعت پاک چوب در دســتور کار قرار 

داده است.

رونمایی از سامانه »نظارت هوشمند بانک 
مسکن« برای اولین بار در شبکه بانکی

نقــش اقتصاد: در نهمین همایش ســالانه 
بازرســی بانک مسکن با حضور مدیرعامل 
بانک و برخی مدیران، از ســامانه نظارت 
هوشمند به عنوان اولین سامانه هوشمند 

بازرسی در شبکه بانکی رونمایی شد.
دکتر سیدعباس حسینی در این همایش 

که با حضور رئیس اداره کل بازرسی، مسئولان مرتبط و بازرسان 
بانک مســکن برگزار شــد؛ ضمن قدردانی از زحمات همکاران 
حوزه نظارت و بازرســی، نســبت به راه اندازی ســامانه نظارت 
هوشــمند در بانک مســکن برای اولین بار در نظام بانکی کشور 

اظهار خرسندی کرد.
دکتر حســینی در ادامه گفت: در بانکی خدمت می کنیم که با 
تاسی به شعار قرآنی خود، بزرگ ترین مسئولیت ها در کشور را 
به پیش می برد و در جایی که اغلب بانک ها با مشکلات جدی 
در تأمین مالی طرح نهضت ملی مســکن و طرح مســکن مهر 
مواجه بودند، توانســت حتی با صرف منابع داخلی خود برای 
اجرای نهضت خانه ســازی در کشــور، به بهترین شــکل نقش 

آفرینی کند.
حمیدغفاری رئیس اداره کل بازرســی بانک مســکن در این 
همایش ضمن تشریح عملکرد و برنامه عملیاتی بانک در حوزه 
بازرسی و نظارت، از کاهش چشمگیر میزان شکایات واصله از 
درگاه های مختلف نسبت به سال ۱۴۰۱ خبر داد.وی در سخنان 
خود، مزایای ســامانه هوشــمند نظارت بانک مسکن را شامل 
رصد لحظه ای ریســک ها و تخلفات در ســطح شعب، تسریع در 
شناسایی تخلفات، افزایش سرعت، دقت و کارایی بازرسی های 
حضوری و ادواری، ارزیابی ریسک شعب و ... عنوان کرد و ثبت 
اسناد حسابداری خارج از ساعت اداری، هشدار عدم ثبت چک 
رمزدار در ســامانه شعبه و اعلام مغایرت های سود تسهیلات را 

از ویژگی های این سامانه برشمرد.

باجه خبر

تا نیمه اسفندماه سال جاری؛
دریافت بیش از هشت هزار زوج، تسهیلات ازدواج از بانک مسکن

نقش اقتصاد: بانک مســکن از ابتدای ســال جاری 
تاکنــون ۱۶ هــزار و ۵۳۴ فقره تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج به مبلــغ ۳۳ هزار و ۴۹۸ میلیارد 
ریــال به زوج های متقاضی پرداخت کرده اســت. 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به زوج هایی که 
تاریخ عقد آنها بعد از ۱۳۹۸/۰۱/۰۱ باشد و تاکنون 

تســهیلات ازدواج دریافت نکرده اند؛ پرداخت می شــود. این تسهیلات 
برای هر یک از متقاضیان مبلغ ۱۸۰ میلیون تومان با دوره بازپرداخت 
۱۰ ســاله بوده و برای زوج های زیر ۲۵ ســال و زوجه های زیر ۲۳ ســال 
۲۲۰ میلیون تومان است. همچنین سقف تسهیلات ازدواج برای افرادی 
که شــرایط مفاد ماده ۵۰ قانون خدمات ایثارگران را دارند دو برابر در 
نظر گرفته شده است. زوج های متقاضی دریافت تسهیلات ازدواج بعد 
از ثبت نام در سامانه ازدواج بانک مرکزی و دریافت پیامک تعیین شعبه 
می توانند برای تشــکیل پرونده و دریافت تســهیلات به شعبه مراجعه 
کنند. شعبه متقاضیان برای دریافت تسهیلات ازدواج بر اساس اولویت 
تاریخ ثبت نام تعیین و از طریق پیامک به آنها اطلاع رســانی می شــود.
بانک مسکن از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۶ هزار و ۵۳۴ فقره تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۳۳ هزار و ۴۹۸ میلیارد ریال به زوج های 

متقاضی پرداخت کرده است.

مدیرعامل بانک رفاه کارگران خبر داد:

مرکز مشاوره مالی بانک رفاه کارگران راه اندازی می شود

نقش اقتصاد: دکتر اسماعیل للـــه گانی طی سخنانی در 
همایش بنگاه های اقتصادی برتر و بهره ور زیرمجموعه 
صندوق های بازنشستگی تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اعلام این خبر، افزود: در این مرکز خدمات 
مشاوره ای در حوزه های ارزی، اعتباری، بیمه ای و ... به 
شــرکت ها، واحدهای تولیدی و فعالان اقتصادی ارائه 

خواهد شــد.وی به شــرکت های زیرمجموعه صندوق های بازنشستگی تابعه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اشاره و بر ضرورت هم افزایی بین بانک رفاه 
کارگران و این شــرکت ها تاکید کرد و گفت: هر شــرکت شرایط و ویژگی های 
خاص خود را دارد و بانک رفاه آمادگی دارد متناســب با شــرایط شــرکت ها به 
آنها خدمات اختصاصی ارائه دهد.دکتر للـه گانی به انتشار اوراق گواهی سپرده 
خاص بانک رفاه کارگران اشاره کرد و گفت: این اوراق به ابتکار این بانک اجرایی 
و ظرفیت بسیار خوبی به منظور تأمین سرمایه در گردش شرکت ها و تأمین 
مالی طرح های ایجادی و توسعه ای آنهاست.وی به سهام تحت مالکیت بانک 
رفاه کارگران اشاره کرد و گفت: این سهام به واسطه تهاتر بدهی های دولت با 
سازمان تأمین اجتماعی به این سازمان واگذار و )به منظور تسویه تسهیلات( 
از طریق ســازمان به این بانک واگذار شــده است. اقدامات فراوانی در راستای 
فروش این سهام انجام شده و آمادگی داریم تا سهام باقیمانده را به شرکت های 

زیرمجموعه صندوق های بازنشستگی تابعه وزارتخانه واگذار کنیم.

انجام انتقال سهام عدالت به وراث
 در بانک ملی ایران

نقش اقتصاد: انتقال سهام عدالت متوفیان به ورثه با تکمیل 
همه مدارک مربوطه در اسرع وقت در بانک ملی ایران و 
کارگزاری این بانک، انجام می شود.در این باره ورثه گرامی 
متوفیان می توانند پس از طی فرآیندهای قانونی و انجام 
مراحل مربوطه در درگاه یکپارچه ذینفعان بازار سرمایه، 
به یکی از شعب بانک ملی ایران مراجعه کنند.برای این 

کار ضروری است ابتدا متقاضیان در سامانه سجام ثبت نام کنند و سپس با تهیه 
اصل و کپی مدارک شناســایی متوفی و تمام وراث تعیینی مندرج در گواهی 
حصــر وراثــت و در صورت وجود وصیت نامه متوفی، برای طی فرآیندهای لازم 
بــه ســامانه میراث بــه آدرس https://www.csdiran.ir )درگاه یکپارچه 
ذینفعان بازار سرمایه( مراجعه کنند.در این درگاه، پس از ورود به قسمت »امور 
ســهام عدالت متوفیان« ورود اطلاعات مورد درخواســت ضروری است و پس از 
آن زمان تشــکیل پرونده متوفی به آنان اطلاع داده می شــود.در این درگاه، در 
قسمت دارایی سهام، اطلاعاتی مانند وضعیت دارایی سهام و امکان یا عدم امکان 
تقسیم سود، نمایش داده می شود.ورثه گرامی می توانند پس از اطمینان از زمان 
تقسیم سود دارایی، با در دست داشتن مدارک مورد نیاز به یکی از شعب بانک 
ملی ایران مراجعه و خدمات مربوطه را دریافت کنند.در این مرحله پرونده پس 
از بررســی مدارک و احراز هویت، در صورت احراز ناقص نبودن مدارک، جهت 

تقسیم دارایی و واریز وجه، برای شرکت سمات ارسال می شود.

رویداد

افزایش پذیرندگان طرح کالانو 
بانک تجارت

نقش اقتصاد: بانک تجارت 
همــکاری  طریــق  از 
اســتراتژیک با شرکای 
جدید خود گسترهٔ ارائه 
محصول کالانو را توسعه 
داد.محصول اعتبار خرید 
بانک تجارت تحت عنوان 
»کالانو« ویژه اشــخاص 
حقیقی، امــکان خرید 

محصولات از شرکت های مختلف را برای مشتریان فراهم کرده است.پیش 
از این امکان خرید از دوشرکت بزرگ کویرموتور و پاکشوما برای مشتریان 
فراهم بود که با توســعه ارائه کنندگان این محصول، مشــتریان می توانند به 
پشــتوانه اعتبار خود تا ســقف تعیین شــده توســط بانک از فروشگاه های 
شرکت های صنایع لوازم خانگی مادیران، گلدیران و همچنین شرکت ایران 
دوچرخ نیز کالای مورد نظر خود را به صورت اقســاطی خریداری کنند.این 
اعتبار به پشتوانه قرارداد مرابحه و ضمانت نامه تعهد پرداخت و در قبال اخذ 
وثایق و تضامین کافی، پس از افتتاح حساب در اپلیکیشن باجت، به متقاضی 
اعطا می شود و از دو روش غیرحضوری از طریق اپلیکیشن باجت و حضوری 

از طریق شعب بانک تجارت در سراسر کشور قابل دریافت است.

بیمه رازی 6 هزار تایی شد
افزایش درآمد قطعی نمایندگان در اسفندماه

نقــش اقتصــاد: معاون 
اجرایی مدیرعامل بیمه 
رازی بــا اشــاره به ورود 
شــرکت بیمه رازی به 
خانواده ۶ هزارتایی ها از 
طراحی و عرضه بســته 
بیمــه ای ایام نوروز خبر 

داد.
جوادی با اشاره به ورود 

شــرکت بیمــه رازی بــه خانواده ۶ همتی )۶ هــزار میلیارد تومان حق بیمه 
تولیدی( گفت: شرکت بیمه رازی در سال ۱۴۰۲ به آمار و ارقام قابل توجهی 
دســت پیدا کرد که یکی از این موارد رشــد پیروزی در مناقصات باکیفیت 
صنعت بیمه اســت که رشــد تعداد و ارزش ریالی را برای بیمه رازی به ثبت 
رسانده است.او تصریح کرد: برای ایام عید بسته بیمه ای با تلفیق بیمه های 
مهندسی )سرقت و آسیب تلفن همراه(، عمر و سرمایه گذاری، آتش سوزی 

منزل و بیمه بدنه خودرو طراحی و به بازار عرضه شده است.
او در انتها بیان کرد: جشنواره صبا هم برای افزایش سطح درآمد بیمه گذاران 
در ماه انتهایی سال طراحی و اجرایی شده که نمایندگان در فروش و تمدید 

نقدی در کنار کارمزد مصوب ۲,۲ درصد حق بیمه دریافت خواهند کرد.

تحقق 100 درصدی تعهدات بانک سینا در پرداخت وام 
قرض الحسنه فرزندآوری

نقش اقتصاد: بانک سینا با 
پرداخت ۱۰۰ درصدی 
بودجه تکلیفی پرداخت 
قـرض الحـسنـــه  وام 
فرزندآوری سال ۱۴۰۲، 
بــه تعهدات خود در این 

زمینه عمل کرده است.
این بانک در راســتای 
مسئولیت های  ایفای 

اجتماعی و همسویی با برنامه های دولت، قبل از اتمام سال جاری، بیش 
از ۱۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات تکلیفی ازدواج و فرزندآوری پرداخت 
کرده اســت که این اقدام حکایت از نقش آفرینی مؤثر بانک ســینا در 

خصوص تسهیل ازدواج جوانان و تحکیم بنیان خانواده دارد.
بر این اساس، بانک سینا توانست تا نیمه اسفندماه سال ۱۴۰۲ با پرداخت 
وام قرض الحسنه ازدواج در چارچوب تکالیف ابلاغی بانک مرکزی، مبلغ 
بیش از ۱۰ هزار و ۴۸۹ میلیارد ریال به پنج هزار و ۱۲۹ متقاضی پرداخت 

کند.
بانک ســینا در سال گذشــته نیز بیشترین درصد پوشش بودجه ای در 

تسهیلات تکلیفی مربوط به فرزندآوری را به خود اختصاص داده بود.

رویداد
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یکی دیگر از 
مشکلاتی که 
در حوزه 
کارگری وجود 
دارد، عدم 
وجود 
اتحادیه ها و 
سندیکاها و 
نهادهای 
کارگری 
مستقل و 
صنفی و فراگیر 
است. دولت از 
گذشته در 
تشکل های 
کارگری مداخله 
می کند و 
افرادی که در 
نهادهای 
کارگری 
هستند، 
افرادهای 
وابسته به 
جریان های 
سیاسی دولت 
هستند. در 
واقع دولتی ها، 
افرادی را که در 
نهادهای 
کارگری فعالیت 
می کنند، 
مهندسی 
می کنند.

لی
 ما

زار
با

گره کور 
دستمزد  

تاکتیک عجیب دولت برای 
دستمزد ۱۴۰۳

گره دستمزد به دست خود کارگران باز می شود ��
در همین رابطه، حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار 
کار و فعال کارگری در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
با بیان این که گره دســتمزد در کشــور به دســت خود 
کارگران باز می شود، می گوید: جامعه کارگری متاسفانه 
تاکنون نتوانسته از توانایی ها و ظرفیت های صنفی خود 

برای چانه زنی در کشور استفاده کند.
وی می افزاید: بالاخره ظرفیت اجتماعی کارگران، یک 
ابزار اســتانداردی است که در دنیا به رسمیت شناخته 
شده و در ایران از این ظرفیت اجتماعی برای چانه زنی 
در حوزه دستمزد و حقوق کارگران استفاده نشده است.
این فعال کارگری تصریح می کند: کارگران با توجه به 
تجربه تلخ ۳، ۴ دهه گذشته و مشکلاتی که در مواجهه 
با دولت دارند، به نظر می رسد باید از ظرفیت اجتماعی 
و جامعه کارگری اســتفاده کنند و این می تواند قدرت 

چانه زنی آن ها را چند برابر کند.
حاج اسماعیلی عنوان می کند: یکی دیگر از مشکلاتی 
که در حوزه کارگری وجود دارد، عدم وجود اتحادیه ها 
و ســندیکاها و نهادهای کارگری مســتقل و صنفی و 
فراگیر اســت. دولت از گذشته در تشکل های کارگری 
مداخلــه می کنــد و افرادی کــه در نهادهای کارگری 
هستند، افرادهای وابسته به جریان های سیاسی دولت 
هســتند. در واقع دولتی ها، افرادی را که در نهادهای 

کارگری فعالیت می کنند، مهندسی می کنند.
وی متذکر می شود: به نظر من این ها ضعف هایی است 
که در نهادهای کارگری وجود دارد و این ها باید برطرف 

کند.
تاکتیک دولت برای تعیین حقوق چیست؟ ��

این کارشناس بازار کار می گوید: اما خود دولت هم نقش 
حاکمیتی دارد و هم نقش کارفرمایی. نقش کارفرمایی 
دولــت اتفاقاً خیلی پررنگ تر اســت تا نقش نظارتی و 
حاکمیتی. این باعث شــده که برای تعیین دســتمزد، 
کارگران به جای مواجهه با کارفرمایان، با دولت طرف 

باشند.
حاج اســماعیلی می افزاید: در سال های گذشته هم ما 
دیدیم که دولت دســتمزد را تعیین کرده و اســم آن را 
چانه زنی یا جلســه شورای مشــارکت بین گروه های 

کارگری و کارفرمایی.
وی عنوان می کند: سال گذشته ما این کار را با شفافیت 
دیدیم که در عین نارضایتی کارگران، دولت دستمزدی 
را که خودش صلاح می دانســت، به کارگران تحمیل 
کرد. البته با تحریف آمار و ارقام و با تغییر سبد معیشت 
کارگران و شــاخصه های اقتصادی، رقم دســتمزد را 

تعدیل کرد و شرایط را با کارگران تحمیل کرد.

ایــن فعال کارگری تصریح می کند: در عین حال، یک 
تاکتیکی را دولت در ســال گذشــته اجرا کرده و امسال 
هم ادامه می دهد، وقت کشــی و محدود کردن فرصت 
مذاکرات اســت که الان هم می بینیم که تاکنون هیچ 
جلسه جدی و رسمی در حوزه دستمزد برگزار نشده و 
حتی داده های لازم و شــاخصه های رســمی در اختیار 
شــورای عالی کار قرار نگرفته اســت. این اتفاق برای 
اولین بار هست که رخ می دهد که تا این حد بلاتکلیفی 

در پایان سال وجود داشته باشد.
حاج اسماعیلی ادامه می دهد: تلاش دولتی ها این است 
که در روزهای پایانی سال با توجه به محدودیت زمانی، 
رقمی را پیشــنهاد دهند که کارگران مجبور شوند این 

رقم را بپذیرند.
دولت سیزدهم اعتقادی به نهادهای کارگری ندارد ��

وی با بیان این که دولت سیزدهم اعتقادی به نهادهای 
کارگری و اســتقلال آنها ندارد، می گوید: متاســفانه 
گروهی که الان در دولت مستقر شده، گروهی هستند 
که در زمان تصویب قانون کار هم رویه و شیوه های خود 
را برای مقابله با قانون کار نشــان دادند. آن موقع هم 
اجازه ندادند قانون کار تصویب شود و برای همین، مسیر 

مجمع تشخیص مصلحت نظام را طی کرد.
این کارشناس بازار کار می افزاید: در عین حال، تلاش 
می کنند که دســتمزدی را که شــبیه اعانه است، برای 
دســتمزد تصویب کنند. بنابراین روند و اراده آنها این 
است که رقم دستمزد براساس تعیین شاخصه ها شکل 
نگیرد و تلاش هم این است که مدت به حدی محدود 

شود که کارگران فرصت اعتراض را نداشته باشند.
حاج اسماعیلی تصریح می کند: من فکر می کنم که الان 
رقم خط فقر و یا به عبارتی ســبد معیشــت که تعریف 
غیردقیقی از خط فقر اســت، حدود ۲۵ میلیون تومان 

است. نرخ تورم هم در پایه ۴۲ درصد است.
وی ادامه می دهد: اگر براساس همین شاخص بخواهیم 
دستمزد را تعیین کنیم، رقم هایی که دولت مدنظر دارد 
و آن رقمی که مجلس تصویب کرده، به هیچ وجه کفاف 

حقوق کارگران را نخواهد داد.
لحن دولت درباره تعیین دستمزد ۱۴۰۳ تغییر کرده  ��

است
این کارشــناس بازار کار می گوید: من فکر می کنم بعد 
از انتخابات لحن دولت تغییر کرده اســت. علت آن هم 
نارضایتی عمومی اســت که در کشــور شکل گرفته و 
بخشی از این نارضایتی هم مربوط به حقوق و دستمزدها 
و درآمد مردم می شود.حاج اسماعیلی تصریح می کند: 
تغییر لحن دولت تا این اندازه است که حقوق کارگران 
را به اندازه حداقلی که در مجلس تصویب شــده، ارتقا 
دهــد. من این تغییر لحــن را در گفته های وزیر دیدم. 
آن ها دنبال این هستند که حداقل حقوق را ۱۰ میلیون 
تومــان تعییــن کنند که قطعاً این رقم به نفع کارگران 
نیســت و این عدد نمی تواند رضایت کارگران را جلب 
کند و قدرت آنها را افزایش دهد.وی متذکر می شــود: 
من فکر می کنم گروه های کارگری با دوباره حواسشان 
باشد که در دام دولت گرفتار نشوند، چون دولت با رقم 
۴۰ درصد ممکن است موافقت کند که همان حداقل 
حقوق ۱۰ میلیون تومان می شود. نمایندگان کارگری 
باید برای حقوق از دست رفته جامعه کارگری در طی 
سال های گذشته و در عین حال، واقعی کردن دستمزد 
چانه زنــی کنند.این فعال کارگری تاکید می کند: ۱۵ 
میلیون تومان باید خط قرمز نمایندگان کارگری برای 
دستمزد باشد. اگر این اتفاق بیفتد، می تواند تا حدودی 
شــرایط را برای کارگران بهتر کند؛ در غیر این صورت 

فکر می کنم شرایط سال گذشته تکرار می شود.

مریم فکری
روزنامه نگار

 در حالی تنها ۱۰ روز به پایان سال باقی مانده 
که بنا به گفته وزیر کار، جلسات شورای عالی 
کار برای بررسی دستمزد سال آینده کارگران 
آرام آرام برگزار خواهد شد و هنوز هیچ عدد و 
رقمی به طور رسمی درباره نرخ سبد معیشت 

اعلام نشده است.
در آخرین جلســه هفته گذشــته کمیته مزد، 
تنها ســبد غذایی جدیدی رونمایی شد که به 
تصویب وزارت بهداشت رسیده بود و البته بنا 
به گفته نمایندگان کارگری، این سبد غذایی 
قابل پذیرش نیست؛ چراکه نه تنها هیچ نظری 
از شرکای کارگری برای تغییر این سبد غذایی 
نخواستند که حتی میزان کالری مصرفی اقلام 

این سبدغذایی کاهش یافته است.
بــه گفته کارگران، کاهش میزان کالری اقلام 
تشــکیل دهنده ســبدغذایی مصوب وزارت 
بهداشت، به نظر می رسد در جهت ارزان سازی 

نرخ سبد معیشت اتفاق افتاده است.
با این حال، براســاس محاســبات کمیته مزد 
شــوراهای اسلامی سراسر کشور و طبق آمار 
منتهی به دی ماه ۱۴۰۲، نرخ ســبد معیشت 
در حدود ۲۴ میلیون و ۵۰۴ هزار تومان اعلام 

شده است.

قیمت دلار با شــروع هفته، نوســان محدود افزایشی 
داشت، اما از کف کریدور ششم فراتر نرفت. روند تقاضا 
در روزهای پایانی ســال همچنان صعودی اســت و 
معامله گران رشــد قیمت در بازارهای جهانی را دلیل 
افزایش محدود قیمت دلار در بازار داخلی می دانند.

قیمت دلار روز شــنبه افزایش محدود ۳۰۰ تا ۳۵۰ 
تومانی داشــت و در پله هفت و هشــت در کف کریدور 
ششم معامله شد. معامله گران مدعی هستند بازار آزاد 

و معاملات دلار، داغ و فروشنده در بازار انگشت شمار 
اســت.برخی معامله گران با توجه به اجرای سیاســت 
فریز قیمت دلار توســط بانک مرکزی در سال جاری 
معتقدند دلار در روزهای انتهایی ســال در کانال ۵۰ 
هــزار تومانــی بســته می شــود. آن هــا می گویند 
سیاســت گذار اجازه نمی دهد دلار در کریدور ششم، 
ســال ۱۴۰۲ را به پایان برســاند و اگر در منطقه فعلی 

مانده، قصد نوســانگیری از بازار ارز را دارد.باید توجه 
داشت که روند صعودی قیمت در بازارهای جهانی در 
التهابات بازارهای داخلی بی تأثیر نبوده اســت. رشــد 
طــلای جهانی و بیت کوین اثر صعودی قیمت دلار را 
تقویت کرد و بازارها به شــکل شــارپی تری در روند 
افزایشی قرار گرفتند.کارشناسان اقتصادی معتقدند 
در ســال آینــده فشــار مالیاتی زیاد خواهد شــد و 

سخت گیری های دولت افزایشی است. آن ها می گویند 
برای دولت رونق اقتصادی و اشــتغال اهمیت خاصی 
ندارد و همه اینها شرایط رکودی بدی برای بازارهای 
مالی همانند ســال جاری به وجود خواهد آورد. روز 
شــنبه ۱۹ اســفند قیمت ارزهای مهم در بازار با روند 
افزایشــی بازگشایی شــد. قیمت درهم در اولین روز 
هفته با قیمت ۱۶ هزار و ۳۷۰ تومان بسته شد و افزایش 
۵۰ تومانی داشت. علاوه بر آن، قیمت تتر با رشد ۴۰۰ 
تومانــی روی رقــم ۶۰ هزار و ۵۰۰ تومانی قرار گرفت. 
پوند انگلیس رشــد ۷۰۰ تومانی داشــت و با رقم ۷۷ 

هزار و ۷۹۰ تومان معامله شد. 

 دلار در کانال جدید کف سازی کرد؟
چشم انداز قیمت دلار

سارا صفاری
روزنامه نگار



برگزاری جلسه مجمع عمومی اتحادیه مرکزی 
تعاونی های تولیدروستایی ایران

نقش اقتصاد- خوشکار: جلسه 
مجمــع عمومــی اتحادیــه 
تــعــــاونی های  مرکــزی 
تولیدروستایی ایران، با حضور 
دکتــر فصاحت سرپرســت 
رئیس  مرکــزی،  ســازمان 
الســادات مدیــرکل دفتــر 

نظام های بهره برداری، حسنی مدیرعامل و اعضای هیات مدیره اتحادیه 
مرکــزی تعاونیهــای تولیدروســتایی، مدیران عامــل و نمایندگان 
اتحادیه های استانی و مدیران و کارشناسان دفتر نظام های بهره برداری 
سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران برگزار شد. در این جلسه اعضای 
هیات مدیره گزارشی از عملکرد سال مالی گذشته ارائه داده و برنامه های 
آتی اتحادیه را تشــریح کردند.همچنین براساس دستور جلسه مجمع 
عمومی، بررسی های لازم انجام شده و تصمیمات مقتضی اخذ شد و در 

نهایت انتخابات بازرس اصلی و علی البدل اتحادیه برگزار گردید.

درخت »شیرین و فرهاد« 6۰۲ ساله شد

نقش اقتصــاد- مریم قنبری- 
تاق بســتان  در  کرمانشــاه: 
کرمانشــاه درخــت چناری 
طبــق  کــه  دارد  وجــود 
تخمین های صورت گرفته در 
ســال ۱۴۲۳ میلادی کاشته 
شــده اســت. درختی که به 
درخت شــیرین و فرهاد )دار 
شــیرن و فه راێ( شــناخته 
می شود و مردم کرمانشاه آن 
را نماد قدمت و کهن ســالی و 
نیز بزرگی و عظمت کرمانشاه 

و تاق بستان می دانند.
در گذشته های نه چندان دور پیرمردی کفاش به نام »رحمت« سالیان 
طولانی در حفره میان این درخت به کفاشی مشغول بوده و همین امر 
موجب شــده برخی از مردم درخت شــیرین و فرهاد را با نام درخت 

»رحمت« هم یاد کنند.
»رحمت« که حالا به یکی از نمادهای شهر کرمانشاه تبدیل شده است، 
امروز وارد ششصد و دومین سال زندگی خود شد تا نشانی باشد از علاقه 
و اهمیت کرمانشاهیان به طبیعت و تلاشی که آنها برای حفظ و نگهداری 

آن دارند.
این درخت ۶۰۲ ساله که در کنار محوطه تاریخی طاق بستان قرار دارد، 

سال ۱۳۸۸ به ثبت آثار طبیعی ملی رسیده است.
 ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی شهرداری کرمانشاه و اداره کل 
میراث فرهنگی استان به مناسبت ۶۰۲ ساله شدن »رحمت« همزمان 
با روز درختکاری، جشــن تولد نمادینی برای این چنار کهنســال شهر 

گرفتند.
ایمان درخشی رییس سازمان فرهنگی اجتماعی شهرداری کرمانشاه 
در این مراسم با اشاره به اهمیت محیط زیست گفت: امروز در دنیایی 
زندگی می کنیم که یکی از دغدغه های اصلی آن محیط زیســت اســت 

و باید تلاش خود را برای حفظ و نگهداری آن به کار گیریم.
وی افزود: امروز به همراه جمعی از مردم طبیعت دوست کرمانشاه جمع 
شــده ایم تا تولد قدیمی ترین درخت چنار اســتان را جشن بگیریم و با 
این جشــن و تولد نمادین، اهمیت و دغدغه خود را نســبت به مســائل 

محیط زیست نشان دهیم.

چند توصیه به والدین برای چهارشنبه سوری

۱- والدین گرامی لطفاً کودکان و نوجوانان را تنها نگذارید، کنار آنها و 
مراقبشــان باشــید چون هیجان، شور و شــوق، ریسک و خطر کردن، 

اقتضای سن و ویژگی آنهاست.
۲- بیشتر کودکان معمولاً به دور از چشم والدین، مواد محترقه و منفجره 
را خریــداری و در جیــب کیف یا کمد اتاق پنهان می کنند اما این مواد 
به دلیل درجه اشــتعال پایین معمولاً زود مشــتعل می شــوند و گاهی 

خسارات جبران ناپذیری به بار می آورند.
۳- کبریــت و مــواد آتش زا مانند نفت و بنزین باید خارج از دســترس 
کودکان نگهداری شــود و هرگز نباید به کودک اجازه داد با آتش زدن 
بوته، هیزم و امثال اینها در محیط خانه یا پارکینگ جان خود و دیگران 

را به مخاطره بیندازد.
۴- در پایان شــب بقایای مواد آتش بازی را در یک ســطل آب بریزید و 
دور بیندازید. قبل از ترک محل حتماً از خاموش شــدن آتش مطمئن 

شوید.
۵- والدین باید علاوه بر توضیح عوارض این مواد آتش زا با نظارت دقیق 
بــر پــول تــو جیبی کودکان و نحوه هزینه کردن آن در این ایام، نظارت 
بیشــتری بر رفتار و وســایل فرزندشان داشته باشند و مواد سوختنی و 

آتش زا را از دسترس آنها خارج کنند.

“چهارشنبه آخر سال ایمنی" داشته باشیم

 از روشن کردن آتش در داخل 
نزدیک  مســقف،  پارکینگ 
خودروها و کنار کیوســکهای 
برق فشار قوی اکیداً خودداری 

کنید.
- از انداختن شیشــه آمپول و 
قوطی اســپری در آتش اکیداً 

خودداری کنید زیرا با انفجار آن ها ترکش هایی تولید می شــود که در 
صورت اصابت به چشم و صورت صدمات غیر قابل جبرانی بوجود خواهد 
آورد. ســالمندان، بیماران قلبی، زنان باردار، نوزادان در مقابل آلودگی 
صوتــی و صداهــای بلند و ناهنجار ترقه های خطرناک و پرصدا بســیار 
آسیب پذیرند، به آرامش و سلامت آنها هم فکر کنیم. از آلودگی صوتی 
شــدید پرهیز کنیم تا موجب تشــدید بیماری و یا خدای نکرده عامل 

مرگ کسی نشویم.

تقدیم ۸ هزار نهال به نیت شهدای استان همدان به شهروندان

نقش اقتصاد- خوزســتان- حسین عسکری گراوند: امین ابراهیمی مدیرعامل 
فولاد خوزســتان در آیین راه اندازی کارخانه زمزم ســه، ضمن اداری احترام 
به ۵۸ شهید فولاد خوزستان، اظهار داشت: فولاد خوزستان محصول انقلاب 
اسلامی است. این شرکت پیشران و روایت گر مسیر توسعه و تکامل صنعت 
است و به برکت خون شهدا و انقلاب اسلامی با ظرفیت یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار تنُ به دست مقام معظم رهبری )مدظله العالی( به بهره برداری رسید و 
علی رغم تحریم های ظالمانه و موانع خارجی، به رشد تولید و توسعه شتاب 
گرفت و اکنون شرکت فولاد خوزستان دومین قطب تولید فولاد کشور است. 
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و خلق چشم انداز دستیابی به ظرفیت سیزده 
میلیون و ۶۰۰ هزار تنُ تا افق ۱۴۱۰، توسعه همه جانبه آغاز شده است.وی 
در ادامه گفت: به برکت انقلاب اســلامی صنعت فولاد رشــد چهل برابری را 
تجربه کرده اســت و امروز در میان ده کشــور تولیدکننده فولاد جهان جای 
گرفته اســت. از طرفی علی رغم مصرف تنها پنج درصد گاز و ده درصد برق 

کشــور، عدم توسعه زیرســاخت های انرژی باعث کاهش چشم گیر تولید و 
درآمد شرکت های فولادی هستیم. فولاد می تواند در مسیر افزایش اشتغال 
و درآمد ارزی کشــور کمک شــایانی به اقتصاد کشــور نماید. وی ادامه داد: 
محدودیت هــای گاز و بــرق، هزینه هــای گران مواد اولیه و نرخ منبع مالی و 

عدم ثبات در قوانین و مقررات مالی، تجاری و دســتورالعمل ها، مهم ترین 
چالش های صنعت فولاد هستند. ابراهیمی راه اندازی کارخانه زمزم سه را، 
صفحه زرین فولاد کشــور دانســت و افزود: این پروژه عظیم به مدد دولت 
سیزدهم، با فناوری ایرانی و بدون حضور کارشناسان خارجی به بهره برداری 
رسید. با افتخار اعلام می کنیم، فناوری و دانش فنی میدرکس که در انحصار 
کشــور آمریکا اســت، در دســتان فرزندان این مرز و بوم قرار گرفته است. در 
حال حاضر در حال نهایی کردن صادرات این فناوری به کشــورهای دیگر 
مانند چین، کوبا و شمال آفریقا هستیم. مدیرعامل فولاد خوزستان در پایان 
گفت: صرفه جویی ارزی این پروژه بالغ بر ۹۰ میلیون یورو اســت. ظرفیت 
صادراتی محصول آهن اســفنجی و توان ارزآوری آن بالغ بر پانصد میلیون 
دلار است. این موفقیت را به کارگران فولاد خوزستان تبریک می گویم و از 
همکاری و همراهی مقامات اســتانی، لشــکری و کشــوری، ســهامداران و 

هیات مدیره تشکر می کنم.

نقــش اقتصاد_همدان_پریــزاد پاکدل: به گزارش مدیریــت ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری همدان، با حضور رییس شورای اسلامی شهر و شهردار 
همدان، برخی از اعضای شــورای اســلامی شــهر همدان و برخی از مدیران 
شهری و به مناسبت هفته درختکاری تعدادی نهال در محل باغ گل ها غرس 

شد.
 سید مسعود حسینی ضمن تبریک هفته درختکاری عنوان کرد: شهرداری 
همدان امسال هم طبق روال هر ساله ۸ هزار اصله نهال مثمر به نیت ۸ هزار 
شــهید اســتان همدان تدارک دیده اســت تا شاهد شهری سرسبز و زیبا و با 
نشــاط باشــیم.وی با اشاره به نقش مهم شهرداری همدان در راستای توسعه 
فضای سبز و درختکاری عنوان کرد: همشهریان عزیز می توانند با مراجعه به 
سایت https://simasabz.hamedan.ir نسبت به ثبت نام نهال ها اقدام 

کنند و همکاران ما در شهرداری همدان آمادگی دارند به منازل شهروندان 
مراجعه و نهال ها را بکارند.این مقام ارشد مدیریت شهری افزود: حفظ محیط 
زیست و ارزشگذاری به درختکاری امری بسیار مهم و ارزشمند است که دین 

اسلام به آن سفارش کرده و مورد تاکید مقام معظم رهبری می باشد.
حســینی فضای ســبز را شریان حیاتی شــهر همدان دانست و تصریح کرد: 
انشالله با این سنت حسنه و پسندیده شاهد شکل گیری فضای سبز در ابعاد 
بزرگ در شهر همدان باشیم و از شهروندان درخواست داریم در رشد و توسعه 

فضای سبز یاریگر شهرداری همدان باشند.
ســید مسعود حسینی اظهار کرد: اگر شهروندان درخواست درخت داشتند 
با سامانه ۱۳۷ تماس بگیرند و یا در سایت ثبت نام کنند تا اقدامات و تمهیدات 

لازم توسط همکاران ما برای کاشت درخت صورت بگیرد.

انجام تمامی برنامه کودی ابلاغی وزارت جهاد 
کشاورزی برای استان همدان

نقــش اقتصاد_همدان_
پریزاد پاکدل: آقای بهروز 
الیاســی مدیر شرکت 
حمایتــی  خدمــات 
کشاورزی استان همدان 
با اعلام این خبر گفت با 
ابــلاغ برنامه ۱۲۰ هزار 
تنــی انــواع کودهای 
کشاورزی توسط وزارت 

جهاد کشــاورزی برای اســتان همدان در ســال ۱۴۰۲، صد در صد برنامه 
ابلاغی محقق و کود مورد نیاز کشــت های اســتان تأمین، تدارک و توزیع 

شد.
 الیاســی گفت برنامه ابلاغی توســط سازمان جهاد کشاورزی طبق سطح 
زیر کشت و نوع محصول تولیدی هر شهرستان سهمیه بندی می شود و 

جهت توزیع به این شرکت ارسال می گردد.
ایشــان افزود این شــرکت نیز با کمک ۹۴ کارگزار و عامل فروشــی که در 
تمامی نقاط اســتان دارد کودهای مورد نیاز کشــاورزان را در نزدیک ترین 

فاصله ممکن در اختیارشان قرار می دهد.
این مقام مسئول یادآور شد از مقدار ۱۲۰ هزار تن برنامه ابلاغی کودهای 
پایه کشاورزی برای استان به تفکیک حـــدود ۹۴ هزار تن ازته، ۲۰ هزار 
تن فســفاته و ۶ هزار تن پتاســه را شامل می شود که تمامی برنامه کودی 

محقق و در اختیار کشاورزان قرار گرفته است.

بازدید از پروژه های محرومیت زدایی استان
 در حوزه اورامانات

کرمانشاه-  اقتصاد-  نقش 
زینــب ویســی- دکتر 
عامــل  مدیــر  داودی 
شــرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه به همراه 
ســردار عظیمی فرمانده 
قرارگاه منطقه ای نجف 
اشرف و مهندس نورایی 
ریاست سازمان مدیریت 

و برنامه ریزی استان، از پروژه های مجتمع نروی و لاران شهرستان پاوه، کوگاه 
و میرآباد شهرستان ثلاث باباجانی و بانی عزیز شهرستان جوانرود بازدید کردند.
در این بازدید نورایی ضمن ابراز خشــنودی و رضایت از عملکرد و پیشــرفت 
پروژه هــا اظهــار کرد: از هر کمکی در جهت پیشــبرد پروژه های آبرســانی به 
روستاهای استان در حوزه محرومیت زدایی و رفع تنش آبی آنان دریغ نخواهیم 

کرد.
 داودی خاطرنشان کرد: پروژه نروی با بیش از ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی در 
دست اجرا است و با برنامه ریزی بعمل آمده تا چند ماه آینده روستاهای وزلی 
و نروی که هم اکنون با تنش آبی مواجه هســتند، از نعمت آب شــرب ســالم 

برخوردار خواهند شد.
داودی تاکیدکرد: مجتمع های لاران، میرآباد و بانی عزیز نیز با پیشــرفت ۹۵ 
درصدی طی یک ماه آینده تکمیل شــده و مردم این روســتاها نیز از آب شرب 

پایدار برخوردار خواهند شد.

گسترش خدمات غیرحضوری
 به آحاد سالمندان

نقش اقتصاد- خوزســتان- 
حسین عسکری گراوند: علی 
کانون  رئیس  ترکاشــوند 
بازنشســتگان و مستمری 
تأمین  بگیــران همــکار 
اجتماعی خوزستان با تأکید 
بر ترویج و توســعه فرهنگ 
خدمــات  از  اســتفاده 

غیرحضوری افزود: خدمات غیرحضوری بهترین جایگزین برای مراجعه حضوری 
به شــعب و دفاتر کارگزاریهای ســازمان تأمین اجتماعی است. به گزارش روابط 
عمومی و امور فرهنگی اداره کل تأمین اجتماعی خوزستان؛ علی ترکاشوند رئیس 
کانون بازنشستگان و مستمری بگیران همکار تأمین اجتماعی خوزستان در دیدار 
با عبدالرضا روشــنی مدیر کل تأمین اجتماعی اســتان با تقدیر از ارائه خدمات 
غیرحضوری سازمان به جامعه مستمری بگیر و بازنشسته استان گفت: گسترش 
خدمات غیرحضوری بویژه در این برهه زمانی که با شیوع بیماری ها همراه بوده 
است بسیار مهم و اثرگذار خواهد بود و بهره مندی مخاطبان و بویژه سالمندان 
از این نوع خدمات به آحاد سالمندان کمک شایانی خواهد کرد.همچنین عبدالرضا 
روشنی مدیر کل تأمین اجتماعی استان خوزستان گفت: بمنظور حفظ سلامت 
و مراجعه غیرضروری این قشر گرانقدر از جامعه ایران اسلامی با اطلاع رسانی و 
ابلاغ دستورالعمل های اداری به شعب تأمین اجتماعی تمهیداتی در نظر گرفته 
شده است تا امور محوله در اسرع وقت انجام و خدمات بیمه ای با سهولت بیشتری 

ارائه گردد.

رویداد

فولاد خوزستان پیشران توسعه صنعت فولاد کشور
مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان خبرداد:

شهردار همدان خبرداد:
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 از زمان اجرای 
طرح 
آبخیزداری 
تاکنون در 
استان حدود 
4000 عملیات 
آبخیزداری 
شامل اقدامات 
مکانیکی، 
بیومکانیکی و 
بیولوژیکی نیز 
صورت گرفته 
است
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نقــش اقتصاد- اراک- عبــدی: معاون فنی و راه 
روســتایی اداره کل راهــداری و حمــل و نقل 
جاده ای اســتان مرکزی با اشــاره به ثبت یک 
میلیــون و ۵۴۸ هــزار و ۱۹۷ تــردد نــاوگان 
اتوبوسی از راه های استان در ۱۱ ماهه امسال، 
از رشد پنج درصدی تردد اتوبوس در محورهای 

مواصلاتی استان مرکزی خبر داد.
محمد محسنی معاون فنی و راه روستایی اداره 

کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مرکزی با اشــاره به تحلیل ترددهای ۱۱ ماهه 
سال جاری در جاده های استان گفت: از ابتدای 
امســال تا پایان بهمن ماه ۲۶۰ میلیون و ۲۸۴ 
هــزار و ۷۷۹ تــردد در محورهــای مواصلاتی 
اســتان مرکزی توسط ۷۰ دستگاه ترددشمار 
آنلاین به ثبت رســیده اســت.به گفته وی ۱۹ 
درصد از ترددهای جاده ای ســهم خودروهای 

ســنگین و نیم درصد شامل اتوبوس های برون 
شهری است.محســنی خاطرنشان کرد: تردد 
ناوگان اتوبوســی در ۱۱ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشــابه ســال قبل با پنج درصد افزایش 
همــراه بــوده و بیش از ۴۹ میلیون و ۲۰۰ هزار 
دستگاه انواع خودرو در این مدت به استان وارد 
و بیش ۴۹ میلیون و ۸۱۸ هزار دســتگاه انواع 

وسایل نقلیه از خارج شده است.

معاون فنی و راه روستایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی خبرداد:

افزایش 5 درصدی تردد اتوبوس در راه های استان مرکزی

انجام 4۰۰۰ عملیات آبخیزداری 
مدیرکل منابع طبیعی استان چهارمحال و بختیاری اعلام کرد:

نقــش اقتصاد- چهارمحال و بختیــاری- زهرا مصطفوی: 
مدیــرکل منابــع طبیعی و آبخیــزداری چهارمحال و 
بختیاری با اشاره به اقدامات حوزه آبخیزداری در استان، 
گفت:  از زمان اجرای طرح آبخیزداری تاکنون در استان 
حــدود ۴۰۰۰ عملیــات آبخیزداری شــامل اقدامات 
مکانیکــی، بیومکانیکی و بیولوژیکی نیز صورت گرفته 
است. اصغر احمدی ۱۳ اسفندماه در نشست خبری با 
اصحاب رســانه چهارمحال و بختیاری که به مناسبت 
هفته منابع طبیعی برگزار شد، اظهار کرد: منابع طبیعی 
بستر وخاستگاه توسعه است اما نه اینکه به هر قیمتی 
از بین برود، در حقیقت هر اقدامی که در راستای توسعه 

باشد خاستگاه آن منابع طبیعی است. وی افزود: تاکنون 
طرح کاداستر در حدود ۹۸ درصد از اراضی ملی استان 
انجام شــده است. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
چهارمحال و بختیاری در ادامه در خصوص تأمین زمین 
طرح نهضت ملی مسکن، گفت: با مشکل تأمین زمین 
بــرای ایــن طرح مواجهیم اما اگر زمین در اختیار راه و 
شهرسازی قرار نگیرد قطعاً سیاست های دولت عملیاتی 
نخواهد شد. احمدی اضافه کرد: تلاش ها مخصوصاً در 
مناطق جنگلی در راســتای حفظ و آسیب وارد نکردن 
به جنگل هاست، یعنی در مناطقی که از تراکم کمتری 
برخوردارند زمین در اختیار راه و شهرسازی برای ساخت 

مســکن قــرار داده می شــود. وی بــا اشــاره به بحث 
خشکیدگی و زوال جنگل های بلوط و آفت جوانه خوار، 
تصریح کرد: اســتان هایی که در محل رویشــگاه های 
زاگرس قرار داشــته اصلی ترین بخش زیست محیطی 
کشور هستند، در حقیقت استان های زاگرس نشین به 
عنوان تنفس گاه کشور نامیده می شوند، گرچه همچون 
جنگل هــای شــمالی ارزش اقتصادی ندارند اما ارزش 
حفاظتی و زیست محیطی دارند. مدیرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری چهارمحال و بختیاری گفت٫: اگر به خوبی 
از درختــان جنگل های زاگرس مراقبت صورت نگیرد 
طــی یــک روز تا یک هفته از بیــن می روند، از طرفی  
می توان گفت تقریباً همه سطح جنگل های بلوط که در 
هفت اســتان مشاهده می شــوند به یک نسبت دچار 
خشــکیدگی و زوال شده اند، حتی در سطح ملی برای 
آفات و امراض جنگلی جلســاتی برگزار شــد. احمدی 
ادامه داد: در حقیقت لازم است عزم ملی اتفاق بیفتد، 
یعنی با توجه به روش هایی که باید انجام شــود اعتبار 
واقعی و مورد نیاز اختصاص یابد، از طرفی حفظ، احیا 
و توسعه جنگل بسیار مهم است که دنبال می شود. وی 
افزود: در چهارمحال و بختیاری سه برابر ظرفیت مراتع، 
دام در آن هــا وجــود دارد، در صورتی که حضور دام در 
مرتع موجب از بین رفتن و تخریب مراتع خواهد شــد 
که لازم است دامداران را مدیریت کرده و کنترل کوچ 
انجام شــود، چه بسا اخیراً  شناسایی دامداران از سوی 

سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در خصوص 
ساماندهی آن ها صورت گرفته است. احمدی در ادامه 
با اشــاره به اقدامات حوزه آبخیزداری در اســتان، بیان 
کرد: تقریباً از مجموع یک میلیون و ۶۲۵ هزار هکتار  
تقریباً ۴۵ درصد کار مطالعات تفصیلی اجرایی در زمینه 
آبخیزداری انجام شــده است، همچنین از زمان اجرای 
طرح آبخیزداری تاکنون در استان حدود ۴۰۰۰ عملیات 
آبخیزداری شــامل اقدامــات مکانیکی، بیومکانیکی و 
بیولوژیکــی نیز صورت گرفته اســت. وی تاکید کرد: 
اقدامات آبخیزداری موجب شــد امسال با وجود وقوع 
بادهای شــدید شــاهد ریزگردهای دشــت شهرکرد 
نباشیم، در حقیقت با همکاری دامداران، روان آب های 
دشت به مرق شهرکرد هدایت شد. احمدی در خصوص 
طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در کشور، گفت:  
سهم چهارمحال و بختیاری ۱۰ میلیون نهال است، به 
طــوری کــه اکنون در ۸۴۰ هکتــار از عرصه های ملی 
بذرکاری و نهال کاری در دستور کار و انجام شده است. 
مدیــرکل منابــع طبیعی و آبخیــزداری چهارمحال و 
بختیاری گفت: به مناســبت هفته منابع طبیعی از ۱۲ 
پروژه آبخیزداری با اعتبار حدود ۲۵ میلیارد تومان در 
استان بهره برداری خواهد شد. وی بیان کرد: در مجموع 
۱۵ هزار هکتار از اراضی ملی اســتان رفع تصرف شــده 
است، بیان کرد: در سال جاری، تاکنون ۶۰۰ هکتار از 

اراضی ملی استان رفع تصرف شده است.



۷۰ درصد تولید برق اروپا تجدیدپذیر می شود

بیشتر کشورهای اروپایی به ویژه در سه سال اخیر و باتوجه به مشکلات فراوانی 
که تولید برق از محل سوخت های فسیلی برایشان ایجاد کرده است، مصمم 
شــده اند تا تولید برق از طریق ســوخت های فســیلی را در یک برنامه ریزی 
زمان بندی شــده به حداقل برســانند.به گزارش ایلنا از وزارت نیرو، ۱۰ کشور 
اروپایــی کــه بیش از ۶۰ درصد از ظرفیت تولید برق این اتحادیه را تشــکیل 
می دهند، متعهد شدند تا سال ۲۰۳۵ میلادی تولید برق از طریق سوخت های 
 Beyond Fossil« فسیلی را به صفر برسانند.بر اساس مطلبی که تارنمای
Fuels« منتشــر کرد، ده کشــور اتریش، بلژیک، دانمارک، فرانسه، آلمان، 
یونان، ایتالیا، لیتوانی، لوکزامبورگ و هلند متعهد شــده اند که نیروگاه های 
فســیلی خود را تا ســال ۲۰۳۵ از مدار خارج کنند. این ۱۰ کشور می خواهند 
تا پایان قرن از افزایش بیش از ۱.۵ درجه سانتی گراد دمای جهان جلوگیری 
کنند و در این بین اتریش، دانمارک، لیتوانی و لوکزامبورگ به صراحت متعهد 
شــده اند تا تولید سوخت های فســیلی را با انرژی های تجدیدپذیر جایگزین 
کنند.بر اســاس گزارش »reneweconomy.com«، ســه عضو دیگر 
اتحادیه اروپا یعنی پرتغال، رومانی و ســوئد نیز با اینکه تعهدات مشــابهی را 
پذیرفته اند، اما خود را ملزم به صفر رساندن سوخت های فسیلی تا سال ۲۰۳۵ 
نمی دانند و اگر این سه کشور نیز با ۱۰ کشور دیگر همراه شوند، بیش از ۷۰ 
درصد برق اتحادیه اروپا تا ســال ۲۰۳۵ با منابعی جز ســوخت های فسیلی به 

ویژه انرژی های تجدیدپذیر تولید خواهد شد.

ادارات دولتی تهران ملزم به کاهش ۲5 درصدی مصرف 
آب شدند

مدیرعامل آبفای تهران از الزام ادارات و سازمان های دولتی برای صرفه جویی 
۲۵ درصدی مصرف آب خبر داد.به نقل از وزارت نیرو، محســن اردکانی در 
نشست قرارگاه مدیریت تنش آبی که با حضور معاونان، مدیران مستقل ستادی 
و مدیران عامل شرکت های آبفای مناطق و اقماری به میزبانی شرکت آبفای 
منطقه ۳ برگزار شد، با اشاره به تدوین برنامه مدیریت تنش آبی، اظهار داشت: 
این برنامه، مرام نامه شرکت آب و فاضلاب استان تهران در مواجهه با شرایط 
کم آبی است و همه شرکت های اقماری و مناطق مکلف هستند این مجموعه 
را به هشت برنامه زمان بندی شده تقسیم و مطابق آن اقدام و به صورت مستمر 
عملکردهــا را رصــد کننــد.وی مدیریت تنش آبی را در شــرایطی که تهران 
چهارمین سال پیاپی خشکسالی را تجربه می کند، یک اقدام و مأموریت فرا 
ســازمانی خواند و افزود: مدیران عامل شــرکت های اقماری و مناطق آبفای 
اســتان تهران باید ضمن برقراری تعامل و نشســت های مشترک با مسئولان 
سایر دستگاه ها ازجمله فرمانداری ها، حساسیت موضوع را تبیین و همکاری 
مسئولان شهرها و روستاهای مختلف را در این زمینه جلب کنند تا با بهره گیری 
از تمام ظرفیت ها و منابع موجود، شرایط تنش آبی را با دغدغه کمتری پشت 
سر گذاریم.اردکانی با بیان اینکه در بسیاری از کشورها با سرانه بارش سالانه 
۷۵۰ میلی متر میزان مصرف آب هر نفر ۱۶۸ لیتر در شبانه روز است، خاطر 
نشــان کرد: متأســفانه در تهران باوجود متوسط بارندگی ۱۹۰ میلیمتری در 
سال های اخیر، هر شهروند تهرانی ۲۵۰ لیتر در شبانه روز آب مصرف می کند، 

این در حالیست که نوبت بندی آب در دستورکار ما نیست.

 امتناع پایانه های نفتی ترکیه از پذیرش محموله های 
نفتی روسیه

یکی از پایانه های نفتی ترکیه از پذیرش محموله های نفت خام روسیه سر باز 
زد.به گزارش خبرگزاری رویترز، پایانه نفتی دورتیول، یکی از پایانه های نفتی 
ترکیه در دریای مدیترانه با وجود دریافت حجم بی سابقه ای از محموله های 
نفتی روســیه در ســال گذشته میلادی پس از دور تازه فشارهای آمریکا علیه 
مســکو، دیگر حاضر به پذیرش محموله های نفتی این کشــور نیست. پس از 
اعمال تحریم های غرب علیه روسیه به دلیل تنش های مسکو - کی یف، ترکیه 
از سال ۲۰۲۲ به یکی از بزرگ ترین واردکنندگان نفت خام و سوخت روسیه 
بدل شده است. روسیه در پی فشارهای تحریم مسیر محموله های خود را از 
اروپا و آمریکا به سمت آسیا، ترکیه و آفریقا تغییر داد.شرکت گلوبال ترمینال 
خدمات )GTS( که پایانه های استان هاتای در جنوب شرقی ترکیه را اداره 
می کند، اعلام کرد به مشتریان خود خبر داده است که هیچ محموله نفتی را 
از روسیه نمی پذیرد. شرکت ترکیه ای گلوبال ترمینال خدمات تصمیم گرفته 
اســت پذیرش محموله های نفتی روســیه را متوقف کند و بر این اساس اواخر 
ماه فوریه ۲۰۲۴ به مشتریان خود اعلام کرد حتی اگر هیچ گونه قانون تحریمی 

هم نقض نشود، هیچ محموله ای با مبدأ روسیه را پذیرا نخواهد بود.
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 ۳ تریلیون دلاری 
شبکه برق

گذار به انرژی های تجدیدپذیر؛ 

جهان در حال گذار به سمت انرژی های تجدیدپذیر 
اســت. این گذار، اگرچه ضروری تلقی می شود اما 

با چالش های متعددی روبرو است.
پیشــرفت ها در حوزه انرژی هــای تجدیدپذیر، با 
ســرعت سرســام آوری ادامه دارد. قرار است ۶۴۴ 
میلیارد دلار برای ظرفیت جدید در ســال ۲۰۲۴ 
هزینه شــود، اما شــبکه های برق قدیمی و ناکافی 

می توانند مانع مهمی برای انتقال انرژی باشند.
براســاس تحقیقات ریستاد انرژی، اگر جهان قرار 
باشــد گرمایش جهانی را به ۱.۸ درجه سلسیوس 
بالاتر از ســطوح پیش از صنعتی محدود کند، به 
۳.۱ تریلیــون دلار ســرمایه گذاری زیرســاخت 

شبکه ای تا قبل از سال ۲۰۳۰ نیاز دارد.
گسترش شبکه برق؛ ضرورتی در مسیر انرژی های 

تجدیدپذیر
oilprice گزارش داده اســت، به منظور همگام 
شــدن با برق رســانی در حال انجام در بسیاری از 
شــهرهای دنیــا، از جمله بــرای ظرفیت جدید 
انرژی هــای تجدیدپذیــر و اســتفاده ســریع از 
خودروهــای الکتریکی، بــه ۱۸ میلیون کیلومتر 

شبکه اضافی نیاز خواهد بود.
به این ترتیب، طول کل شبکه های برق در سراسر 
جهان در سال ۲۰۳۰ باید به ۱۰۴ میلیون کیلومتر 
و در ســال ۲۰۵۰ به ۱۴۰ میلیون کیلومتر برســد 
که تقریباً به اندازه فاصله زمین تا خورشید است.

توسعه آنی تا ۱۸ میلیون کیلومتر، نیازمند نزدیک 
به ۳۰ میلیون تن مس است، کالایی که هم اکنون 

نیز کمبود دارد.
افزایــش تقاضای برق جهانــی، از جمله در حوزه 
انرژی هــای تجدیدپذیر، عامل اصلی نیاز ضروری 
به تقویت شــبکه اســت. این افزایش به گسترش 
جمعیت، صنعتی شدن و شهرنشینی در کشورهای 

در حال توســعه و تلاش برای کاهش اثرات ناشی 
از تغییــرات آب وهوایــی از طریــق برق رســانی 

بازمی گردد.
اهمیت تأمین امنیت سایبری، ژئوپلیتیک و اولویت 
فزاینده برای تأمین انرژی ملی قابل اعتماد از جمله 
در حــوزه انرژی هــای تجدیدپذیر نیز بر ضرورت 
توجه به شــبکه های بــرق می افزاید. با این حال، 
چارچوب هــای نظارتی ناکارآمد می توانند به طور 
قابل توجهی توســعه شــبکه و به نوبه خود، انتقال 

انرژی را به تأخیر بیاندازند.
نقش شبکه های برق در انتقال انرژی ��

شبکه های برق، هم یک عامل و هم یک مانع برای 
انتقــال انــرژی از جملــه در حــوزه انرژی های 
تجدیدپذیر خواهند بود. شبکه های مویرگی امکان 
گسترش سریع ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر از 
جمله خورشیدی و بادی را در سال های اخیر فراهم 
کرده اند، اما بســیاری از شبکه های ملی اکنون در 
شــرایطی هســتند که بدون ارتقا یا گسترش آنها 
نمی تــوان اتصالات بیشــتری ایجاد کرد. اگر قرار 
باشد روند فعلی تولید انرژی های تجدیدپذیر ادامه 
یابد، سطح سرمایه گذاری سالانه باید بیشتر شود.

مجمــوع طول کل شــبکه های انتقال و توزیع در 
سطح جهان به حدود ۸۶ میلیون کیلومتر می رسد، 
فاصله به اندازه ای است که سیاره را بیش از ۲۱۰۰ 
بار محاصره کند. شبکه انتقال شامل شش میلیون 
کیلومتر خطوط فشار قوی )بیش از ۷۰ کیلوولت( 
اســت. در مقایســه، شبکه توزیع بســیار بزرگتر 
متشــکل از حدود ۸ میلیون کیلومتر خط فشــار 
متوســط )۱۰ تا ۷۰ کیلوولت( و شبکه عظیمی از 
خطوط فشار ضعیف )کمتر از ۱۰ کیلوولت( است 
که حدود ۷۲ میلیون کیلومتر را طی می کند و به 

خانوارها می رسد.
قرار است در کل دنیا برای تأمین منابع مورد نیاز 
از جملــه در حــوزه انرژی های تجدیدپذیر، طول 
شبکه تا سال ۲۰۳۰ به ۱۰۴ میلیون کیلومتر و تا 
سال ۲۰۵۰ به ۱۴۰ میلیون کیلومتر افزایش یابد. 
آســیا قرار اســت در این دهه بیش از نیمی از سهم 
جهانــی را بــه خود اختصاص دهد و چین و هند به 
عنوان اولین و سومین مصرف کنندگان بزرگ برق 

جهان در این راه پیشتاز هستند.
سرمایه گذاری مناطق مختلف در شبکه های برق
میزان سرمایه گذاری شبکه جهانی چقدر است؟

پیش بینی می شــود که سرمایه گذاری های شبکه 
جهانی در ســال جاری به ۳۷۴ میلیارد دلار برسد 
و چین حدود ۳۰ درصد از کل سرمایه گذاری ها را 
به خود اختصاص دهد. آسیا در سرمایه گذاری های 
توســعه شبکه پیشرو خواهد بود، اما مناطق دیگر 
در تــلاش هســتند تا همگام بــا افزایش ظرفیت 

انرژی های تجدیدپذیر پیش بروند.
قانون ســرمایه گذاری زیرساخت و مشاغل آمریکا 
)IIJA( شــامل ۶۵ میلیــارد دلار بــرای ارتقا و 
گسترش زیرساخت های برق ملی است، در حالی 
که کمیســیون اروپا در اواخر نوامبر ۲۰۲۳ طرح 
اقدام برای شــبکه ها را راه اندازی کرد و خواســتار 
۶۲۶ میلیارد دلار ســرمایه گذاری بین ســال های 
بانــک  و  شد.کمیســیون   ۲۰۳۰ تــا   ۲۰۲۰
ســرمایه گذاری اروپا )EIB( نیز در حال بررسی 
چگونگی تسهیل تأمین مالی برای حمایت از این 
سرمایه گذاری های مهم شبکه ای از جمله در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر هســتند.در بریتانیا، شبکه 
ملی با سرمایه گذاری بیش از ۲۰ میلیارد دلار در 
ارتقا بین ســال های ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۶، برای اولین 
بــار در چند دهه گذشــته، برنامــه عملیاتی برای 

نوسازی شبکه خود را راه اندازی کرد.
چالش های گسترش سریع شبکه برق ��

گسترش سریع شبکه برق نیازمند حجم عظیمی 
از مــواد خــام به ویژه مس و آلومینیوم خواهد بود. 
مس عمدتاً به عنوان رســانا در توزیع زیرزمینی، 
انتقال و کابل های زیر دریا اســتفاده می شــود، در 
حالــی کــه خطوط هوایی از آلومینیوم اســتفاده 
می کننــد. اگرچــه آلومینیــوم عمدتاً در خطوط 
هوایی استفاده می شود، اما می تواند به عنوان یک 

رسانا در خطوط زیرزمینی جایگزین شود.
انتظار می رود تقاضا برای مس و آلومینیوم تا پایان 
دهــه حدود ۴۰ درصد افزایش یابد، اما شــبکه ها 
محرک اصلی نیســتند. ایــن مواد همچنین برای 
هــزاران کاربرد دیگر در صنایع ســاخت وســاز، 
حمل ونقــل، انرژی های تجدیدپذیر و محصولات 
مصرفی حیاتی هســتند. شبکه ها تنها حدود ۱۴ 

درصد از تقاضای مس در سطح جهان یا حدود ۴ 
میلیون تن در سال ۲۰۲۴ را تشکیل می دهند.

افزایش طول شــبکه برای پشتیبانی از تولید برق 
و انرژی هــای تجدیدپذیــر متنــاوب و از راه دور و 
اتصال به مناطق صنعتی، تجاری و مسکونی جدید 
ضروری است، اما جایگزین هایی برای پاسخگویی 

به تقاضای رو به رشد برق نیز وجود دارد.
اجــرای ذخیره ســازی باتــری در مقیاس بزرگ، 
می تواند مشــکلات متنــاوب مرتبط با انرژی های 
تجدید پذیر را برطرف کند، میانگین بارهای شبکه 
را افزایــش و نیــاز به خطوط جدید را کاهش دهد. 
تعمیرات اساســی و ارتقاء شبکه موجود، ظرفیت 
هر کیلومتر را افزایش می دهد و دیجیتالی شــدن 
می تواند با حل مســائل انعطاف پذیری ظرفیت را 
آزاد کند. در عین حال، منابع انرژی های تجدیدپذیر 
توزیع شده مانند انرژی خورشیدی روی پشت بام 
می تواند نیاز به خطوط جدید را کاهش دهد. آنچه 
واضح اســت این است که زیرساخت شبکه کنونی 
جهان نیازهای سیســتم انــرژی آینده را برآورده 
نمی کند.اکنــون فرآیندهــای پر پیچ و خم صدور 
مجوز در بســیاری از کشــورها از جمله آمریکا و 
بریتانیا باعث ایجاد تنگناها شــده است. اتخاذ راه. 
حل های ذخیره ســازی باتری در مقیاس بزرگ و 
دیجیتالی شــدن شبکه می تواند برخی از مسائل 
مربوط به شــدت شــبکه را برطرف کند، اما برقی 
شدن جامعه، توجه و تلاش بیشتری را برای ساده 
تشــویق  و  نظارتــی  چارچوب هــای  کــردن 
ســرمایه گذاری ها در حــوزه بــرق و انرژی های 
تجدیدپذیــر جلب می کند تا شــبکه ها بتوانند به 
جــای نقــش بازدارندگــی در انتقــال انــرژی، 

تقویت کننده آن باشند.

محمد امین سامنی
روزنامه نگار

گسترش سریع 
شبکه برق 

نیازمند حجم 
عظیمی از مواد 

خام به ویژه 
مس و 

آلومینیوم 
خواهد بود. 
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جایگزین شود.

مدیرعامل شــرکت فاضلاب شــهر تهران از 
افتتــاح ســومین نیروگاه حاصــل از تصفیه 
فاضلاب شهری در غرب تهران خبر داد و گفت: 
بهره بــرداری از ۷ پروژه بزرگ فاضلاب تهران 
با اعتباری بالغ بر ۱۲ هزار میلیارد تومان بزودی 

انجام می شود.
به گزارش وزارت نیرو، عباســعلی مُصرزاده از 
تولید برق از طریق گاز حاصل از تصفیه فاضلاب 
خبر داد و گفت: شــرکت فاضلاب شهر تهران 
به عنوان نخستین و تنها مجموعه ای در کشور 
است که از تصفیه فاضلاب برق تولید می کند.

وی ادامه داد: مدت ۱۲ ســال اســت که یک 

نیــروگاه ۵ مگاواتی به طور مســتمر در مدار 
بهره برداری قرار دارد، برق تولید می کند و برق 
مــورد نیاز تصفیه خانه از طریق فرآیند تصفیه 
فاضلاب تأمین می شود.وی افزود: اگر این اقدام 
انجام نمی شد، می توانست همانند پالایشگاه ها 
و کارخانجاتــی کــه دودکش دارند و برخی از 
آلاینده ها را در هوا منتشــر می کنند، منشــأء 
آلودگی هوا باشد. این درحالیست که علاوه بر 
تصفیه فاضلاب، از گاز حاصل از تصفیه خانه ها، 
برق به شــکل مستمر تولید می شود.مُصرزاده 

به افتتاح دومین نیروگاه در اوایل سال ۱۴۰۲ 
با حضور وزیر نیرو اشــاره کرد و یادآور شــد: 
ســومین نیروگاه حاصــل از تصفیه فاضلاب 
شــهری در تصفیه خانه فاضلاب غرب تهران با 
ظرفیت اســمی ۷.۲ مگاوات هم اکنون آماده 
افتتاح اســت. مدیرعامل شرکت فاضلاب شهر 
تهــران با بیان اینکه امــروز در خاورمیانه در 
تأمیــن بــرق تجدیدپذیر حاصــل از تصفیه 
فاضلاب جزو کشــورهای پیش رو هســتیم، 
اظهار کرد: سومین نیروگاه آماده افتتاح علاوه 

بر پیشــگیری از انتشار گازهای گلخانه ای در 
محیط و تأمین برق در شــرایطی که بعضاً در 
اوج مصرف برق با کمبود برق مواجه هستیم، 
قادر است برق یک شهر ۱۲۰ هزار نفری را از 
تصفیه فاضلاب تأمین می کند. مُصرزاده ادامه 
داد: فواید زیست محیطی ساخت این نیروگاه 
نیز معادل ایجاد ۳ هزار هکتار فضای ســبز در 
شهر تهران است و چنین کارایی را برای شهر 
دارد، بــه عبارتی جذب دی اکســید کربن در 
کنار مزایای تأمین برق و پیشگیری از آلودگی 
هوا دستاورد ارزشمندی است که نیروگاه های 

بیوگاز دارد.

رویداد

رکورد جدید ثبت شد!
رشد مصرف بنزین در ۳۰ سال گذشته

امیر حســین علیزاده کارشــناس خودرو و نماینده فولکس واگن و 
تویوتا در ایران درباره علت بروز ناترازی بنزین در کشــور گفت: با 
توجه به تحقیقاتی که اخیراً مرکز پژوهش های مجلس منتشر کرده 
در ایــران بــه ازای هر نفر ۹۵. لیتر بنزین و حدود ۸۸. لیتر گازوئیل 
مصرف می شــود که مصرف روزانه بنزین و گازوئیل در ایران تقریباً 

۲ برابر متوسط جهانی است.
علیزاده در ادامه به تحقیقات انجام شده در خصوص میزان مصرف 
بنزین در کشور اشاره ای کرد و توضیح داد: بر اساس تحقیقات انجام 
شده مصرف بنزین در ۳۰ سال گذشته در ایران حدود ۲۶۵ درصد 
رشد داشته و این در حالی است که در ۳۰ سال گذشته در کشورهایی، 

چون ترکیه، آلمان و فرانســه رشــد منفی در مصرف بنزین را تجربه 
کرده انــد کــه این آمار خود گویــای میزان مصرف بالا و بی رویه در 

کشور ما می باشد.
این کارشــناس خودرو ادامه داد: فرســودگی ناوگان حمل و نقل، 
وضعیت جاده ها و خیلی عوامل دیگر می تواند در این میزان مصرف 
بالای بنزین تأثیر گذار باشد.نماینده فولکس واگن و تویوتا در ایران 
توضیح داد: امروزه در دنیای خودروسازی گام های مؤثری در مورد 
جایگزینی ســوخت های فسیلی با سوخت های پاک انجام می گیرد 
مانند خودروهای برقی که در اغلب کشورهای پیشرفته دنیا در حال 
اســتفاده اســت.علیزاده در ادامه توضیح داد: در این خودروها بحث 
جایگاه های شارژ جزو دغدغه دولت ها بوده است، البته بعضاً هم این 
موتورهای برقی طوری طراحی می شــوند که با برق شهری قابلیت 
شــارژ دارند هزینه نگهداری ایــن خودروها برای صاحبان آن ها به 

نســبت سوخت های فســیلی به مراتب کمتر است.این کارشناس 
خودرو با بیان اینکه نوع دیگر خودروهای سبز خودروهای با سوخت 
هیدروژن است افزود: مصرف هیدروژن در این خودروها به دو صورت 
می باشد در نوع اول هیدروژن به صورت مستقیم در موتور احتراق 
داخلی به عنوان یک سوخت کامل مورد استفاده قرار می گیرد، در 
نوع دوم سوخت هیدروژن در یک پیل سوختی به انرژی الکتریکی 
تبدیل می شود و موتورهای الکتریکی از آن تغذیه می کنند.نماینده 
فولکس واگن بیان کرد: در دنیای خودروسازی با توجه به وضعیت 
ســوخت و آلاینده های محیطی چاره ای جز اندیشــیدن و کاربردی 
کردن سوخت های پاک به جای سوخت های فسیلی وجود ندارد و 
این دغدغه هم گریبانگیر دولت ها و هم خودروسازان است در ایران 
هم این مســاله کلید خورده و خودروســازان این مســئله را جزو 

اولویت های خودشان قرار دادند.

پاکستان در یک قدمی واردات گاز از ایران
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی گفت: طرف پاکستانی باید 
متناســب به الزامات و تعهداتی که پذیرفته کارهایی را انجام دهد. به 
نظر می رسد مواضع جدید این کشور در زمینه توسعه خط جدی بوده 

که به دلیل الزامات قراردادی و معضل تأمین انرژی اســت.
محدصــادق جــوکار در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، در ارزیابی 
اظهارات جدید مقامات پاکستان مبنی بر اجرای خط لوله برای دریافت 
گاز از ایــران اظهار داشــت: طبق الزامات قــراردادی با توجه به پایان 
مهلت قراداد طرف پاکســتانی باید متناســب به الزامات و تعهداتی که 
پذیرفتــه کارهایــی را انجــام دهد دوم اینکه با تمام این اوصاف به نظر 
می رســد مواضع جدید این کشــور در زمینه توسعه خط جدی باشد و 
ایــن هــم به دلیل الزامات قراردادی و هم به دلیل اینکه پاکســتان با 
معضل تأمین انرژی روبرو می شود، اکنون این کشور بشدت نسبت به 

قیمــت گاز؛ نوســانات اقتصادی پیــدا کرده یعنی هر قدر قیمت بالاتر 
باشــد نوســانات حوزه صنعت این کشــور هم بیشتر است. زیرا وقتی 
قیمت گاز افزایش می یابد احتمالاً یک سوم کالاهای صنعتی این کشور 
از بازار خارج شود و در مقابل وقتی هم که قیمت کاهش پیدا می کند 

به سود این کشور است.
وی افــزود: اکنــون کــه قیمت کاهش پیدا کرده اگــر با ما قراردادترم 
داشت به سودش بود، با قراردادهای اسپات با نرخ ۸ دلار می توانست 
گاز را دریافــت کنــد که البته این قیمت بالای نرخ قرارداد اســت، در 
صورتــی کــه قیمت قراردادی ارزان تر و باثبات تر اســت، به طوری که 
پارسال به یکباره یک سوم صنعت این کشور تحت الشعاع قیمت بالای 
گاز قرار گرفت.رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی گفت: مشکل 
اصلی در این کشور علاوه بر قیمت؛ موضوع تأمین گاز است، پاکستان 
پارســال عرضه کننده نداشــت چون مشــکل تعیین بودجه داشتند و 
قیمتی را که برای واردات ال ان جی در نظر گرفته بودند نمی توانستند 

بالا ببرند چون کســری بودجه پیدا می کردند و با قیمت پایین کســی 
حاضر بود به این کشــور ال ان جی بفروشــد. نتیجه اینکه اکنون هم 
الزماات قراردادی و هم واقعیت های بازار پاکستان را الزام می کند که 
این بار جدیت بیشــتری را برای دریافت گاز از ایران داشــته باشد.وی 
تاکید کرد: در هر حال ما دنبال بدبینی نیستیم، ضمن اینکه با توجه 
به پیروزی شهباز در انتخابات این کشور که به نظر می رسد که روابط 
خوبی با امریکا دارد؛ مقامات پاکستانی مباحثی مطرح کرده اند که از 
امریــکا معافیــت می گیرند، هرچند قرارداد ما با این کشــور مربوط به 
نوامبــر ۲۰۱۲ و زمــان اوج تحریم بوده یعنی می دانســتند ما تحریم 
هســتیم، اکنون به نظر می رسد پاکستان ابزارهایی برای اخذ معافیت 
در اختیــار دارنــد، البته آن زمان کشــورهایی مثل عراق و ترکیه این 
معافیت را اخذ کردند و اگر پاکستان تاکنون این کار را نکرده به نوعی 
ســهل انگاری کــرده و این ربطی به قرارداد مــا ندارد چون ما قرارداد 

لازم الاجرا داریم.

بررسی طرح های فناورانه و نوآورانه رویداد چادرو به ایستگاه پایانی رسید
مرحلــه دوم ارزیابــی ایده ها و طرح های فناورانه و نوآورانه رویداد )چادرو( به 
پایان رســید و از بین ۳۶ ایده و طرح فناورانه راه یافته به مرحله دوم ارزیابی، 
۲۰ طرح دارای شــاخص های لازم بوده که به مرحله ســوم )داوری( جشنواره 
ایده های برتر )چادرو( راه یافتند. به گزارش روابط عمومی چادرملو، در مرحله 
ســوم جشــنواره ایده های برتر )چادرو( برای ۲۰ تیم راه یافته، کارگاه های 
آموزشی با هدف توانمندسازی در حوزه کسب وکار، ارتقاء دانش و مهارت های 
تیم ها و همچنین بهره برداری بهینه از ایده ها و طرح های ارسالی برگزار گردید. 

مرحله ســوم و پایانی داوری طرح های )چادرو( با حضور ارائه دهندگان ۲۰ 
ایده و طرح برگزیده در روزهای ۱۶ الی ۱۷ اسفند ماه سال جاری به صورت 
آنلاین برگزار خواهد شــد و از بین آنها ۱۰ طرح و ایده برتر ســال ۱۴۰۲ به 
جشــنواره راه خواهند یافت. یــادآوری می گردد، فراخوان رویداد )چادرو( از 
ابتدای شهریور ماه امسال آغاز شد و فرآیند داوری تاکنون ادامه داشته و در 
طول این مدت ۷۰ طرح و ایده ارائه شــده به دبیرخانه دائمی مرکز نوآوری 
نوچــاد ارزیابــی گردید که ۱۰ طرح برتر به عنوان نامزد حضور در جشــنواره 

)چادرو( که در نیمه اول اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ برگزار 
خواهد شــد برگزیده شدند. گفتنی است مرکز نوآوری 
نوچاد با هدف بهره گیری از تمامی ظرفیت های موجود 
در کشور از جمله، مراکز علمی و دانشگاهی، شرکت های 
دانش بنیان و افراد خلاق صنعتگر به منظور تقویت بنیه 
علمی و هماهنگی میان گروههای مرتبط فعال در حوزه 

دانش بنیان در شرکت معدنی و صنعتی چادرملو تأسیس گردیده است.

آگهی فقدان سند مالکیت

آقای عزت الله مشــیری  با استناد 2  برگ استشهاد محلی که به امضا 
شــهود و بگواهی دفتر خانه شماره 5 ایوانکی رسیده مدعی می باشد 
که ســند مالکیت 2 سهم مشــاع از 5 سهم یک دانگ و نیم مشاع از 
ششــدانگ پلاک ۱6۴/۱22۳ واقع در بخش ایوانکی مورد ثبت 666۸  
دفتر جلد ۴۳ صفحه 2۸2 به شماره چاپی ۰52۹۹۱۴ بعلت سهل انگاری 
مفقود و مالک درخواســت صدور سند مالکیت المثنی را نموده است 
لذا  باســتناد ماده ۱2۰ آئین نامه قانون ثبت آگهی میشــود تا چنانچه 
کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم یا وجود اسناد مالکیت 
مذکور نزد خود می باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز 
اعتراض خود را به ضمیمه اصل سند مالکیت این اداره تسلیم و رسید 
دریافت نماید تا مورد رســیدگی قرار گیرد والا پس از انقضای مدت 
مذکور و نرسیدن واخواهی و در صورت اعتراض اصل اسناد ارائه نشود 
نسبت به صدور سند مالکیت المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد.«

شناسه آگهی۱6۷۳۰2۱
تاریخ انتشار ۱۴۰2/۱2/۰5

محمد رضا دهقانی عشرت آبادی 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایوانکی

آگهی ابلاغیه )طلاق(

جناب آقای احمد نثار قریشی فرزند نور احمد احتراما بااطلاع میرساند 
در اجرای دادنامه شماره  ۱۴۰2۴۹۳۹۰۰۰۱262۹۷۹ مورخ ۱۴۰2/۰۸/۱۳ 
شعبه ۱ دادگاه خانواده گرمسار طلاق  جنابعالی و خانم لیلا جنتی تحت 
شــماره ۱2۹2 مورخ ۱۴۰2/۱2/۱۹ این دفترخانه به ثبت رسیده مراتب 

جهت آگاهی و اقدام لازم اعلام می گردد.
مسعود فریدی - سردفتر طلاق ۱ گرمسار

 بهره برداری از ۱۲ هزار میلیارد تومان پروژه فاضلاب
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برگ آخر

نوبت دوم

محمدرضا سعیدزاده - شهردار سردشت 

 

شهرداری سردشت با استناد به نصاب معاملات شهرداری ها در مورد اجاره و استیجاره 
در سال ۱۴۰2 و صورتجلسه هیات عالی معاملات شهرداری به شماره ۱۷۱۸۳/۱۴۰2 
مورخ ۱۴۰2/۱۱/۰۳ و با رعایت مادتین 5 و 6 ایین نامه مالی شــهرداری ها و رعایت 
کامل مفاد تبصره ۱ ماده ۹5 قانون تشــکیلات و وظایف و انتخاب شوراهای اسلامی 
کشــور و انتصاب شــهرداران مصوب ۹6/۰۴/2۰ و قانون منع مداخله کارمندان در 
معاملات دولتی در نظر دارد؛ عرصه شهربازی واقع در پارک لاله با مساحت 5۰۰ متر 
مربع را با قیمت پایه ماهانه ۴5/۰۰۰/۰۰۰ )چهل و پنج میلیون( ریال به صورت اجاره 
براي ســال ۱۴۰۳ شمســي جهت ارائه خدمات شهربازی از طریق مزایده عمومی به 

افراد متقاضی واگذار نماید. 
» شرایط شرکت در مزایده«

 ۱. برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت میباشد و تمامی 
مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، ارائه تضمین شرکت در 
مزایده )ســپرده(، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات در بستر سامانه امکان 

پذیر می باشد. 
2. برد عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت: www.setadiran.ir می باشد. 
۳. علاقمندان به شــرکت در مزایده می بایســت جهت ثبت نام و دریافت گواهی 

الکترونیکی )توکن( با شماره تلفن ۴۱۹۳۴-۰2۱ تماس حاصل فرمایند. 
۴. متقاضیان جهت دریافت اســناد مزایده میتوانند از مورخ ۱۴۰2/۱2/2۰ حداکثر تا 

مورخ ۱۴۰2/۱2/22 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مراجعه نمایند. 
5. شــرکت کننده در مزایده بایســتی سپرده شرکت در مزایده را بصورت نقدی به 
میزان ۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به شــماره حساب ۳-۱۳۸۰2۸۸۹-۱۱-۷۸۰۴ بنام سپرده 
شــهرداری سردشت نزد بانک قرض الحسنه مهر ایران واریز نماید و فیش آن را در 

سامانه ستاد ثبت و بارگذاری نمایند. 
6. محل تحویل پیشنهادات: شرکت کنندگان در مزایده بایستی از مورخ ۱۴۰2/۱2/2۳ 

لغایت مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۱ پیشــنهاد قیمت را در سامانه تدارکات الکترونیک دولت 
بارگذاری نمایند. جلسه بازگشایی پیشنهادات راس ساعت ۱۰:۰۰ قبل از ظهر روز سه 

شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۴ در محل شهرداری برگزار می گردد.
۷. شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و به پیشنهادات مشروط و فاقد 

سپرده و ناخوانا و مخدوش و مبهم ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
۸. با برنده مزایده قرارداد بمدت یکســال منعقد می گردد و پس از پایان قرارداد در 
صورت رضایت طرفین با اخذ مصوبه شــوراي اسلامي شهر براي مدت یکسال دیگر 

تمدید می گردد. 
۹. برنده مزایده بایستی از نصب هر گونه تجهیزات فاقد گواهی استانداردهای لازم 
خودداری نماید و کلیه تجهیزات بایســتي داراي گواهي هاي استاندارد مورد تایید 

اداره کل استاندارد باشند. 
۱۰. کلیه هزینه های استفاده از محل مورد اجاره از جمله هزینه آب، برق، گاز، تلفن، 
حفاظت و نگهداری از محل و همچنین هزینه ها و مسئولیتهای استفاده از تجهیزات 
و اخذ کلیه تائیدیه های استانداردسازی تجهیزات شهربازی به عهده برنده مزایده 

خواهد بود.
 ۱۱. سپرده برندگان اول تا سوم تا زمان انعقاد قرارداد با برنده اول در حساب سپرده 
شــهرداری باقی خواهد ماند و در صورت خودداری برنده اول از عقد قرارداد ضمن 
ضبط سپرده ایشان با برنده دوم قرارداد منعقد میگردد و در صورت انصراف ایشان 

نیز ضمن ضبط سپرده آن، مزایده تجدید می گردد.
 ۱2. هرگونه هزینه مربوط به چاپ آگهی در جراید به عهده برنده یا برندگان مزایده 

می باشد. 
۱۳. برنده مزایده بایســتی یک فقره ضمانت نامه بانکی معتبر به مبلغ ۷5۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال را قبل از عقد قرارداد اجاره بعنوان تضمین حســن انجام تعهدات مستاجر در 

وجه شهرداری ارائه نماید. 

اگهی مزایده اجازه عرصه شهربازی واقع در پارک لاله متعلق به شهرداری سردشت 

شماره ۱۹۰۷۹/۱۴۰2 
تاریخ ۱۴۰2/۱2/۱6

نوبت دوم

محمدرضا سعید زاده - شهردار سردشت 

 

شهرداری سردشت با استناد به نصاب معاملات شهرداریها در مورد اجاره و استیجاره 
در سال ۱۴۰2 و صورتجلسه هیات عالی معاملات شهرداري به شماره ۱۷۱۸۳/۱۴۰2 
مورخ ۱۴۰2/۱۱/۰۳ و با رعایت مادتین 5 و 6 ایین نامه مالی شهرداریها و رعایت کامل 
مفاد تبصره ۱ ماده ۹5 قانون تشکیلات و وظایف و انتخاب شوراهای اسلامی کشور 
و انتصاب شــهرداران مصوب  ۹6/۰۴/2۰و قانون منع مداخله کارمندان در معاملات 
دولتی در نظر دارد؛ تعداد ۱۷ عدد تابلوي تبلیغاتي در معابر ســطح شــهر را با قیمت 
پایه و کارشناسی ماهیانه 56/۳۰۰/۰۰۰ ریال براي مجموع هفده تابلو، بصورت اجاره 
تا پایان سال ۱۴۰۳ از طریق مزایده عمومی به افراد متقاضی و داراي مجوزهاي مربوطه 

برابر مشخصات و  شرایط ذیل واگذار نماید. 
“مشخصات مورد مزایده”

۱- برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت میباشد و تمامی 
مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، ارائه تضمین شرکت در 
مزایده )ســپرده( ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پیشنهادات و عقد قرارداد در 

بستر سامانه امکان پذیر می باشد. 
2- محل و زمان دریافت اســناد: متقاضیان میتوانند جهت دریافت اسناد مزایده از 
مورخ ۱۴۰2/۱2/2۰ حداکثر تا مورخ ۱۴۰2/۱2/22 به ســامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت مراجعه نمایند. 
۳-  برد عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت: www.setadiran.ir می باشد. 
۴- محل نصب ۱۷ عدد تابلو تبلیغاتی به آدرس مندرج در جدول پیوســت اســناد 

مزایده می باشد. 
5-  شــرکت کننده در مزایده بایستی سپرده شرکت در مزایده را بصورت نقدی به 
میزان  ۳5/۰۰۰/۰۰۰ریال به شــماره حساب ۳-۱۳۸۰2۸۸۹-۱۱-۷۸۰۴ بنام سپرده 
شــهرداری سردشت نزد بانک قرض الحسنه مهر ایران واریز نماید و فیش آن را در 

سامانه ستاد ثبت و بارگذاری نمایند. 

6- محل تحویل پیشنهادات: شرکت کنندگان در مزایده بایستی از مورخ ۱۴۰2/۱2/2۳ 
لغایت مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۱ پیشنهادات خویش را در سامانه تدارکات الکترونیک دولت 

ثبت و بارگذاری نمایند. 
۷- جلســه بازگشــایی پاکت ها راس ساعت ۱۰:۰۰  قبل از ظهر روز سه شنبه مورخ 

۱۴۰۳/۰۱/۱۴ در محل سالن جلسات شهرداری برگزار می گردد. 
۸- شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و به پیشنهادات مشروط و فاقد 

سپرده و ناخوانا و مخدوش و مبهم ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
۹- ســپرده برندگان اول و دوم تا زمان انعقاد قرارداد با برنده اول در حساب سپرده 
شــهرداری باقی خواهد ماند و در صورت خودداری برنده اول از عقد قرارداد ضمن 
ضبط سپرده ایشان با برنده دوم قرارداد منعقد میگردد و در صورت انصراف نفر دوم، 

سپرده ایشان نیز ضبط می گردد. 
۱۰- هر گونه هزینه مربوط به چاپ آگهی در جراید و کسورات قانوني بعهده برنده یا 

برندگان مزایده می باشد. 
۱۱-  تعداد 5 عدد تابلو به آدرســی که در قرارداد مشــخص خواهد شد برای تبلیغ 
موضوعات شــهرداری در صورت نیاز، مورد اســتفاده قرار خواهد گرفت و بابت آنها 

شهرداری هیچ گونه مبلغ مبلغی پرداخت نخواهد کرد. 
۱2- برنده مزایده، موظف به رعایت قوانین و مقرارت مربوطه در حین اســتفاده از 
تابلوهای تبلیغاتی و هماهنگی های لازم با اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص 
موضوعات تبلیغي شهروندان میباشد و هر گونه مسئولیت بعهده ایشان می باشد. 

۱۳- شــهرداري تعهدي در خصوص برچیدن داربست و یا تابلوهای تبلیغاتی نصب 
شده توسط شهروندان در سطح شهر را تقبل نخواهد نمود. 

۱۴- برنده مزایده بایستی یک فقره ضمانت نامه بانکی معتبر به مبلغ 6۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال را بعنوان تضمین حســن انجام تعهدات مستاجر در وجه شهرداری ارائه 

نماید. 

 آگهی مزایده اجاره ۱7 عدد تابلوی بیلبورد تبلیغاتی در سطح شهر سردشت

شماره:  ۱۹۰۸۰/۱۴۰2  
تاریخ : ۱۴۰2/۱2/۱6 

چاپ دوم

صفر تفاخر - شهردار پیرانشهر

شــهرداری پیرانشهر بر اساس مصوبه شــماره ۱2۰ مورخه ۱۴۰2/۱۱/25 شورای 
اسلامی شهر پیرانشهر و تائیدیه شــماره ۱۴۰2/۱5/۸۸2۱ مورخه ۱۴۰2/۱2/۰5 
فرمانداری شهرســتان پیرانشهر در نظر دارد عملیات حفظ، نگهداری و توسعه 
فضای سبز شهر پیرانشهر برای سال ۱۴۰۳ را از طریق مناقصه با شرایط مشروحه 
ذیل به شــرکت های خدماتی واجد شــرایط با قیمت پایه کارشناســی سالیانه 
۱۴65۰۳۱6۷۸۴6 ریال برابر کارشناســی صورت گرفته به شماره 2۳2۰۴ مورخه 
۱۴۰2/۱2/۰2 واگذار نماید کلیه مراحل برگزاری مناقصه از ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setsdiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت 
گواهی امضای الکترونیک را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. لذا صرفا اسناد 
پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است. در 
جلســه بازگشــایی پاکت های )ب( و )ج(، اسناد فیزیکی )کاغذی( و اسناد فاقد 

امضای الکترونیکی )دارای مهر گرم( به هیچ وجه مورد پذیرش نیست. 
داوطلبان میتوانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی 

مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.irکسب نمایند.

آگهی مناقصه نوبت اول نگهداری و توسعه فضای سبز سال ۱4۰۳ شهرداری پیرانشهر 

شماره 2۳5۱۰/۰۱
تاریخ ۱۴۰2/۱2/۰۷

  نوبت اول

مهدی زاده-شهردار ارومیه

شــهرداری ارومیه در نظر دارد به استناد ماده 5 آئین نامه معاملاتی شهرداری و 
اعتبارات مصوب ســال ۱۴۰2 نسبت به برگزاری مناقصه عمومی به شرح ذیل از 
 www.setadiran. ir طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد به آدرس
اقدام نماید از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط که مایل به همکاری 
هستند دعوت بعمل می آید در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این 
آگهی شرکت و نسبت به ارائه قیمت بصورت الکترونیک اقدام نمایند. لازم بذکر 
اســت کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشنهاد قیمت 
مناقصه گران و بازگشــایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ســتاد( انجام خواهد شــد. لذا لازم است مناقصه گران در صورت عدم 
عضویــت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافــت گواهی امضاء 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. لازم 
به ذکر میباشــد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر میتوانند 

به سایت شهرداری ارومیه به آدرس www.urmia.ir مراجعه فرمایند. 
۱-موضوع مناقصه:خرید دو دستگاه سمی تریلر جهت حمل پسماندهای شهری 

برابر مشخصات فنی پیوست ۱ اسناد مناقصه. 
2-مبلغ کل مناقصه:------- 

۳-مدت قرارداد: از تاریخ ابلاغ به مدت ۳ ماه شمسی می باشد. 
۴- تاریخ دریافت اسناد مناقصه: از ساعت ۸ روز چهارشنبه مورخه ۱6/۱2/۱۴۰2 
تا ساعت ۱۹ روز پنجشنبه مورخه ۱۷/۱2/۱۴۰2 در بستر سامانه ستاد به آدرس: 

www.setadiran.ir اقدام نمایند. 

آگهی مناقصه عمومی 
شماره:2۰۰2۰۹۴۸۳۹۰۰۰22۰

تاریخ:۱۴۰2/۱2/۱6 

تغییر ماهیت حرکت دلار

 در هفته ای که گذشت، بورس یک تکان اساسی خورد. حرکت دلار، 
این بار از جنس حرکت بر مبنای تنش های ژئوپلتیک نبود. ماهیت 
تحرک اخیر اســکناس آمریکایی، پارامترهای اقتصادی اســت و 
متاسفانه اتفاقی که افتاد این بود که دلار افزایش قیمت داشت.پس 
از افزایش قیمت دلار، بازار سرمایه این رشد را دنبال کرد. در هفته های 
گذشته اشاره شده بود که شاخص کل تالار شیشه ای می تواند تا دو 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحد نوسان کند. همین اتفاق نیز در حال رخ 
دادن است و شاخص به محدوده دو میلیون و ۱۵۰ تا دو میلیون و 
۲۰۰ هزار واحد دسترسی پیدا کرده است.با این وجود اگر قرار است 
بازار بالاتر از این محدوده ها برود، نیاز به رشــد قیمتی در فاکتوری 
مثــل دلار وجــود دارد بــا اینکه دو فاکتور دیگر بازار ســرمایه مثل 
تصمیمات شبانه و موضوع نرخ بهره بانکی، شرایط جالبی ندارد.به 
نظر می رسد در هفته آتی، موج سرخوشی بازار سهام در این هفته 
به ویژه در روزهای ابتدایی آن، مقداری کاهش پیدا کند. اما این موج 
تبدیل به ناامیدی و یا ریزش عجیبی و غریبی نخواهد شد. احتمالاً 
بازار یک فاز ایســتایی را طی خواهد کرد.بازار ســرمایه برای سقف 
قبلی در محدوده دو میلیون و ۵۰۰ هزار واحدی، نیاز به محرک هایی 
همچــون دلار حــدود ۶۵ هزار تومان به بالا دارد.در حال حاضر، اما 
بازار انرژی لازم برای فتح قله دو میلیون و ۵۰۰ هزار واحدی را ندارد. 
در رابطه با دو فاکتور دیگر یعنی تصمیمات شبانه و نرخ بهره بانکی 
هم فکر نمی کنم اتفاق ویژه ای برای آن ها رخ دهد و به همان منوال 

سابق، ثابت باقی بمانند.

آزاد سازی قیمت خودرو 
هیچ وجاهتی ندارد

حامیان رســانه ای خودرو سازان دولتی چند وقت 
است که بر طبل آزاد سازی قیمت خودرو می کوبند. 
اخیــراً هم خواهان فروش خودرو در حاشــیه بازار 
هســتند که چند درصدی کمتر از قیمت بازار آزاد 
باشــد. در طرف مقابل، دولت و ســازمان حمایت و 
گاهی شــورای رقابت و گاهی دادســتانی و گاهی 
مجمع تشخیص مصلحت در جلوی این درخواست ها 
می ایســتند. آیا خودرو ســازان دولتی و حامیان 
رســانه ای آنها در مطالبهٔ آزاد سازی قیمت خودرو 
مُحِق هســتند؟ مهم ترین دلیل مدافعان آزادسازی 
قیمت اینست که خودرو عملًا به همان قیمت بازار 
آزاد بدســت مشــتری می رســد و فقط دلالان از 
اختلاف قیمت کارخانه و بازار ســود می برند و لذا 
در این داســتان فروشــنده متضرر است و مشتری 

ناراضی.
آزاد ســازی قیمت خودروهای داخلی در شرایطی 
مطرح می شــود که اکثر محصولات خودرو سازان 
دولتی از تکنولوژی روز عقب هســتند و قیمت آنها 
در مقایســه با قیمت مشــابه آنها در دیگر کشورها 
بیشتر است. مشتری می پرسد که چرا؟ در شرایط 
ناتــرازی بنزیــن، کاهش مصرف ســوخت، چقدر 

دغدغه خودرو سازان پر تیراژ دولتی ست؟
آزاد ســازی قیمت خودروهای داخلی در شرایطی 
مطرح می شــود که خودرو ســازان اخیراً دستی به 
سر و روی محصولات عقب مانده قبلی می کشند و 
بــا عنــوان محصول ارتقا یافته به خورد مشــتری 
می دهند با افزایش قیمت فاحش. مشــتری که در 
منگنه است و نه راه پیش دارد و نه راه پس، می پرسد 

که چرا؟
آزاد ســازی قیمت خودروهای داخلی در شرایطی 
مطرح می شــود که این محصولات با انرژی ارزان 
تولیــد می شــوند، امکانی که خودرو ســاز رقیب 
خارجی عموماً از آن محروم است. اگر قیمت انرژی 
واقعی بود قیمت محصولات چقدر تمام می شــد؟ 

خودرو ســازان از آنجا که انــرژی ارزان می گیرند 
ناچارند به قیمت گذاری دولتی تن بدهند کما اینکه 
پتروشیمی ها و فولادی ها و سیمانی ها و شرکت های 
حمــل و نقــل ریلی و پروازها و غیره هم بدلیل بهره 
منــدی از انــرژی یارانه ای دچــار قیمت گذاری 
دســتوری دولتــی هســتند و ناچار هســتند اگر 
محصولی را صادر می کنند ارز حاصل از آنرا به قیمت 
رسمی به بانک مرکزی بفروشند. مگر خودرو سازان 
تافته جدا بافته هســتند؟ خودرو سازان دائماً تورم 
نهاده های تولید را بهانه افزایش قیمت می کنند اما 
در مورد انرژی ارزانی که دریافت می کنند ســکوت 
می کنند. یادمان نرود که ورق فولادی که از فولاد 
ســازان داخلی هم خرید می کنند هم با گاز و برق 
یارانه ای تولید شده است. آیا خودرو سازان داخلی 
حاضرند در ازای آزاد ســازی قیمت خودرو، انرژی 

را به قیمت بدون یارانه تحویل بگیرند؟
آزاد ســازی قیمت خودروهای داخلی در شرایطی 
مطرح می شــود که خودرو ســاز دولتی در جاده 
مخصوص با سپر ستبری از تعرفه محافظت می شود 
و نگران رقیب خارجی نیست و بعید است تلاش های 
اخیــر برای واردات خودرو خارجی گزندی به بازار 
انحصاری آنها بزند. چاقوی دولت که دسته خودش 
را نمی برد! آیا خودرو سازان داخلی حاضرند در ازای 
آزاد سازی قیمت خودرو، تعرفه واردات صفر شود؟ 
تجربه آئین نامه واردات خودرو پیام دیگری دارد . 
عملکرد این آئین نامه را امروز به عینه می بینیم که 
خودروهای وارداتی کوچکترین اثری بر تنظیم بازار 
و رفــع انحصار ندارند. چنــد درصد از خودروهای 
وارداتــی خودرو اقتصادی  هســتند و بکار قشــر 
متوســط و عموم مردم می آیند؟ در آخرین تحول، 
احســاس کهیر زدن وزیر محترم صمت از شنیدن 
" واردات خودرو دســت دوم" مانع جدیدی ست 
بــرای اینکه مبادا محصولات خارجی حتی ذره ای 

جا را در بازار بر محصولات دولتی تنگ کنند.
و حــالا در یــک حرکت جدید، حامیان رســانه ای 
خودرو ســازان دولتی روش قیمت گذاری کاست 
پــلاس )Cost Plus Pricing( را مطــرح 
کرده انــد. در ایــن روش مجموع هزینه های ثابت، 
مســتقیم و غیر مســتقیم تولید و فروش محصول 
برای تعیین قیمت نهایی لحاظ می گردد و درصدی 
ســود هم برای آنها در نظر گرفته می شــود. در این 
روش ســود خودرو ساز تضمین است و منافع ملت 
بعنــوان ســهامداران و بعنــوان مشــتریان این 
کارخانجــات بــر باد. کاســت پلاس عمــلًا به این 
معناســت که خودرو ساز می تواند هر هزینه اضافه 

و هر ریخت و پاشی را انجام دهد، آنرا در هزینه های 
خود بگنجاند و به مرجع قیمت گذاری ارائه دهد و 
چــک و چانــه بزند و چند درصد بالای آنرا در قالب 
قیمت فروش از مشــتری بگیرد. هزینه تراشــی هر 
چه بیشــتر، قیمت فروش بیشتر، هزینه تراشی هر 
چه بیشــتر، سود بیشــتر!!! روش کاست پلاس به 
خودرو ســاز ســیگنال می دهند کــه هرگز دنبال 
کاهش هزینه نرود و هزینه ها و ریخت و پاش و سوء 

مدیریتش را بر جیب ملت بار کند.
آزاد ســازی قیمت خودروهای داخلی در شرایطی 
مطرح می شود که خودرو ساز دولتی ادعای ساخت 
داخل و خودکفائی و کاهش ارز بری دارند اما همه 
میدانیم که بسیاری از قطعات را بجای سفارش به 
ســازنده ایرانی از آسیای شرقی وارد و روی خودرو 
مونتــاژ می کنند.داعیــه دیگر حامیان رســانه ای 
خودرو ســازان دولتی فروش خودرو به چند درصد 
کمتر از قیمت بازار آزاد )اصطلاحاً حاشــیه بازار( 
است. این روش در حالی مطرح می شود که اصحاب 
دولت بارها اعلام کرده اند که بازار آزاد را به رسمیت 
نمی شناســند. هر معامله ای که در بازار آزاد انجام 
شود از نظر دولت اعتبار ندارد. نمونه بارزش ارز آزاد 
اســت که دولت آنرا به رسمیت نمی شناسد و بانک 
مرکــزی چنیــن معاملاتی را غیــر قانونی و تخلف 
می شمرد. در این شرایط چطور می شود که قیمت 
بــازار آزاد، در مورد خــودرو اعتبار پیدا کند و قرار 
بگذارنــد کــه خودرو را چنــد درصد زیر آن عرضه 
کنند؟ یک بام و دو هوا؟ اینجاست که فلان دولتمرد 
به خودش اجازه می دهد که سینه سپر کند که مگر 
مرغ ارزان می شــود که خودرو ارزان شــود؟! توجه 
داشــته باشــیم که در فضای انحصاری قیمت بازار 
آزاد هم عملًا در دســت خودرو سازان دولتی ست. 
همان خودرو سازانی که سابقهٔ بد احتکار خودرو را 
در کارنامه دارند. کافی ست اندکی از عَرضه خودرو 
بــه بــازار را کم کنند تــا قیمت بالا برود و با فروش 
خــودرو چند درصد زیر این قیمتِ خود ســاخته، 

خسارت و خسران دیگری به مشتری وارد کنند.
به خودرو ســازان و حامیان رســانه ای آنها توصیه 
می شود منافع ملی را قربانی نکنند، دست را از جیب 
مردم بیرون بیاورند و برای کاهش هزینهٔ و افزایش 
تیراژ تولید بروند دنبال بهره وری و همان کارهائی 
را انجام دهند که دیگر شــرکت های خودرو سازی 
در همه جای دنیا انجام می دهند. از ریخت و پاش 
و حقوق های نجومی  و تأســیس شرکت های تو در 
تو و ســهام تودلی و نصب اعضای بی ثمر در ارَکان 
این شرکتها و استخدام پرسنل سفارشی و از انحصار 

طلبی در بازار چشم پوشی کنند و بر کیفیت متمرکز 
شوند. اگر این مهم ها به انجام برسند طبعاً قیمت، 
منطقی و واقعی شده و سود عادلانه و مناسبی برای 
خودرو ســاز باقی می مانــد و نگرانی امروز خودرو 
ســازان از بابت ضرر رفع می گردد. دلالان در واقع 
دارند اضافه قیمت ناشــی از ریخت و پاش این دو 
گروه صنعتی را از جیب مردم بر می دارند. می شود 
پرسید این دلالان به چه طریقی قبل از همه از روند 
بــازار خودرو تصمیمات کلیدی مطلع می شــوند؟ 
می شــود پرسید زمینه ســوء استفاده امثال عِظام 

خودرو را چه کسانی فراهم می کنند؟
بحران صنعت خودرو بیش از آنکه ناشــی از قیمت 
گذاری دســتوری باشد ناشی از فقدان بهره وری و 
ریخت و پاش در این صنعت است. پیش شرط حذف 
قیمت گذاری دســتوری حذف انحصار اســت. در 
فضــای انحصاری هیچ چیز نمی تواند مانع خودرو 
ســازان برای افزایش قیمت بشود و افزایش قیمت 
هیچ حد و مرزی نخواهد داشت. در فضای انحصاری 
آزاد سازی قیمت خودرو اجحاف و ظلم به مشتری 

ست.
خودرو سازان دولتی حق ندارند سرمایه ای که ملت 
در اختیارشــان قرار داده را با عَرضه محصول گران 
و بی کیفیت ضایع کنند و زیان انباشته حاصل سوء 
مدیریتشان را که امروز مجموعاً از ۱۶۰ همت فراتر 
رفته است را بر گُرده ملت بگذارند. آیا تجدید ارزیابی 
دارائی های این شرکت ها راه نجات از ورشکستگی 
ســت؟ چرا بانک مرکزی باید به شــرکت هایی که 
مشمول ماده ۱۴۱ قانون تجارت هستند وام بدهند؟ 
آیا بانک مرکزی حاضر است چنین لطفی را در حق 
یــک فعال بخش خصوصی انجام دهد؟ چرا باید به 

شرکت های ورشکسته وام داد؟
جمع بندی و نتیجه گیری: ��

بنظر نمی رســد که به صلاح مملکت باشــد که به 
صنعتی که از انرژی ارزان بهره مند اســت، با ســپر 
تعرفه در مقابل رقیب خارجی محافظت می شــود، 
محصــول عقب مانده عرضه می کند و ارتقاء دانش 
فنــی تولیــد خودرو را رها کــرده و مونتاژ کاری را 
پیشــه خــود کرده، اجــازه داده شــود که قیمت 
محصولش را درصدی بالاتر از هزینه های سرســام 
آورش تعیین کند و به قیمت آزاد در بازار بفروشد.
و به طریق اولاً، وام دادن به شــرکت ورشکســته در 
هیــچ نظــام بانکــی پذیرفته نیســت و هدر دادن 
سپرده های مردم است. علاج صنعت خودرو سازی 
افزایش بهره وری و جلوگیری از ریخت و پاش است 

نه اعطای وام به چاه ویل!!!

سعید قصابیان
کارشناس اقتصادی

پیام الیاس کردی
 کارشناس بازار سرمایه 
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